
Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 1

Článků: 65  25. března 2022

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 5Haló noviny; str. 6  

Tisk, Haló noviny, 25. 3. 2022

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 6
Potravinářská komora ČR: Náklady na potravinářský výrobek vzrostly až o 60 procent. Vláda nereaguje na výzvy, aby
zasáhla ve prospěch českých potravinářů!  

Online, odbory.info, 25. 3. 2022, 9:30

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 8
Potravinářská komora ČR: Náklady na potravinářský výrobek vzrostly až o 60 procent. Vláda nereaguje na výzvy, aby
zasáhla ve prospěch českých potravinářů!  

Online, asocr.cz, 25. 3. 2022, 9:20

 .  .  .  .  .  . 10Vláda je směrem k zemědělcům a potravinářům nesmyslně pasivní, což poškozuje všechny spotřebitele  

Tisk, Zpravodaj AGRObase, 25. 3. 2022

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 11Komora: Náklady na potravinářský výrobek vzrostly až o 60 pct., vláda nereaguje  

Online, agris.cz, 24. 3. 2022, 9:41

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 12ČRo Hradec Králové: Zprávy v 9  

Rozhlas, ČRo Hradec Králové - Zprávy, 24. 3. 2022, 8:59

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 13Jak tvrdé bude zdražení potravin? Údaje potravinářů naznačují desítky procent  

Online, newstream.cz, 24. 3. 2022, 6:36

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 14ČRo Hradec Králové: Zprávy v 5  

Rozhlas, ČRo Hradec Králové - Zprávy, 24. 3. 2022, 4:58

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 15PRIORITY POTRAVINÁŘSKÉ KOMORY ČR U PŘÍLEŽITOSTI PŘEDSEDNICTVÍ V RADĚ EU 2022  

Online, everydaymagazin.cz, 23. 3. 2022, 23:32

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 18Večerní Radiožurnál  

Rozhlas, ČRo Radiožurnál, 23. 3. 2022, 20:05

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 19Česká pekárenská dvojka se drobí  

Online, echo24.cz, 23. 3. 2022, 20:00

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 20Živě s prezidentkou Potravinářské komory  

Televize, Televizní noviny, 23. 3. 2022, 19:34

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 21Potraviny nadále zdražují  

Televize, Zprávy FTV Prima, 23. 3. 2022, 19:16

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 23ČRo Ostrava: Zprávy v 17  

Rozhlas, ČRo Ostrava - Zprávy, 23. 3. 2022, 17:00

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 24ČRo Olomouc: Zprávy v 17  

Rozhlas, ČRo Olomouc - Zprávy, 23. 3. 2022, 17:00

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 25ČRo České Budějovice: Zprávy v 17  

Rozhlas, ČRo České Budějovice - Zprávy, 23. 3. 2022, 17:00

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 26Byznys na Rádiu Z  

Rozhlas, Rádio Z, 23. 3. 2022, 17:00

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 27Slunečnicový olej mizí z regálů. Češi ho kupují ve velkém, jeho cena na burzách raketově roste  

Online, lidovky.cz/byznys, 23. 3. 2022, 16:30

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 29
Náklady na výrobu potravin se zvyšují, prozatím se nepromítly do cen. Až k tomu dojde, Češi nebudou mít ani na
základní nákup  

Online, prehledne24.cz, 23. 3. 2022, 16:10

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 30Odpolední Radiožurnál  

https://monitora.cz/


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 2

Rozhlas, ČRo Radiožurnál, 23. 3. 2022, 16:06

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 31ČRo Liberec: Zprávy v 16  

Rozhlas, ČRo Liberec - Zprávy, 23. 3. 2022, 15:59

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 32ČRo DAB Praha: Zprávy v 16  

Rozhlas, ČRo DAB Praha - Zprávy, 23. 3. 2022, 15:58

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 33ČRo Region: Zprávy v 16  

Rozhlas, ČRo Region - Zprávy, 23. 3. 2022, 15:58

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 34Odpolední Radiožurnál  

Rozhlas, ČRo Radiožurnál, 23. 3. 2022, 15:06

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 35Kvůli válce stoupá cena základních surovin. Připlatíme si stovky korun  

Online, tn.nova.cz, 23. 3. 2022, 14:25

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 36Domácí  

Online, tnbiz.cz, 23. 3. 2022, 14:25

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 37ČRo Sever: Zprávy ve 14  

Rozhlas, ČRo Sever - Zprávy, 23. 3. 2022, 13:59

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 38ČRo Zlín: Zprávy ve 14  

Rozhlas, ČRo Zlín - Zprávy, 23. 3. 2022, 13:59

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 39ČRo Pardubice: Zprávy ve 14  

Rozhlas, ČRo Pardubice - Zprávy, 23. 3. 2022, 13:59

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 40Odpoledne s Dvojkou  

Rozhlas, ČRo Dvojka, 23. 3. 2022, 13:53

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 41Komora: Náklady na potravinářský výrobek vzrostly až o 60 procent, vláda nereaguje  

Online, zemedelec.cz, 23. 3. 2022, 13:48

 .  .  .  .  .  .  .  . 42Ředitel Svazu pekařů a cukrářů varuje před vysokými cenami pšenice. Vláda omezení vývozu odmítá  

Online, irozhlas.cz, 23. 3. 2022, 13:35

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 43Čtvrtina potravinářských firem v Česku je v existenčních problémech  

Online, radio.cz, 23. 3. 2022, 13:02

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 44Zprávy  

Televize, Zprávy, 23. 3. 2022, 13:00

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 45ČRo DAB Praha: Zprávy ve 13  

Rozhlas, ČRo DAB Praha - Zprávy, 23. 3. 2022, 12:59

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 46ČRo Region: Zprávy ve 13  

Rozhlas, ČRo Region - Zprávy, 23. 3. 2022, 12:58

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 47Komora: Náklady na potravinářský výrobek vzrostly až o 60 procent, vláda nereaguje  

Online, prumyslovaautomatizace.com, 23. 3. 2022, 11:49

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 48Komora: Náklady na potravinářský výrobek vzrostly, vláda nereaguje  

Online, forexbanka.cz, 23. 3. 2022, 11:43

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 49Komora: Náklady na potravinářský výrobek vzrostly, vláda nereaguje  

Online, signaltrade.cz, 23. 3. 2022, 11:43

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 50Domácí  

Online, tnbiz.cz, 23. 3. 2022, 8:46

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 51Válka na Ukrajině šponuje ceny potravin. Češi si připlatí i za pečivo  

Online, tn.nova.cz, 23. 3. 2022, 8:46

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 52Ranní show  

Rozhlas, Evropa 2, 23. 3. 2022, 6:00

https://monitora.cz/


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 3

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 53Prezidentka Potravinářské komory: Nechtěla bych se dožít toho, že chleba bude za 200 korun  

Rozhlas, Rádio Z, 23. 3. 2022, 3:06

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 54Češi skupují slunečnicový olej  

Tisk, Lidové noviny - Praha, 23. 3. 2022

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 55zachyceno v síti  

Tisk, CZ TEST, 23. 3. 2022

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 58KONEČNĚ KONEČNÁ PRO BĚLOBU  

Tisk, CZ TEST, 23. 3. 2022

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 60Češi vykupují slunečnicový olej  

Tisk, Lidové noviny - Čechy, 23. 3. 2022

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 62JÍDLO JAKO ZÁBAVA SMETÁNKY?  

Tisk, CZ TEST, 23. 3. 2022

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 63FORTIFIKOVANÉ POTRAVINY? ZBYTEČNÝ STRACH  

Tisk, CZ TEST, 23. 3. 2022

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 65CZ TEST, číslo 4/2022; str. 3  

Tisk, CZ TEST, 23. 3. 2022

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 66Zásoby mouky se vyčerpaly. Pekaři budou muset zdražit o 30 procent, varují experti  

Online, cnn.iprima.cz, 22. 3. 2022, 22:43

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 67Odpolední Televizní noviny, Sportovní noviny  

Televize, Odpolední Televizní noviny, Sportovní noviny, 22. 3. 2022, 17:00

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 68Ekonomika  

Online, tnbiz.cz, 22. 3. 2022, 12:31

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 69Zdražování jídla může být letos rekordní. Jak to vidí šéfka Potravinářské komory?  

Online, tn.nova.cz, 22. 3. 2022, 11:20

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 70SVAZINFO BŘEZEN  

Tisk, PEKAŘ CUKRÁŘ, 22. 3. 2022

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 71Obiloviny v lidské výživě – Inovace a nové trendy v cereální technologii  

Tisk, PEKAŘ CUKRÁŘ, 22. 3. 2022

 .  .  .  . 72Českým domácnostem zdraží potraviny o desítky procent. Ruská agrese firmám zvyšuje náklady na výrobu  

Online, byznys.ihned.cz, 22. 3. 2022, 0:00

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 74Zdražování až o třetinu. Válka žene nahoru ceny potravin  

Tisk, Hospodářské noviny, 22. 3. 2022

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 76Potraviny v Česku podraží až o třetinu. Ruská agrese firmám zvyšuje náklady na produkci  

Online, ihned.cz, 21. 3. 2022, 19:33

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 78Studio ČT24  

Televize, Studio ČT24, 21. 3. 2022, 16:41

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 79Studio ČT24: 21. březen  

Televize, Studio ČT24, 21. 3. 2022, 16:41

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 80Vláda je nesmyslně pasivní  

Tisk, Zemědělec, 21. 3. 2022

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 81Pro bezpečnost potravin  

Tisk, Zemědělec, 21. 3. 2022

 .  .  . 82S výrobou masa a uzenin pomáhají u Poličky ukrajinští uprchlíci. Nahradili zaměstnance, kteří odešli do války  

Online, byznys.ihned.cz, 20. 3. 2022, 19:20

https://monitora.cz/


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 4

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 83
Na jaře už nezaseje… Experti na zemědělskou výrobu řekli, jak válka na Ukrajině ovlivní cenu masa. Objem obilí na trhu
dramaticky poklesne  

Online, zivotvcesku.cz, 18. 3. 2022, 14:47

https://monitora.cz/


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 5

Haló noviny; str. 6  
  25. 3. 2022, Zdroj: Haló noviny, Strana: 6, Vydavatel: FUTURA, a.s., Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Potravinářská komora České

republiky, Miroslav Koberna, Dana Večeřová

(textový přepis článku není k dispozici)

…Haló noviny; str. 6 STRANA 6 ● Z EKONOMIKY PÁTEK ● 25. BŘEZNA 2022 V sázce je potravinová bezpečnost země Náklady na
potravinářský výrobek vzrostly od začátku roku podle Potravinářské komory ČR (PK) vlivem zdražení energií, surovin či pohonných
hmot o 30 až 60 procent. Do cen se zatím zcela nepromítlo, ale vláda nenabízí žádná koncepční řešení. Ostatní…
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Potravinářská komora ČR: Náklady na potravinářský výrobek vzrostly až o 60 procent. Vláda nereaguje na výzvy, aby
zasáhla ve prospěch českých potravinářů!  
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Potravinářská komora ČR: Náklady na potravinářský výrobek vzrostly až o 60 procent. Vláda nereaguje na výzvy, aby zasáhla ve
prospěch českých potravinářů!

Zveřejněno: 25.03.2022

Autor: Miroslav Svoboda

Náklady na potravinářský výrobek vzrostly od začátku roku, podle Potravinářské komory ČR (PK ČR)), vlivem zdražení energií, surovin
či pohonných hmot o 30 až 60 procent. Prohlásila to na středeční tiskové konferenci Komory její prezidentka Dana Večeřová. Podle ní
se tento růst cen vstupů do výroby zatím nepromítl v plné míře s tím, že co není teď může přijít.

Načež poznamenala, že je pro český potravinářský průmysl je to velice složité období, kdy jsme požívali covidovou pandemii. Nyní k
tomu přistoupila válka na Ukrajině. Takže, nikdo přesně neví, kde růst cen skončí. Ovšem, jak dále uvedla pro české potravinářské firmy
nastalo velmi složité období, kdy jejich šéfové a ekonomové nevědí s čím mají ve svých ekonomických rozborech a úvahách, jak dále
vyrábět a dodávat na trh jejich potravinářské výrobky. Vždyť nikdo přesně neví, kde růst cen skončí.

Podle Dany Večeřové současná vláda ale podnikům a firmám zatím nenabízí řádní koncepční řešení. Čeští potravináři jsou toho názoru,
že by například pomohlo zrušení DPH, ale zrušení silniční daně, označila prezidentka komory za řešení s mizivým efektem, které pro
výrobce nic neřeší. Rovněž, ministrem zemědělství Zdeňkem Nekulou avízované přiklepnutí 270 milionů korun, a to jako pomoc
chovatelům prasat a ovocnářům, označila za nedostatečnou pomoc. Kdyby to bylo 270 milionů euro, to by již bylo zajímavější, dodala.

Přitom, jak dále uvedla, ostatní státy své potravináře podporují značnými dotacemi. Příkladem je zde Francie, která dává svým
zemědělcům a potravinářům 3 miliardy euro. Zkrátka, zemědělsko-potravinářské odvětví v České republice, jak dále konstatovala,
zůstává u české vlády na okraji zájmu, přestože se jedná o obory, které živí naše obyvatele.

Zároveň zdůraznila, že zvýšené náklady je ale třeba kompenzovat a ministři by měli spustit funkční řešení, jako je zastropování cen
elektřiny a plynu nebo snížení či zrušení spotřební daně u paliv. Pokud by se náklady na potravinářský výrobek v plné výši propsaly do
spotřebitelských cen, mnozí lidé si, podle představitelů Potravinářské komory R, nebudou moci dovolit nakoupit ani základní potraviny.

Poté se ujal slova konzultant pro oblast udržitelné výroby a spotřeby Potravinářské komory ČR Jan Pivoňka, který se věnoval
původnímu tématu tiskové konference, to je prioritám Potravinářské komory ČR u příležitosti předsednictví České republiky v Radě EU.
V této souvislosti poukázal na konkrétní témata v oblasti potravinářské průmyslu, která by v rámci celé EU, měla být ve druhém pololetí
letošního roku projednávána a vzájemně prodiskutována. Upozornil, že se to například týká výživových hodnot při označování na obalech
potravin. Podle původního plánu se o tom mělo jednat ve 3. čtvrtletí t. r. ale zdá se, že to sklouzne do 4. čtvrtletí nebo se to projednávat
letos nebude vůbec. Konstatoval, že jsou zde různé návrhy, ať již jde například o systém Nutri-score či jiné návrhy. Pokud jde o
označování výživových hodnot označování potravin, v letošním roce se tato otázka nebude řešit vůbec.

Zároveň dodal, že Potravinářská komora ČR v tomto směru činí své pozitivní kroky, například tím, že u nás existuje platforma pro
reformulace potravin, která se těmito otázkami také zabývá.

V další části svého vystoupení se Jan Pivoňka zaměřil na otázku udržitelné výroby, což se týká nejen uhlíkové stopy, ale i toho, že by
Evropa měla regulovat některá tzv. zelená tvrzení, se kterými přicházejí různí ekologičtí aktivisté, kteří se snaží vytýčit různé další směry
chování a jednání obyvatel Evropy, které nejsou v čadě případů zcela v souladu s vědeckými poznatky řady vysokých škol a výzkumných
ústavů. Podle Komory by to chtělo vést v médiích spíše propagandu o tom, jak by lidé měli pečovat o potraviny, které mají doma, a
nikoliv měnit celý systém stravování lidí, jak v současnoti mnohdy děje.

V závěru ser ředitel pro programování a strategii Potravinářské komory ČR Miroslav Koberna vrátil k aktuální situaci v potravinářském
průmyslu. Konstatoval, že mnohé firmy hlásí existenční problémy, pokud kabinet brzy nezasáhne, může jich zhruba čtvrtina skončit.
Ohroženy přitom nejsou velké firmy, ale zejména malé a střední. Tyto firmy často navíc, podle Dany Večeřové, sídlí na venkově, kde
jinak není dost pracovního uplatnění. Načež dodala, kde tito lidé potom najdou práci, když právě na venkově chybí pracovní příležitosti.

Podle Miroslav Koberny z dalších opatření, která jsou v souvislosti s válkou na Ukrajině potřeba, je to otázka omezení vývozu obilí.
Zároveň prohlásil, že ministerstvo zemědělství by mělo zjistit, jaká je aktuální situace, zda už se ČR ze soběstačnosti nedostala do
minusu. „Neříkáme zastavte hned teď vývoz, ale zaveďte licenční systém, to umíme,“ řekl.

K omezení vývozu pšenice v úterý vládu vyzval Svaz pekařů a cukrářů v České republice. Uvedený požadavek na omezení či dokonce
zákaz vývozu obilí, který zaznívá od českého zemědělsko-potravinářského komplexu, komentují v médiích někteří odborníci s tím, že to
není možné s ohledem na předpisy EU.
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Načež, podle Miroslava Koberny, se ukazuje, že problémem Evropy je Evropa sama. Konstatoval, že Brusel leží na jiné planetě.
Proces, který v současné době vrcholí enormním zdražováním surovin, a téměř všeho, začal již před 3 až 4 lety vyhlášením projektu
Zelená dohoda pro Evropu neboli Green Dealu. Problém spočíval především v tom, že když byl Green Deal předložen vrcholným
orgánům EU, a posléze i veřejnosti, neexistovaly žádné dopadové studie, tedy, kam to bude směřovat. Již v té době, ale čeští zemědělští
odborníci byli mezi prvními, kteří poukazovali na to, že se Evropa ocitne nejprve v energetické chudobě a následně i potravinové. Vždyť,
velké snížení produkce, jak je v podstatě v rámci tohoto projetu koncipováno, povede k tomu, že ceny potravin stoupnou o 20 až 60 %.
Takže, když se k tomuto růstu cen potravin přidá i růst daní, o čemž se v zákulisí politiky u nás hovoří, stoupnou ceny potravin na
dvojnásobek. To se nikdy u nás nestalo!

Slova ředitele Miroslava Koberny o tom, že Green Deal povede k enormnímu růst cen potravin můžeme potvrdit i z dalších zdrojů. Jsou
to již dva až tři roky, kdy vznikly na Západě různé studie, které se tímto problémem zabývaly a dospěly, de facto, ke stejným závěrům.
Jde například o studii amerického ministerstva zemědělství či univerzity v německém Kielu, případně i další studie.

V diskusi poté Dana Večeřová poukázala na to, že tímto zdražováním budou nakonec postiženy všechny zemědělské a potravinářské
sektory. Zároveň zdůraznila, že dotace a investice by měly směřovat na firmy a podniky, které u nás produkují a jejich potraviny, či jiné
zemědělské výrobky, jdou na náš trh, nikoliv, že se vyvážejí.

V průběhu další části diskuse také zaznělo, že jsou u nás překupníci obilí nejen z Německa a Polska, jako to bývá každý rok, ale díky
válce na Ukrajině i z arabských zemí, neboť tyto země kupují obilí především na Ukrajině. Proto také vznikl požadavek, aby vláda
zakázala vývoz obilí s tím, že kdo chce nakoupit u nás obilí a vyvézt ho do zahraniční, musel by mít k tomuto vývozu platnou licenci.
Ovšem, jak představitelé komory uvedli, dnes také dochází i k tomu, že například polští překupníci nakupují obilí přímo na poli, čímž
obcházejí běžný systém nákupu a prodeje.

V úplném závěru tiskové konference Dana Večeřová zdůraznila, že situace potravinářského průmyslu je krizová. Ovšem vládu to zatím
nezajímá. Mlčí! Přitom by měla vláda zrušit spotřební daň a stanovit stropy pro ceny energií.

Načež Miroslav Koberna k tomu dodal, že nikdo u nás zatím nic konkrétního neřeší. Pro podniky je to složitá situace. Podle něho to
není o podnikatelském riziku, ale o tom, že vznikla mimořádná situace, s níž nikdo nepočítal. Zhruba čtvrtina potravinářských podniků je
ve vážných problémech. Pravděpodobně, podle odhadů, asi 18 až 20 procent podniků českých pekařů na trhu skončí. Dojde tudíž i na
propouštění lidí, a to zejména na venkově, jak dodala Dana Večeřová.

Miroslav Svoboda

Autor: Autor:
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zasáhla ve prospěch českých potravinářů!  

  25. 3. 2022, 9:20, Zdroj: asocr.cz , Vydavatel: Asociace samostatných odborů, Sentiment: Negativní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová
slova: Potravinářská komora České republiky, PK ČR, Miroslav Koberna, Dana Večeřová

Potravinářská komora ČR: Náklady na potravinářský výrobek vzrostly až o 60 procent. Vláda nereaguje na výzvy, aby zasáhla ve
prospěch českých potravinářů!

Zveřejněno: 25.03.2022

Autor: Miroslav Svoboda

Náklady na potravinářský výrobek vzrostly od začátku roku, podle Potravinářské komory ČR (PK ČR)), vlivem zdražení energií, surovin
či pohonných hmot o 30 až 60 procent. Prohlásila to na středeční tiskové konferenci Komory její prezidentka Dana Večeřová. Podle ní
se tento růst cen vstupů do výroby zatím nepromítl v plné míře s tím, že co není teď může přijít.

Načež poznamenala, že je pro český potravinářský průmysl je to velice složité období, kdy jsme požívali covidovou pandemii. Nyní k
tomu přistoupila válka na Ukrajině. Takže, nikdo přesně neví, kde růst cen skončí. Ovšem, jak dále uvedla pro české potravinářské firmy
nastalo velmi složité období, kdy jejich šéfové a ekonomové nevědí s čím mají ve svých ekonomických rozborech a úvahách, jak dále
vyrábět a dodávat na trh jejich potravinářské výrobky. Vždyť nikdo přesně neví, kde růst cen skončí.

Podle Dany Večeřové současná vláda ale podnikům a firmám zatím nenabízí řádní koncepční řešení. Čeští potravináři jsou toho názoru,
že by například pomohlo zrušení DPH, ale zrušení silniční daně, označila prezidentka komory za řešení s mizivým efektem, které pro
výrobce nic neřeší. Rovněž, ministrem zemědělství Zdeňkem Nekulou avízované přiklepnutí 270 milionů korun, a to jako pomoc
chovatelům prasat a ovocnářům, označila za nedostatečnou pomoc. Kdyby to bylo 270 milionů euro, to by již bylo zajímavější, dodala.

Přitom, jak dále uvedla, ostatní státy své potravináře podporují značnými dotacemi. Příkladem je zde Francie, která dává svým
zemědělcům a potravinářům 3 miliardy euro. Zkrátka, zemědělsko-potravinářské odvětví v České republice, jak dále konstatovala,
zůstává u české vlády na okraji zájmu, přestože se jedná o obory, které živí naše obyvatele.

Zároveň zdůraznila, že zvýšené náklady je ale třeba kompenzovat a ministři by měli spustit funkční řešení, jako je zastropování cen
elektřiny a plynu nebo snížení či zrušení spotřební daně u paliv. Pokud by se náklady na potravinářský výrobek v plné výši propsaly do
spotřebitelských cen, mnozí lidé si, podle představitelů Potravinářské komory R, nebudou moci dovolit nakoupit ani základní potraviny.

Poté se ujal slova konzultant pro oblast udržitelné výroby a spotřeby Potravinářské komory ČR Jan Pivoňka, který se věnoval
původnímu tématu tiskové konference, to je prioritám Potravinářské komory ČR u příležitosti předsednictví České republiky v Radě EU.
V této souvislosti poukázal na konkrétní témata v oblasti potravinářské průmyslu, která by v rámci celé EU, měla být ve druhém pololetí
letošního roku projednávána a vzájemně prodiskutována. Upozornil, že se to například týká výživových hodnot při označování na obalech
potravin. Podle původního plánu se o tom mělo jednat ve 3. čtvrtletí t. r. ale zdá se, že to sklouzne do 4. čtvrtletí nebo se to projednávat
letos nebude vůbec. Konstatoval, že jsou zde různé návrhy, ať již jde například o systém Nutri-score či jiné návrhy. Pokud jde o
označování výživových hodnot označování potravin, v letošním roce se tato otázka nebude řešit vůbec.

Zároveň dodal, že Potravinářská komora ČR v tomto směru činí své pozitivní kroky, například tím, že u nás existuje platforma pro
reformulace potravin, která se těmito otázkami také zabývá.

V další části svého vystoupení se Jan Pivoňka zaměřil na otázku udržitelné výroby, což se týká nejen uhlíkové stopy, ale i toho, že by
Evropa měla regulovat některá tzv. zelená tvrzení, se kterými přicházejí různí ekologičtí aktivisté, kteří se snaží vytýčit různé další směry
chování a jednání obyvatel Evropy, které nejsou v čadě případů zcela v souladu s vědeckými poznatky řady vysokých škol a výzkumných
ústavů. Podle Komory by to chtělo vést v médiích spíše propagandu o tom, jak by lidé měli pečovat o potraviny, které mají doma, a
nikoliv měnit celý systém stravování lidí, jak v současnoti mnohdy děje.

V závěru ser ředitel pro programování a strategii Potravinářské komory ČR Miroslav Koberna vrátil k aktuální situaci v potravinářském
průmyslu. Konstatoval, že mnohé firmy hlásí existenční problémy, pokud kabinet brzy nezasáhne, může jich zhruba čtvrtina skončit.
Ohroženy přitom nejsou velké firmy, ale zejména malé a střední. Tyto firmy často navíc, podle Dany Večeřové, sídlí na venkově, kde
jinak není dost pracovního uplatnění. Načež dodala, kde tito lidé potom najdou práci, když právě na venkově chybí pracovní příležitosti.

Podle Miroslav Koberny z dalších opatření, která jsou v souvislosti s válkou na Ukrajině potřeba, je to otázka omezení vývozu obilí.
Zároveň prohlásil, že ministerstvo zemědělství by mělo zjistit, jaká je aktuální situace, zda už se ČR ze soběstačnosti nedostala do
minusu. „Neříkáme zastavte hned teď vývoz, ale zaveďte licenční systém, to umíme,“ řekl.

K omezení vývozu pšenice v úterý vládu vyzval Svaz pekařů a cukrářů v České republice. Uvedený požadavek na omezení či dokonce
zákaz vývozu obilí, který zaznívá od českého zemědělsko-potravinářského komplexu, komentují v médiích někteří odborníci s tím, že to
není možné s ohledem na předpisy EU.
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Načež, podle Miroslava Koberny, se ukazuje, že problémem Evropy je Evropa sama. Konstatoval, že Brusel leží na jiné planetě.
Proces, který v současné době vrcholí enormním zdražováním surovin, a téměř všeho, začal již před 3 až 4 lety vyhlášením projektu
Zelená dohoda pro Evropu neboli Green Dealu. Problém spočíval především v tom, že když byl Green Deal předložen vrcholným
orgánům EU, a posléze i veřejnosti, neexistovaly žádné dopadové studie, tedy, kam to bude směřovat. Již v té době, ale čeští zemědělští
odborníci byli mezi prvními, kteří poukazovali na to, že se Evropa ocitne nejprve v energetické chudobě a následně i potravinové. Vždyť,
velké snížení produkce, jak je v podstatě v rámci tohoto projetu koncipováno, povede k tomu, že ceny potravin stoupnou o 20 až 60 %.
Takže, když se k tomuto růstu cen potravin přidá i růst daní, o čemž se v zákulisí politiky u nás hovoří, stoupnou ceny potravin na
dvojnásobek. To se nikdy u nás nestalo!

Slova ředitele Miroslava Koberny o tom, že Green Deal povede k enormnímu růst cen potravin můžeme potvrdit i z dalších zdrojů. Jsou
to již dva až tři roky, kdy vznikly na Západě různé studie, které se tímto problémem zabývaly a dospěly, de facto, ke stejným závěrům.
Jde například o studii amerického ministerstva zemědělství či univerzity v německém Kielu, případně i další studie.

V diskusi poté Dana Večeřová poukázala na to, že tímto zdražováním budou nakonec postiženy všechny zemědělské a potravinářské
sektory. Zároveň zdůraznila, že dotace a investice by měly směřovat na firmy a podniky, které u nás produkují a jejich potraviny, či jiné
zemědělské výrobky, jdou na náš trh, nikoliv, že se vyvážejí.

V průběhu další části diskuse také zaznělo, že jsou u nás překupníci obilí nejen z Německa a Polska, jako to bývá každý rok, ale díky
válce na Ukrajině i z arabských zemí, neboť tyto země kupují obilí především na Ukrajině. Proto také vznikl požadavek, aby vláda
zakázala vývoz obilí s tím, že kdo chce nakoupit u nás obilí a vyvézt ho do zahraniční, musel by mít k tomuto vývozu platnou licenci.
Ovšem, jak představitelé komory uvedli, dnes také dochází i k tomu, že například polští překupníci nakupují obilí přímo na poli, čímž
obcházejí běžný systém nákupu a prodeje.

V úplném závěru tiskové konference Dana Večeřová zdůraznila, že situace potravinářského průmyslu je krizová. Ovšem vládu to zatím
nezajímá. Mlčí! Přitom by měla vláda zrušit spotřební daň a stanovit stropy pro ceny energií.

Načež Miroslav Koberna k tomu dodal, že nikdo u nás zatím nic konkrétního neřeší. Pro podniky je to složitá situace. Podle něho to
není o podnikatelském riziku, ale o tom, že vznikla mimořádná situace, s níž nikdo nepočítal. Zhruba čtvrtina potravinářských podniků je
ve vážných problémech. Pravděpodobně, podle odhadů, asi 18 až 20 procent podniků českých pekařů na trhu skončí. Dojde tudíž i na
propouštění lidí, a to zejména na venkově, jak dodala Dana Večeřová.

Miroslav Svoboda

1995 - 2022 ASO | Poslední aktualizace 25.03.2022
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Vláda je směrem k zemědělcům a potravinářům nesmyslně pasivní, což poškozuje všechny spotřebitele  
  25. 3. 2022, Zdroj: Zpravodaj AGRObase, Strana: 6, Vydavatel: Agrární komora České republiky, Sentiment: Negativní, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Potravinářská komora České republiky, Dana Večeřová

Rubrika: Zemědělská politika

Agrární komora České republiky, Zemědělský svaz České republiky a Potravinářská komora České republiky cítí znepokojení se
současnou kritickou situací v zemědělské prvovýrobě a liknavou, až kontraproduktivní reakcí vlády České republiky, což může mít
dopady nejen na přežití zemědělců a zpracovatelů, ale také na faktickou a cenovou dostupnost potravin pro obyvatele.

Současnou situaci prezident Agrární komory ČR Jan Doležal shrnuje následovně: „Zemědělská prvovýroba čelí extrémně složité situaci.
V krizi se nenachází pouze dlouhodobě nerentabilní živočišná výroba, ale velký problém může čekat také výrobu rostlinnou. Dramaticky a
v řádech vyšších desítek až stovek procent roste cena zemědělských vstupů, jako jsou energie, pohonné hmoty, krmiva či minerální
hnojiva. S ohledem na další eskalaci konfliktu na Ukrajině může bez rychlé reakce vlády dojít až k faktické nedostupnosti těchto
základních prostředků.“ K tomuto stavu navíc dochází v době, kdy s ohledem na bezpečnostní situaci z evropského a světového trhu
komoditních trhů s pšenicí, kukuřicí, slunečnicí či sójou pro marketingový rok 2022/2023 vypadla Ukrajina, která je jeden z největších
evropských i světových producentů. Celá Evropa se momentálně potýká s obrovským nárůstem poptávky po tenčících se skladových
zásobách. I když je Česká republika, co se týče obilovin soběstačná, na otevřeném evropském trhu nemusí dosavadní soběstačnost v
obilovinách v současné nepřehledné situaci nic znamenat. Cena se tvoří na světových trzích a určuje ji globální poptávka a nabídka. To
platí i o řepce a dalších rostlinných komoditách. Jejich ceny však budou dále zvyšovat vysoké ceny pohonných hmot, energií a hnojiv.
Problémem může být i začínající sucho na začátku vegetačního období u nás i v EU. Ohlášené ukončení přimíchávání biosložky do
motorové nafty nelze v kontextu výše uvedeného chápat jinak než jako pouhý politický marketing. „Zrušení přimíchávání biosložky do
paliv je špatný krok, který se v cenách paliv nijak neprojeví. A zřejmě se neprojeví ani v osevních postupech zemědělců. Jednak se
naprostá většina řepky využívá na výrobu potravin, jednak je už dávno v zemi. Pokud se vypěstovaná řepka nezpracuje u nás na
biosložku, velice snadno se vyveze na zahraniční trhy, kde je po ní velká poptávka. Nad poznámkou k vyššímu pěstování obilí je nutné
se pousmát. Již nyní obiloviny tvoří kolem 60 % osevních postupů. Pokud by měly nahradit řepku použitou na výrobu FAME (fatty acid
methyl ester), narostl by tento podíl o dalších 6 %. Je zvláštní, že vláda chce pomoci řešit vysoké ceny paliv v důsledku prudkého růstu
cen ropy a defacto zvyšuje závislost na tomto zdroji energie a zvyšuje závislost na ruské ropě, “ upřesňuje Martin Pýcha, předseda
Zemědělského svazu ČR. Pokud vláda skutečně usiluje o zvýšení potravinové bezpečnosti České republiky, mělo by dojít k okamžité
revizi či anulaci Zelené dohody pro Evropu a k oddálení implementace reformy Společné zemědělské politiky. Obě politiky totiž směřují k
omezení zemědělské produkce a dalšímu snížení faktické i cenové dostupnosti potravin pro obyvatele. Na což zemědělské profesní
organizace již opakovaně upozornily. Dlouhodobě by se měla zaměřit na snižování závislosti na dovozech strategických surovin, takže
vyšší podpora produkce potravin, vyšší podpora obnovitelných zdrojů, včetně těch ze zemědělství. Prezidentka Potravinářské komory
ČR Dana Večeřová v této věci říká: „Navrhovaná opatření příliš potravinářům a zpracovatelům nepomohou. Z našeho pohledu by
potravinářskému sektoru výrazně pomohlo zastropování cen plynu a energií, odpuštění zelených bonusů, tedy plateb na obnovitelné
zdroje energie, a v neposlední řadě také snížení spotřební daně na pohonné hmoty. Vzhledem k tomu, že náklady na potravinářské
výrobky se oproti loňskému roku zvedly až o 60 %, tyto extrémně zvýšené náklady nelze promítnout do koncových cen pro spotřebitele,
protože by to znamenalo enormní zdražení potravin. Proto je potřeba rychle přijmout opatření k zastavení nárůstu cen plynu, elektřiny i
PHM, protože pro mnohé firmy je již tato situace neudržitelná a obávají se ukončení výroby.“

Autor: Agrární komora ČR Zemědělský svaz ČR Potravinářská komora ČR
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Komora: Náklady na potravinářský výrobek vzrostly až o 60 pct., vláda nereaguje  
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24.03.2022 | ČTK

Náklady na potravinářský výrobek vzrostly od začátku roku podle Potravinářské komory ČR (PK) vlivem zdražení energií, surovin či
pohonných hmot o 30 až 60 procent. Do cen se zatím zcela nepromítly, ale vláda nenabízí žádná koncepční řešení. Ostatní státy přitom
zemědělce a potravináře podporují značnými dotacemi, řekla na dnešní tiskové konferenci prezidentka komory Dana Večeřová. Vláda
se nechce podle premiéra Petra Fialy (ODS) ubírat cestou plošných řešení, která mají i nežádoucí dopady. O otázkách pomoci se ale
ještě bude diskutovat na Evropské radě, řekl dnes Fiala po jednání vlády.

Zemědělsko-potravinářské odvětví zůstává u vlády podle Večeřové na okraji zájmu, přestože se jedná o obory, které obyvatele živí.
Zvýšené náklady je třeba kompenzovat a ministři by měli spustit funkční řešení, jako je zastropování cen elektřiny a plynu, nebo snížení
či zrušení spotřební daně u paliv. Pokud by se náklady na potravinářský výrobek v plné výši propsaly do spotřebitelských cen, mnozí lidé
si podle komory nebudou moci dovolit nakoupit ani základní potraviny.

Ministerstvo zemědělství uvedlo, že má letos zhruba pět miliard korun na národní dotace, které budou směřovat do celého zemědělství.
"Evropská unie mimořádně uvolňuje 12,5 miliardy korun, z toho na Českou republiku vychází 270 milionů korun. Tyto prostředky budeme
směřovat do nejvíce postižených sektorů, zejména chovu prasat a pěstování jablek," uvedl na dotaz ČTK mluvčí úřadu Vojtěch Bílý.
Nákup do státních hmotných rezerv by podle ministerstva v této době situaci nezlepšil, naopak by ceny potravin ještě zvýšil.

Zastropování cen paliv nebo výrazné snížení DPH nakonec stejně podle premiéra Fialy musí někdo zaplatit. A byla by to střední třída,
dodal. Navíc podle něho není jisté, že by se takové plošné opatření promítlo do cen pohonných hmot. Opatření jako je kontrola marží
pumpařů nebo zákaz přimíchávání biosložky do paliv považuje Fiala v současné době za správná.

Mnohé firmy však podle PK již hlásí existenční problémy, pokud kabinet brzy nezasáhne, může jich zhruba čtvrtina skončit. Ohroženy
přitom podle ředitele pro programování a strategii PK Miroslava Koberny nejsou velké firmy, ale zejména malé a střední. Tyto firmy
často navíc podle Večeřové sídlí na venkově, kde jinak není dost pracovního uplatnění.

Z dalších opatření, která jsou v souvislosti s válkou na Ukrajině potřeba, je podle Koberny omezení vývozu obilí. Ministerstvo
zemědělství by zároveň mělo zjistit, jaká je aktuální situace, zda už se ČR ze soběstačnosti nedostala do minusu. "Neříkáme zastavte
hned teď vývoz, ale zaveďte licenční systém, to umíme," řekl.

K omezení vývozu pšenice v úterý vládu vyzval Svaz pekařů a cukrářů. Ministerstvo zemědělství ale nepovažuje regulaci vnitřního trhu
za dobré řešení. Mohla by fungovat jako opatření všech členských států proti sobě navzájem.

"Evropská komise též již vyjádřila silné výhrady k opatřením členských států zamezujících vývoz s cílem ochrany jejich domácí nabídky
potravin. Tato opatření podle komise narušují obchod, nejsou slučitelná s jednotným trhem a budou mít negativní vliv na potravinové
zabezpečení. Otázka případné regulace společného jednotného trhu EU je tedy otázkou na orgány EU, nikoliv na členské státy," dodal
Bílý.

V důsledku aktuálních událostí se zásadně změní témata, která se budou řešit při předsednictví ČR v Evropské unii, řekla také Večeřová.
Předsednictví ČR převezme od července. Nutnost vidí v přehodnocení Zelené dohody pro Evropu. "Potřeba bude dělat reprodukční
plochy. Budeme potřebovat daleko více potravin, každý bude bojovat o soběstačnost, o základní zásobení potravinami," soudí šéfka
komory.

Copyright (2003) The Associated Press (AP) - všechna práva vyhrazena. Materiály agentury AP nesmí být dále publikovány, vysílány,
přepisovány nebo redistribuovány.
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[strojový přepis] … nebo i koordinátory ubytovávání ukrajinských maminek s dětmi kde prosíme aby vytipovali právě děti který by mohli
pokračovat v uměleckých činnostech u nás na ZUŠ v Broumově až čtvrtina potravinářských firem v Česku je v existenčních problémech
upozorňuje na to Potravinářská komora důvodem je zdražování energií paliv i surovin jde hlavně o malé a střední podniky…
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Jak tvrdé bude zdražení potravin? Údaje potravinářů naznačují desítky procent  
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Pokud vláda nepřijde s funkčním modelem dotací pro potravináře, promítne se zvyšování cen energií a nedostatku surovin do konečných
cen pro spotřebitele zcela zásadně. Upozorňuje na to Potravinářská komora ČR. Požaduje zastropování cen energií nebo zrušení
spotřební daně z paliv.

Reklama

Náklady na potravinářský výrobek vzrostly od začátku roku podle Potravinářské komory ČR (PK) vlivem zdražení energií, surovin či
pohonných hmot o 30 až 60 procent. Do cen se zatím zcela nepromítly , ale vláda nenabízí žádná koncepční řešení. Ostatní státy přitom
zemědělce a potravináře podporují značnými dotacemi , prohlásila prezidentka komory Dana Večeřová. Vláda se nechce podle
premiéra Petra Fialy (ODS) ubírat cestou plošných řešení, která mají i nežádoucí dopady. O otázkách pomoci se ale ještě bude
diskutovat na Evropské radě, řekl Fiala po jednání vlády.

Zemědělsko-potravinářské odvětví zůstává u vlády podle Večeřové na okraji zájmu, přestože se jedná o obory, které obyvatele živí.
Zvýšené náklady je třeba kompenzovat a ministři by měli spustit funkční řešení, jako je zastropování cen elektřiny a plynu, nebo snížení
či zrušení spotřební daně u paliv. Pokud by se náklady na potravinářský výrobek v plné výši propsaly do spotřebitelských cen, mnozí lidé
si podle komory nebudou moci dovolit nakoupit ani základní potraviny.

Ministerstvo: Podpoříme jablka a prasata

Ministerstvo zemědělství uvedlo, že má letos zhruba pět miliard korun na národní dotace, které budou směřovat do celého zemědělství.

„ Evropská unie mimořádně uvolňuje 12,5 miliardy korun, z toho na Českou republiku vychází 270 milionů korun. Tyto prostředky budeme
směřovat do nejvíce postižených sektorů, zejména chovu prasat a pěstování jablek,“ uvedl mluvčí úřadu Vojtěch Bílý. Nákup do státních
hmotných rezerv by podle ministerstva v této době situaci nezlepšil, naopak by ceny potravin ještě zvýšil.

Reklama

Zastropování cen paliv nebo výrazné snížení DPH nakonec stejně podle premiéra Fialy musí někdo zaplatit. A byla by to střední třída,
dodal. Navíc podle něho není jisté, že by se takové plošné opatření promítlo do cen pohonných hmot. Opatření jako je kontrola marží
pumpařů nebo zákaz přimíchávání biosložky do paliv považuje Fiala v současné době za správná.

Skončit může až čtvrtina firem

Mnohé firmy však podle komory již hlásí existenční problémy, pokud kabinet brzy nezasáhne, může jich zhruba čtvrtina skončit .
Ohroženy přitom podle ředitele pro programování a strategii Potravinářské komory Miroslava Koberny nejsou velké firmy, ale zejména
malé a střední. Tyto firmy často navíc podle Večeřové sídlí na venkově, kde jinak není dost pracovního uplatnění.

Z dalších opatření, která jsou v souvislosti s válkou na Ukrajině potřeba, je podle Koberny omezení vývozu obilí. Ministerstvo
zemědělství by zároveň mělo zjistit, jaká je aktuální situace, zda už se ČR ze soběstačnosti nedostala do minusu. „Neříkáme zastavte
hned teď vývoz, ale zaveďte licenční systém, to umíme,“ řekl.

Vláda opět vinu hází na Unii

K omezení vývozu pšenice v úterý vládu vyzval Svaz pekařů a cukrářů. Ministerstvo zemědělství ale nepovažuje regulaci vnitřního trhu
za dobré řešení. Mohla by fungovat jako opatření všech členských států proti sobě navzájem.

„ Evropská komise též již vyjádřila silné výhrady k opatřením členských států zamezujících vývoz s cílem ochrany jejich domácí nabídky
potravin. Tato opatření podle komise narušují obchod, nejsou slučitelná s jednotným trhem a budou mít negativní vliv na potravinové
zabezpečení. Otázka případné regulace společného jednotného trhu EU je tedy otázkou na orgány EU, nikoliv na členské státy,“ dodal
Bílý.

V důsledku aktuálních událostí se zásadně změní témata, která se budou řešit při předsednictví ČR v Evropské unii, řekla také Večeřová.
Předsednictví ČR převezme od července . Nutnost vidí v přehodnocení Zelené dohody pro Evropu. „ Potřeba bude dělat reprodukční
plochy. Budeme potřebovat daleko více potravin, každý bude bojovat o soběstačnost, o základní zásobení potravinami, “ soudí šéfka
komory.

Autor: ČTK
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slova: Miroslav Koberna

[strojový přepis] … Hrady a na Hrad trosky až čtvrtina potravinářských firem v Česku je v existenčních problémech upozorňuje na to
Potravinářská komora důvodem je zdražování energií paliv i surovin jde hlavně o malé a střední podniky náklady jim vzrostly od
začátku roku až o šedesát % podle ředitele Komory pro programování a strategii Miroslava Koberny je nutné aby zasáhl stát…
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PRIORITY POTRAVINÁŘSKÉ KOMORY ČR U PŘÍLEŽITOSTI PŘEDSEDNICTVÍ V RADĚ EU 2022

Česká republika se svého historicky druhého předsednictví ujme 1. července 2022.

Česká republika stála v čele EU naposledy v první polovině roku 2009.

Předsednickou trojici tvoří stejně jako v minulém případě s Francií a se Švédskem. Předsednictví Rady EU je jedním z nejdůležitějších a
nejnáročnějcích úkolů vyplývajících z členství v EU. Role předsedající země je nejen organizační, ale také zprostředkovatelská, politická
a reprezentační.

Potravinářský průmysl má u nás dlouholetou a úspěšnou tradici a patří k významným oborům v naší zemi. Naši potravináři zajišťují
výrobu bezpečných a kvalitních tradičních potravin, ale nezapomínají se také přizpůsobovat novým trendům a inovacím. Zkušenosti
potravinářů a jejich dlouholetou praxi využije Potravinářská komora ČR v rámci nastavení a vyjednávání priorit českého předsednictví.

Návrh priorit:

1) Revize nařízení (EU) č. 1169/2011 o poskytování informací o potravinách spotřebitelům

a. Revize způsobu značení trvanlivosti

- Není jasné, zda změna způsobu značení data trvanlivosti skutečně povede k omezení plýtvání potravinami. K diskusi by spíše měl být
důsledné vysvětlování role jednotlivých způsobů značení a doporučení pro výrobce, obchodníky, dozorové orgány i spotřebitele, jak k
potravinám s prošlým datem Minimální trvanlivosti nakládat. Vhodná se jeví také osvětová kampaň, která by upozornila spotřebitele na
rozdíly mezi jednotlivými daty.

- Potravinářská komora České republiky (dále jen „PK ČR“) je toho názoru, že jakékoliv zavedení nového loga na obalech potravin je
potřeba řádně vyhodnotit. Uvědomujeme si, že současné značení nemusí být jednoznačně definované, nicméně tento systém je ve
společnosti dlouhodobě zažitý. Pokud se navrhuje jakékoliv doplnění označení dat (Minimální trvanlivost do, Spotřebujte do), znění musí
být co nejkratší, pro výrobce proveditelné a pro spotřebitele stručné, jasné a především smysluplné, tak aby dokázal označení
porozumět.

- Výrobci se tématu označování dat v souvislosti se zamezením plýtvání potravinami značně věnují, na prvním místě je však vždy
bezpečnost a kvalita výrobků. PK ČR upozorňuje, že obaly a etikety mají omezenou velikost, zejména u vícejazyčných variant. Také
grafické požadavky sebou vždy nesou zvýšené výrobní náklady v souvislosti s technologickou náročností uváděných textů a obrázků.

b. Zavedení systému harmonizovaného značení výživových hodnot na přední straně obalu (FOPL)

- Potravinářská komora České republiky (dále jen „PK ČR“) dlouhodobě zavádění nového povinného systému spíše nepodporovala.
Stávající již zavedený systém na základě požadavků Nařízení Evropského parlamentu a Rady (EU) č. 1169/2011 o poskytování
informací o potravinách spotřebitelům již poskytuje širokou a objektivní informaci o výživové hodnotě jednotlivých potravin. PK ČR
zastává stanovisko, aby zavedení systému značení bylo postaveno na vědeckém základě. Pokud toto není splněno, pak jakékoliv
škálování, a to i na základě barevného kódování se jeví jako zavádějící. PK ČR respektuje výsledky vyplývající ze spotřebitelských
výzkumů, že pro většinu spotřebitelů jsou výživové údaje uváděné na 100 g/ 100 ml na obalech potravin nesrozumitelné nebo jim
nevěnují pozornost a současně nedokáží zohlednit reálně konzumované množství. V zájmu spotřebitele se tedy jisté zjednodušení jeví
jako přínosné.

- V případě, že bude o některém ze stávajících dobrovolných výživových systémů rozhodnuto jako o možném budoucím
harmonizovaném povinném značení potravin, PK ČR požaduje, aby bylo umožněno všem zainteresovaným stranám a aktérům
zapracovat změny a připomínky v rámci stávajících algoritmů nebo kritérií (vědecká a technická úprava schémat), neboť některé
kategorie potravin mohou být diskriminovány. Budoucí systém by měl také umožnit vyjádřit nutriční hodnoty na porci, což považujeme za
jeden z klíčových požadavků.

- Zavedení jakéhokoliv povinného systému značení nutričních údajů, by měla předcházet důkladná analýza dopadů, tak aby veškeré
finanční a administrativní náklady, zejména pro malé a střední firmy, byly vyváženy přínosem pro spotřebitele. Preferujeme jednotný
celoevropský systém a podporujeme přijetí takového návrhu, který bude akceptovatelný a současně proveditelný pro všechny hráče na
evropském trhu s potravinami.

- Důraz klademe na dobrovolnost této aktivity, a hlavně vzdělávání spotřebitelů od útlého věku.

c. Rozšíření označování země původu
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- Evropská komise podporuje povinné zavedení značení země původu, a to pro mléko, mléko jako složku, maso jako složku, rýži, tvrdou
pšenici používanou pro výrobu těstovin, brambory a rajčata. Evropský parlament je pro zavedení povinného značení země původu na
veškerou zemědělskou produkci, Rada je v souladu s rozšířením listu komodit, na které by se značení mělo vztahovat.

- PK ČR hodnotí aktuálně nastavený systém založený na dobrovolné bázi uvádění země původu za dostačující. Výrobci nepovažují za
nutné zavádět další označovací povinnosti, či případné rozšíření. Zároveň je zde prováděcí nařízení (Prováděcí nařízení komise (EU) č.
2018/775), které upravuje podmínky pro dobrovolné uvádění původu a mnoho výrobců již dobrovolně původ uvádí.

d. Povinné označení výrobce na obalech potravin

- Vhodné by bylo zavést povinnost uvádět při označování výrobce dané potraviny (tj. hospodářskou činnost provozovatele
potravinářského podniku, který potravinu ve skutečnosti vyrobil). Spotřebitel základní informaci o jakémsi „původu“ potraviny dostane,
chce však dostat jasnou a srozumitelnou informaci o původu, zdravotních dopadech a případně procesu výroby potravin.

e. Stanovení limitů pro vitaminy a minerální látky v doplňcích stravy a obohacených potravinách

- Evropská komise se rozhodla zahájit práce na úrovni EU na stanovení max. množství vitaminů a minerálních látek podle čl. 6 Nařízení
(EU) 1925/2006. Maximální obsah vitamínů a minerálních látek není v současné době na úrovni EU stanoven. Zároveň Evropská komise
pověřila EFSA, aby přehodnotila horní tolerovatelné hladiny příjmu pro vitamíny a minerální látky. Například cílem FoodDrinkEurope je
zajistit, aby maximální úrovně stanovení legislativou EU nebyly nižší než současné úrovně používané na trhu EU.

f. Reformulace potravinářských produktů

- Na evropské úrovni posiluje tlak na reformulace potravin, ačkoliv Evropská komise v loňském roce uvedla, že zatím neplánuje
nastavovat maximální limity pro reformulaci potravin. Společnosti nadále pokračují na implementaci svých závazků v oblasti reformulací s
cílem prokázat Evropské komisi, že evropský potravinářský průmysl vykazuje maximální nasazení ve snaze o reformulaci potravin.
Snahou je vyhnout se předkládání právně závazných cílů a legislativy. Komunikaci příznivých změn ve složení by usnadnila výrobcům
například změna podmínek pro výživová tvrzení dle Nařízení (EU) č. 1924/2006 – snížení cukru/tuku od 30 % a soli o 25 % je natolik
velký zásah do receptury, že výsledek nebývá vždy spotřebiteli kladně přijat z důvodu zhoršení senzorické kvality. Při reformulování
produktů je třeba vzít v úvahu vnímání spotřebitelů a také to, že některé kategorie potravin je extrémně obtížné reformulovat.

g. Další

- Uvádění metody chovu nosnic na obalech výrobků obsahujících vejce,

- Uvádění informací o možném a nezáměrném výskytu látek nebo produktů vyvolávajících alergie nebo nesnášenlivost v potravinách
(dále jen „alergeny“), dle čl. 36 odst. 3 písm. a) nařízení (EU) č. 1169/2011, EU měla přijmout prováděcí akt k dané problematice, tento
stále nebyl přijat.

2) Alternativní vs. Tradiční potraviny – legislativní ochrana názvů masa a masných výrobků, vajec a výrobků z vajec

- Současný rozvoj trhu s alternativami tradičních potravin začíná významně ovlivňovat vnímání potravin živočišného původu (jako
nezdravé, neetické a ohrožující životní prostředí). Alternativní potraviny rostlinného původu jsou velmi často svými senzorickými
vlastnostmi podobné výrobkům živočišného původu. Této skutečnosti využívají při vytváření názvů a odkazují na zdravější, etičtější a
ekologičtější alternativu, avšak zároveň vzbuzují dojem, že jejich výživová hodnota je obdobná ne-li vyšší a stejně tak, že uhlíková stopa
je menší, což v řadě případů není pravda. Navíc alternativní výrobky (imitace živočišných výrobků) svými názvy mohou zákazníka
evokovat, že mají stejné smyslové a nutriční vlastnosti jako skutečné živočišné výrobky. Tímto dochází ke klamání a poškozování
spotřebitele. Celý sektor není nijak regulovaný a vzhledem ke skutečnosti, že se ve většině případů jedná o vysoce zpracované
potraviny, jsou mezi jednotlivými produkty i významné rozdíly v kvalitě. Bylo by proto vhodné připustit rámec ochrany názvů potravin
živočišného původu alespoň na národní úrovni a zároveň začít pracovat na regulaci označování alternativních výrobků, tak aby
nedocházelo ke klamání spotřebitele.

3) Dopad výrobků na životní prostředí a klima, zelená a ekologická značení, pracovní rámec pro označování udržitelných potravin

- Doporučení Komise (EU) č. 2021/2279 ze dne 15. prosince 2021 o používání metod stanovení environmentální stopy pro měření a
sdělování environmentálního profilu životního cyklu produktů a organizací specifikuje poměrně detailně způsob stanovení
environmentální stopy produktů a organizací. V současné době je však v přípravě rovněž legislativa týkající se tzv. zelených tvrzení a
další předpisy (směrnice o ekodesignu, biologicky odbouratelné plasty obalové odpady), které pravděpodobně budou obsahově s daným
doporučením souviset. Bylo by vhodné zajistit, aby byly zřejmé detailní vazby mezi jednotlivými akty tak, aby jejich cíle nebyly ve
vzájemném rozporu a potravinářský průmysl tak měl jednoznačné a přiměřeně snadno pochopitelné cíle pro jednotlivé sektory. Případná
značení k této problematice by měla být jednotná a harmonizovaná, vytvořená na vědeckém základě a dobrovolná.
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4) Vysoce zpracované potraviny

- Diskuse o roli vysoce zpracovaných potravin ve výživě a jejich dopadech na lidské zdraví bude prioritou i pro FDE během našeho
předsednictví. V důsledku Strategie Farm to Fork jsou nyní tyto potraviny podle některých členů Parlamentu na úrovni nezdravého jídla.
Názorová rozdílnost přináší jistě prostor pro důkladnější odborné studium (již byly provedeny řady studií včetně FAO) a lepší
specifikování problematiky. Současný způsob klasifikace stupně zpracování byl původně určen pro vědecké účely. Zároveň je však
zřejmé, že pravidelná konzumace některých vysoce zpracovaných potravin rozhodně nepatří do správného stravování a spotřebitelé by
na základě názorů odborníků měli vcházet při přípravě pokrmů ze základních potravin a surovin. Proto by měla být předmětem diskuse o
FOPL rovněž otázka způsobu zpracování, nejen výčet omezeného počtu složek a živin. Žádoucí se také jeví vytvoření oficiální definice
nejen v ČR ale i na úrovni EU.

5) Dovoz potravin, při jejichž výrobě byly použity v EU zakázané prostředky na ochranu rostlin nebo veterinární léčiva

- Plán na ochranu životního prostředí a zajištění biodiverzity na území EU prostřednictvím omezeného používání prostředků na ochranu
rostlin může vést ke zhoršení konkurenceschopnosti. V současné době se například Francie uchází o zákaz dovozu takto
vyprodukovaných potravin ze třetích zemí. Tato skutečnost však naráží hned na dva zásadní problémy:

i. Akceptovatelnost takového omezení v kontextu pravidel mezinárodního obchodu

ii. Možnost snadno kontrolovat takto nastavená pravidla. Až na výjimky (např. čaje, bylinky apod.) jsou již rezidua použitých pesticidů pod
hladinou detekce běžnými analytickými přístroji. Dopad na lidské zdraví je tedy v podstatě vyloučen a environmentální aspekty jsou na
velkou vzdálenost obtížně kontrolovatelné.

- Velmi podobná situace je i v oblasti používání veterinárních léčiv, zejména řešení problému antibiotických rezistencí.

6) Udržitelné zemědělství

Podpora udržitelných postupů v zemědělství a produkce potravin v EU. Cílem je ukázat inovativní řešení v rámci potravinářství. Jako
příklad můžeme uvést obor pivovarnictví, jedná se v tomto případě především o nové postupy a technologie, které umožňují pěstitelům
chmele lépe pracovat s vodou, půdou a zároveň snižovat uhlíkovou stopu.

7) Podpora záměrů v EU v oblasti oběhového hospodářství

Význam přikládáme také záměru EU v oblasti oběhového hospodářství i revize směrnice o obalech a obalovém odpadu a připravenost
evropského průmyslu se na nich podílet. Přezkum směrnice představuje klíčovou příležitost, jak urychlit a dále rozšířit oběhové
hospodářství v EU. Podpora chemické recyklace a inovativních recyklačních technologií pro výrobu obalů hraje významnou roli pro
zamezení plýtvání potravinami. V této oblasti by měly být zájmy MŽP ČR a MZe ČR ve shodě a společné podpoře.

Autor: Autor: Redakce || Redakce
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Večerní Radiožurnál  
  23. 3. 2022, 20:05, Zdroj: ČRo Radiožurnál, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Miroslav

Koberna

[strojový přepis] … existenčních problémech kvůli zdražení energií, paliv i surovin. Upozorňuje na to Potravinářská komora. Jde hlavně
o malé a střední podniky. Náklady jim vzrostly podle komory od začátku roku až o 60 %. Podle ředitele pro programování a strategii
Miroslava Koberny je proto potřeba aby okamžitě zasáhl stát. Za stavu 1 1 na zápasy hrají hokejisté Mladé Boleslavi ve…
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Česká pekárenská dvojka se drobí  
  23. 3. 2022, 20:00, Zdroj: cz-dbmonitor.echo24.cz , Vydavatel: Echo Media a.s., Autor: pp, Sentiment: Negativní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Potravinářská komora České republiky

24. března 2022 , Byznys

( SeznamZprávy.cz ) PEK Group zeštíhlí. Firma, jež r.2020 vznikla jako protiváha nejsilnějšího Penamu z holdingu Agrofert, se zbavila
větš. aktiv. Neuměla čelit ostré konkurenci, pandemii a zdražování. Ze 6 pekáren zůstanou ve skupině od 1. 4. jen 2 nejmenší - v
Rumburku a ve Znojmě. Mezi kupci jsou 3 developeři a 1 firma, jež chce provoz pekárny zachovat. (ČRo, MFD ) Kvůli válce na Ukrajině
stoupají ceny pšenice. MZe ale neuvažuje o jakýchkoli restrikcích exportu obilovin , bylo by to porušení evrop. práva . Dostalo se tak do
rozporu se Svazem pekařů a cukrářů, který varuje před vysokými cenami a nedostatkem pšenice. (EchoM) Náklady na potravinář.
výrobek vzrostly od zač. roku podle Potravinářské komory ČR o 30 až 60 %. Do cen se zatím zcela nepromítly, ale vláda nenabízí
žádná koncepční řešení.

Autor: pp
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Živě s prezidentkou Potravinářské komory  
  23. 3. 2022, 19:34, Pořad: Televizní noviny, Stanice: TV Nova, Vydavatel: TV Nova s.r.o., Sentiment: Ambivalentní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Potravinářská komora České republiky, Dana Večeřová

Živě s prezidentkou Potravinářské komory

Moderátor Rey Koranteng:

Tak a ve vysílání je teď s námi prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová.

Moderátor Lucie Borhyová:

Dobrý večer. Paní prezidentko, jak jsme teď slyšeli, Česko čeká masivní zdražování, které se dotkne i základních potravin. Kde
očekáváte nejvyšší růst cen? Na co všechno se máme připravit?

Dana Večeřová, prezidentka, Potravinářská komora ČR:

Dobrý večer. Bohužel vše, co bylo řečeno, je pravda a já se neodvážím říct, že by se něco zdražovalo více nebo méně, protože když
jsme dělali průzkum mezi našimi členy, tak vlastně ty náklady na výrobky podle jednotlivých sektorů se pohybují od 40, 30, 40 až po 60 %
a takže se to musí někde projevit. A je to skutečně ve všech sektorech. Tam není, tam není výjimka. Bohužel, co k tomu vůbec
nepřispívá, to právě já si netroufám v současné době odhadnout, kam až to zdražení může jít, je to, že nikdo neví, kdy to skončí. Nikdo
neví, kdy se nějakým způsobem stabilizují ceny energií, ceny plynu, kdy se stabilizují ceny pohonných hmot. To stále kolísá. Chvíli to
klesá, chvíli to stoupá. Nikdo neví, kdy vlastně se stabilizují třeba ceny komodit, ceny obalů, který také vstupují vlastně do toho, do těch
nákladů a jsou poměrně značné. Takže bohužel ta jakákoliv predikce, že by se to třeba zastavilo v polovině roku nebo do konce roku, že
je to vlastně se ta situace nějak vyrovná, to bohužel v současné době není vůbec možné.

Moderátor Rey Koranteng:

Vy jste to říkala sama, žijeme v období extrémní nejistoty, co by podle vás měla nebo vůbec mohla udělat vláda, aby tento trend, když
nás zastavila, tak alespoň zmírnila, protože na lidi to bude mít dopady?

Dana Večeřová, prezidentka, Potravinářská komora ČR:

Určitě by něco dělat měla, to v každém případě, protože zatím tady nic moc těm potravinářům, potravinářském sektoru ale ani
obyvatelům nepomohla. My jsme navrhovali, že určitě by pomohlo zastropování cen energií, plynu a elektřiny. Určitě by pomohlo snížení
spotřební daně na pohonné hmoty. Spotřebitelům by nepochybně pomohlo snížení DPH na potraviny. To je krok velmi vstřícný ke
spotřebitelům. A je si také potřeba uvědomit, že EU, která dlouho se také k tomu nijak nevyjadřovala, už nyní dává dohromady směrnici,
jak pomoci vlastně podnikům, které jsou postiženy tou energetickou krizí, tím zdražováním těch energií a plynu. A dokonce vím, je tam
návrh, že až 30 % vlastně těch nákladů si nějakým zvýšených nákladů si budou moct hradit pomocí dotací z EU. Tak pevně doufám, že
nebude naše vláda váhat a připojí se k tomu a skutečně na to ty finance uvolní pro celý průmysl.

Moderátor Lucie Borhyová:

Tak ono Česko je produkci potravin soběstačné jen z 80 %. Přitom v některých produktech, jako třeba ovoce, zelenina nebo maso, je to
ještě mnohem horší. Čím je to podle vás především způsobeno?

Dana Večeřová, prezidentka, Potravinářská komora ČR:

Určitě to cenami, samozřejmě levnou zahraniční konkurencí. Co se vezme třeba ovocnářství, zelinářství. To jsou levné dovozy z Polska,
protože jak víme, Polsko má úplně jiné podmínky na vlastně na výrobu, to znamená, mají odpuštěné sociální, zdravotní pojištění, mají
řada řadu systému dotací, jak vlastně posilovat ty jejich zpracovatele, mají také exportní dotace, to všechno to jsou prostě dotace, které
nějakým způsobem pomáhají. Takže mnoho těchto vlastně výrobců ze zahraničí vytlačilo naše výrobce a našim se to prostě nevyplácí,
protože to nemohou realizovat za tu cenu, kterou by potřebovali. Bohužel k tomu přispěly také obchodní řetězce, které samozřejmě, je
zajímá cena, takže velmi často nakupují třeba i méně kvalitní zboží, ale levné ze zahraničí.

Moderátor Rey Koranteng:

Paní prezidentko, my se tomuto tématu budeme samozřejmě v budoucnu dál věnovat, ale pro dnešek se s vámi musíme rozloučit. Díky
za odpověď a hezký večer.

Dana Večeřová, prezidentka, Potravinářská komora ČR:

Hezký večer i vám.

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/721345334/aec317027768f020b4b1?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTA3OTI5NTcsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzIxMzQ1MzM0LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.XiFRLkF19lkgFCvWoRkyjStfrMksv-3G1H07drFY1jQ


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 21

Potraviny nadále zdražují  
  23. 3. 2022, 19:16, Pořad: Zprávy FTV Prima, Stanice: Prima televize, Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Sentiment: Negativní, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Potravinářská komora České republiky, Dana Večeřová

Moderátor Petr Suchoň:

A jedním z témat bude pochopitelně i zdražování a zdražování potravin, které bohužel nekončí. Spíš naopak. Potravináři varují, že se
nám jídlo letos prodraží o 30 %, možná i více. Vyzývají proto vládu, aby zemědělcům a výrobcům pomohla. Vláda ale jejich návrhy
nevyslyší.

Autor Jan Krejsa:

Loni šly ceny potravin nahoru jen o necelé procento. Od začátku letošního roku to bylo ale už 15 %. A podle Potravinářské komory se
můžeme dostat až na 30 %.

Dana Večeřová, prezidentka Potravinářské komory ČR:

Ale bavíme se o situaci, která je dnes za současných cen. Tady bohužel absolutně nenahrává tomu to, že vlastně nikdo neví, co bude,
kam až ty ceny porostou, jestli se to zastabilizuje a jestli náhodou potom se nebudeme muset bavit za měsíc o dalším zdražování.

Autor Jan Krejsa:

S výhledem potravinářské komory souhlasí i ekonomové.

David Marek, hlavní ekonom Deloitte:

Situace je taková, že realitou může být zdražení až o 30 % v případě potravin.

Autor Jan Krejsa:

Kdyby takové máslo podražilo o 30 %, stálo by 55 korun. V případě mléka by to bylo 25 korun. No a za bochník chleba bychom dali 45
korun. Za takový nápor bychom dohromady dali o skoro 30 korun více.

Anketa:

Je to průser. My to zaplatíme, jdeme dále.

Tak zatím to asi zvládáme. Ale uvidíme, co bude do budoucna.

Musíme se s tím vyrovnat, nedá se nic dělat.

Dana Večeřová, prezidentka Potravinářské komory ČR:

Spousta lidí nebude schopná si koupit základní potraviny nebo si bude muset kupovat ve velmi omezeném množství.

Autor Jan Krejsa:

Potravináři prý několikrát vyzývali vládu, aby pomohla třeba zastropováním cen energií nebo snížením spotřební daně u paliv. Tomu se
vláda brání.

Zdeněk Nekula /KDU-ČSL/, ministr zemědělství:

Nemáme kouzelný proutek, kdy mávnutím prostě zajistíme nějaký, řeknu razantní pokles cen.

Autor Jan Krejsa:

Nejhorší situace je ale kolem pečiva. Svaz pekařů dokonce varoval před tím, že jeden chleba by mohl stát 60 korun.

Tomáš Křemen, předseda představenstva společnosti LAPEK:

Od 1. 4. jsme bohužel museli jako nevybrané zdražit, abychom vůbec mohli pokračovat dále. Bylo to řádově 10 až 15 %, ale mouka nám
zdražila až o 30 %.

Autor Jan Krejsa:

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/721427597/1e21bb75637bffcb6679?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTA3OTI5NTcsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzIxNDI3NTk3LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.Q0F-zMehsqSyuGDefEbQnr-LYU4RvfocOomvEQcBq58


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 22

Ekonomové pak radí, abychom v době enormního zdražování nákupy dobře rozmýšleli. To znamená, že když za den sním pět rohlíků,
nekoupím si jich zbytečně 10.

Lukáš Kovanda, hlavní ekonom Trinity Bank:

Je to i o určitém lepším hospodaření s těmi potravinami, lepším odhadnutí svých potřeb. A je to také o tom, že prostě nebudu
konzumovat tolik.

Anketa:

Za 11 let mi bude 90. Já už si to mohu dovolit.

Vařím, nechodím do restaurací.

Samozřejmě budu muset hodně přemýšlet, no.

Autor Jan Krejsa:

V průměru Češi vyhodí 57 kilo jídla ročně. Každý den tak podle ekonomů přichází o 40 korun.

https://monitora.cz/
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ČRo Ostrava: Zprávy v 17  
  23. 3. 2022, 17:00, Zdroj: ČRo Ostrava - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … úterý vyzval vládu svaz pekařů a cukrářů podle prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové ale vláda zatím na
situaci v potravinářství a zemědělství nereaguje ta situace začíná být uskutečněn tak krizová že tak dokončit podniky a já bohužel mám
dojem že po vládu to nezajímá já jsem neslyšela od nich žádnou zprávu směrem k zemědělskému potravinářském sektoru…
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ČRo Olomouc: Zprávy v 17  
  23. 3. 2022, 17:00, Zdroj: ČRo Olomouc - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové ale vláda zatím na situaci v potravinářství a zemědělství nereaguje
ta situace začíná být v útočném tak krizová že tady končí podniky já bohužel mám dojem že po vládu to nezajímá já jsem neslyšela od
nich žádnou zprávu směrem k zemědělskému potravinářském sektoru jak je možno pomoci Ministerstvo zemědělství o žádných…
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ČRo České Budějovice: Zprávy v 17  
  23. 3. 2022, 17:00, Zdroj: ČRo České Budějovice - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Dana Večeřová

[strojový přepis] … požaduje po státu omezení vývozu obilí a to kvůli ruské invazi na Ukrajinu která jeho ceny zvyšuje v Česku by podle
komory mohlo fungovat licenční systém vývoz by se tak nezastavil úplně k exportu by ale firmy musely dostat licenci k omezení vyvážení
pšenice už v úterý vyzvala vládu svaz pekařů a cukrářů podle prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové ale…
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Byznys na Rádiu Z  
  23. 3. 2022, 17:00, Zdroj: Rádio Z, Stanice: České stanice, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana Večeřová

[strojový přepis] … se kvůli tomu v obou směrech zhruba 50 minut. To byly zprávy v 17 hodin. A hned po písničce uslyšíte byznys celý
magazín politiky. Něčem. Dana Večeřová, prezidentka Potravinářské komory, je hostem byznysové ho magazínu rádia. Z. Dobrý den.
Krásný den. Kdy se dostaneme k našemu dnešnímu hlavnímu tématu, tedy zdražování potravin? Pojďme se nejdříve pobavit o…

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/721038255/bf605ab8b9a079431e4f?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTA3OTI5NTcsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzIxMDM4MjU1LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.b8Cu9QapWNDEtfDN9AA0j2Yxy57TQg-3b1k-d0m5PWs


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 27

Slunečnicový olej mizí z regálů. Češi ho kupují ve velkém, jeho cena na burzách raketově roste  
  23. 3. 2022, 16:30, Zdroj: lidovky.cz/byznys , Vydavatel: MAFRA, a.s., Autor: Hynek Paštěka, Sentiment: Negativní, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Miroslav Koberna, Helena Kavanová

Ve Velké Británii nebo v Německu zejí na mnoha místech prázdnotou regály, ve kterých má stát slunečnicový olej. A situace možná bude
brzy podobná i v Česku. Válka na Ukrajině totiž může přinést jeho nedostatek, na což reagují i prodejci.

„Společnost Billa eviduje zvýšenou poptávku zákazníků po slunečnicovém oleji. Za poslední tři týdny vzrostly jeho prodeje o více než 140
procent. Tento trend sledujeme a stav zásob doplňujeme prostřednictvím dodavatelů, kteří nejsou závislí na produkci slunečnicového
oleje na Ukrajině,“ řekla mluvčí obchodního řetězce Billa Dana Bratánková.

Ukrajina napadená Ruskem je totiž obrovským exportérem nejen obilovin, které dlouhodobě tvoří až 17 procent podílu na světovém
obchodu, ale také olejnin, mimo jiné slunečnic. A slunečnicový olej je v českých domácnostech nejpoužívanějším.

„Bohužel už covidová epidemie měla nepříznivý vliv na vývoj cen olejů, vypěstovalo se méně slunečnice a docházelo k omezení vývozu.
Válečný konflikt situaci jen zhoršil, v jeho důsledku došlo k omezení výroby a úplnému zastavení vývozu z Ukrajiny,“ sdělila mluvčí
řetězce Makro Romana Nýdrle.

Firma vyšší poptávku po olejích registrovala už před začátkem ruské invaze v souvislosti s postcovidovým růstem gastronomického
sektoru.

Menší obchodníci již zavětřili příležitost a začínají skupovat balíky lahví slunečnicového oleje s vidinou, že je za pár dní či týdnů mohou
prodat s podstatně větším ziskem než nyní. Podobně reagují i restaurace, pro které je olej jednou ze základních surovin a podstatným
nákladem.

Na co se musejí připravit klienti, kteří mají hypotéku u Sberbank? Přinášíme odpovědi na klíčové otázky

Raketový růst

Cena slunečnicového oleje také raketově roste na komoditních burzách, v minulém týdnu byla oproti běžnému stavu až na trojnásobku.
Kvůli válce se totiž očekává zpoždění dodávek z černomořského regionu a také, že kvůli válce Ukrajina i Rusko letos osejí slunečnicí
menší plochy.

Slunečnicový olej je v Česku nejprodávanější, dá se však nahradit řepkovým, a v jeho produkci je Česká republika soběstačná. Ostatně
ten je druhým nejpoužívanějším, třetí místo zaujímá olej olivový. Restaurace pak mají zájem o palmové oleje pro potřeby profesionální
kuchyně.

Vyšší poptávka po olejích může s válkou na Ukrajině souviset i sekundárně – spotřebuje se ho víc pro humanitární účely. „Aktuální nárůst
poptávky souvisí s přirozeně zvýšenou spotřebou spojenou s příchodem velkého počtu uprchlíků a částečně také vývozem této komodity
ve formě humanitární pomoci na Ukrajinu. Další vývoj cen je za současných nepřehledných podmínek na trhu obtížné predikovat,
můžeme však očekávat, že cena i nadále poroste,“ dodala Nýdrle.

Růst cen, který nastartoval již před válkou a ta ho jen podpořila a prodloužila, se nebude týkat jen olejů, ale i dalších základních
potravinářských komodit. „V souvislosti s válečným konfliktem na Ukrajině se tedy můžeme dočkat nepříjemných překvapení, kdy
pravděpodobně dojde k nedostatku některých komodit a jejich cena na světových trzích výrazně stoupne, například pšenice nebo
vepřového masa, protože začínají chybět krmiva z Ukrajiny,“ potvrdila mluvčí Potravinářské komory Hana Kavanová.

Běženci berou útokem nájemní byty. Nabídka v Praze je téměř vyčerpaná a ceny letí nahoru

Hlídejte trh s obilovinami, žádá komora

Ukrajina již nyní do konce letošního roku zakázala vývoz některých produktů: žita, ječmene, pohanky, prosa, cukru, soli a masa.
Vyvážela také velké množství pšenice například na Blízký východ, kam nyní dovážet nemůže a kde je aktuálně pšenice nedostatek. V
Súdánu kvůli narušení dovozu obilí hrozí hlad, Egypt raději zafixoval ceny chleba.

„Proto výrobci a obchodníci hledají jiné dodavatele obilovin, hledají tedy i v České republice, producenti vyčkávají na lepší cenu a prodají
vyšší nabídce. Může se stát, že i u nás dojde k nedostatku obilovin, protože celá úroda skončí v zahraničí a naši pekaři nebudou mít z
čeho péct,“ dodala Kavanová. Potravinářská komora proto vyzývá vládu, aby minimálně začala monitorovat, jak vypadá trh s obilím v
ČR a v případě nutnosti, kdy se bude zásoba ve skladech snižovat, okamžitě zasáhla. „Už nyní se objevují informace, že zvláště polští a
arabští překupníci se snaží pšenici od zemědělců skoupit,“ doplnil Miroslav Koberna z Potravinářské komory.

Ministerstvo zemědělství podle svého vyjádření již situaci sleduje.
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„Pokud by v Evropské unii nastaly výpadky nebo výkyvy na trhu, řešilo by se to s ohledem na společný jednotný trh na unijní úrovni ve
prospěch jejích obyvatel. Evropská unie je potravinově soběstačná a situaci monitorujeme také v České republice,“ řekl mluvčí
ministerstva zemědělství Vojtěch Bílý.

Zvažuje se také případné navýšení osevních ploch, které je v tuto chvíli možné u jarního výsevu, například u jarní pšenice, slunečnice
nebo sóji.

„V úvahu pro toto jaro přichází i plochy zaorané po vymrzlých ozimých plodinách nebo plocha pro mák, který se zhruba z 30 procent
vyváží na Ukrajinu a do Ruska, což letos pravděpodobně nebude možné,“ dodal Bílý.

Poroste cena masa

Z pšenice a dalších obilovin se ovšem vyrábějí také krmné směsi pro hospodářská zvířata. To má již výrazný vliv na ceny masa. „Ceny
rostly například v Německu, a to rychleji, než se čekalo. Tam například vepřové vzrostlo o zhruba 40 procent, což je hodně. Očekávám,
že zhruba do měsíce se to projeví u nás,“ předpovídá agrární analytik Petr Havel.

Na všechny zemědělce totiž silně tlačí dramaticky rostoucí ceny pohonných hmot, které se zřejmě již na původní hodnoty nevrátí.
Dvakrát až třikrát se zvedly ceny průmyslových hnojiv a nahoru letěly také ceny energií. „Ale myslím, že ceny na komoditních burzách
poklesnou před letošní sklizní, tedy v létě. To už budeme vědět, jestli se na evropské a světové sklizni nějak negativně projevilo počasí,“
dodal Havel.

Autor: Hynek Paštěka
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Náklady na výrobu potravin se zvyšují, prozatím se nepromítly do cen. Až k tomu dojde, Češi nebudou mít ani na
základní nákup  

  23. 3. 2022, 16:10, Zdroj: prehledne24.cz , Vydavatel: OnlyU Group s.r.o., Autor: Šárka Cvrkalová, Sentiment: Ambivalentní, Téma: Potravinářská
komora, Klíčová slova: Potravinářská komora České republiky, Dana Večeřová

Domácí

Zdroj: Shutterstock

Inflace, zdražování energií a pohonných hmot, válka na Ukrajině. To všechno jsou faktory, které mají vliv na ceny mnoha věcí. Podle
České potravinářské komory letos od začátku roku vzrostly náklady na výrobu potravin o 30 až 60 %. A zdá se, že bude i hůř, vyplývá
to ze zprávy, kterou dnes komora zveřejnila na svých webových stránkách.

Prozatím se podle ČTK tyto náklady do cen jídla úplně nepromítly. Přesto však prozatím neexistuje žádné koncepční řešení, o kterém by
vláda věděla, proto je velmi pravděpodobné, že půjdou ceny potravin raketově nahoru. A to téměř ve všech oblastech.

Zatímco řada států zemědělce a potravináře podporuje dotacemi, u nás vláda takové možnosti nenabízí. Podle slov prezidentky
Potravinářské komory Dany Večeřové zůstává zemědělsko-potravinářský průmysl u vlády na pokraji zájmu, což je pro českého občana
velký problém.

Zvýšené náklady je třeba kompenzovat

Vzhledem k tomu, že se v posledních měsících velmi zvýšily ceny energií i paliv, lidé mají právem obavy, co bude dál. Logicky totiž
zemědělský i potravinářský průmysl tato zdražování pocítil. Pokud by se na základě zdražení výroby potravin zvedla i jejich cena, větřena
lidí by neměla doslova ani na chleba.

Podle Večeřové by i základním potravinám stouply ceny natolik, že by si český občan nemohl dovolit udělat ani obyčejný menší nákup.
„Už po skončení covidu se objevovaly signály, že rostou ceny plastových obalů, kartonů, plechovek,“ říká prezidentka PK.

„Potom se k tomu přidružilo na podzim to, že zkrachovali někteří dodavatelé energií, a to zasáhlo potravinářský i zemědělský sektor,“
doplňuje web Foodnet. Už teď je rozdíl oproti loňskému roku neskutečný. Tehdy totiž zdražilo jídlo o 0,8 %, letos by to mohlo být i přes
30 %, v některých oblastech až k 60 %.

Nedostatek některých surovin

Ceny na výrobu potravin se zvedají i kvůli podnebním podmínkám a dovozu některých surovin ze zahraničí. Odborníci varují před tím, že
časem bychom mohli mít dokonce s některými dnes ještě běžnými potravinami problém jako s nedostatkovým zbožím.

„Situace začíná být velmi kritická v surovinách. Vyvážíme 50 % pšenice, libanonští obchodníci jsou schopní nabídnout za pšenici
mnohonásobně víc,“ říká Večeřová. Podle jejích slov by tak v budoucnu mohlo právě u této potraviny dojít k problémům s jejím
nedostatkem.

Vláda chce zvýšit životní minimum. Na kolik si lidé přijdou?

„Máme potravin dost, ale určitě se situace projeví na cenách. Měli bychom mít vývoz nějakým způsobem kontrolovaný, třeba omezit nebo
dávat vývozní povolení, aby nám tu zůstal dostatek pšenice pro naši potřebu,“ dodala pro TV Nova.

Zdroj: TV Nova, Foodnet, ČTK

Autor: Šárka Cvrkalová

Autor: Šárka Cvrkalová
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Odpolední Radiožurnál  
  23. 3. 2022, 16:06, Zdroj: ČRo Radiožurnál, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Miroslav

Koberna

[strojový přepis] … tajné volbě byl nakonec jediným uchazečem poslanec ano. Roman Kubíček se nominace vzdal těsně před volbou. Až
čtvrtina českých potravinářských firem je v existenčních problémech kvůli zdražení energií, paliv a surovin. Upozorňuje na to
Potravinářská komora. Jde hlavně o malé a střední podniky. Náklady jim vzrostly podle komory od začátku roku až o 60 %. Podle…
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ČRo Liberec: Zprávy v 16  
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slova: Miroslav Koberna

[strojový přepis] … českých potravinářských firem je v existenčních problémech a to kvůli zdražení cen energií paliv i surovin upozorňuje
na to Potravinářská komora s tím že jde hlavně o malé a střední podniky náklady na potravinářský výrobek vzrostly podle komory od
začátku roku až o šedesát % podle Miroslava Koberny z Potravinářské komory by měl zasáhnout stát třeba tím že na vývoz…
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ČRo DAB Praha: Zprávy v 16  
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slova: Dana Večeřová

[strojový přepis] … obilí a to kvůli ruské invazi na Ukrajinu která jeho ceny zvyšuje v Česku by podle komory mohl fungovat licenční
systém vývoz by se tak nezastavil úplně k exportu by ale firmy musely dostat licenci k omezení vyvážení pšenice už v úterý vyzval vládu
svaz pekařů a cukrářů podle prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové ale vláda zatím na situaci v…
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ČRo Region: Zprávy v 16  
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Večeřová

[strojový přepis] … systém vývoz by se tak nezastavil úplně k exportu by ale firmy musely dostat licenci k omezení vyvážení pšenice už v
úterý vyzval vládu svaz pekařů a cukrářů podle prezidentky Potravinářské komory komory Dany Večeřové ale vláda zatím na situaci v
potravinářství a zemědělství nereaguje to situace začíná být skutečně tak krizová že takto končí podniky já bohužel…

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/720853893/2bee5534d4cd729a19e6?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTA3OTI5NTcsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzIwODUzODkzLCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.DnnEZb0Yxjk-4y-0eSwLQCygoHlvsqzuR0vFodkj3cU


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 34

Odpolední Radiožurnál  
  23. 3. 2022, 15:06, Zdroj: ČRo Radiožurnál, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Miroslav

Koberna, Dana Večeřová

[strojový přepis] … dražší energie a dražší pohonné hmoty. Jak ovlivňuje potravinářský průmysl ruská invaze na Ukrajinu? Válka na
Ukrajině mimo jiné zvyšuje ceny obilí. Jak řekl ve vysílání ČRo ředitel pro programování a strategii Potravinářské komory Miroslav
Koberna, můžeme očekávat, že výrobky na obilné bázi na půjdou opravdu nahoru, ale jsou pak spojeny krmiva, čili půjde nahoru…
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Kvůli válce stoupá cena základních surovin. Připlatíme si stovky korun  
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Sdílet

Klára Pospíšilová

23. 3. 2022, 14:25

Vláda by měla omezit nebo úplně zakázat vývoz pšenice z Česka. Podle Svazu pekařů a cukrářů se jinak například cena chleba vyšplhá
až k šedesáti korunám. Ukrajina totiž kvůli válce pšenici nevyváží a řada asijských států ji tak ve velkém skupuje z českého trhu.

Každý Čech doposud snědl zhruba čtyřicet kilo chleba ročně. Jenže letos se s jeho konzumací zřejmě budeme muset uskromnit.
"Bohužel aktuální situace ovlivněná válkou na Ukrajině způsobila, že meziročně došlo ke zdražení pšenice o 100 procent," řekl výkonný
ředitel Svazu pekařů a cukrářů Bohumil Hlavatý.

Tuna pšenice se tak letos prodává téměř za jedenáct tisíc korun. Přitom ještě loni touto dobou stála pět a půl tisíce korun. "Problém
nastává v tom, že ukrajinské obilí nakupovaly některé arabské země nebo země z Afriky. Ty teď mají nedostatek, tak se obilí snaží
nakupovat jinde, a to zvyšuje ceny na světových trzích. V podstatě válka zdražuje i ten chleba u nás, českým občanům," komentoval
situace ministr zemědělství Zdeněk Nekula.

Na zdražování se musíme připravit i v případě dalších základních potravin. Už během dubna třeba mléčné výrobky, maso anebo zelenina
mohou zdražit až o třicet procent. Rodiny si tak na běžném nákupu připlatí i stovky korun.

"Cena surovin roste neuvěřitelným způsobem, k tomu se samozřejmě přidává cena krmiv pro hospodářská zvířata, cena hnojiv, která
roste neuvěřitelnou rychlostí," dodala prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová.

pv, TN.cz

Autor: Lucie Krošová, Marek Bruna, Anežka Pichrtová, Lukáš Richtár, Petr Význer
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Domácí  
  23. 3. 2022, 14:25, Zdroj: tnbiz.cz , Vydavatel: TV Nova s.r.o., Sentiment: Negativní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana Večeřová

Domácí + politika (Čtvrtek, 24. března 2022 14:44:52)

Středa 23. 3. 2022 14:25:00

Kvůli válce stoupá cena základních surovin. Připlatíme si stovky korun

Vláda by měla omezit nebo úplně zakázat vývoz pšenice z Česka. Podle Svazu pekařů a cukrářů se jinak například cena chleba vyšplhá
až k šedesáti korunám. Ukrajina totiž kvůli válce pšenici nevyváží a řada asijských států ji tak ve velkém skupuje z českého trhu.

Každý Čech doposud snědl zhruba čtyřicet kilo chleba ročně. Jenže letos se s jeho konzumací zřejmě budeme muset uskromnit.
"Bohužel aktuální situace ovlivněná válkou na Ukrajině způsobila, že meziročně došlo ke zdražení pšenice o 100 procent," řekl výkonný
ředitel Svazu pekařů a cukrářů Bohumil Hlavatý.

Tuna pšenice se tak letos prodává téměř za jedenáct tisíc korun. Přitom ještě loni touto dobou stála pět a půl tisíce korun. "Problém
nastává v tom, že ukrajinské obilí nakupovaly některé arabské země nebo země z Afriky. Ty teď mají nedostatek, tak se obilí snaží
nakupovat jinde, a to zvyšuje ceny na světových trzích. V podstatě válka zdražuje i ten chleba u nás, českým občanům," komentoval
situace ministr zemědělství Zdeněk Nekula.

Kvůli válce nás čeká velké zdražování. Rohlíky mohou stát dvojnásobek

Na zdražování se musíme připravit i v případě dalších základních potravin. Už během dubna třeba mléčné výrobky, maso anebo zelenina
mohou zdražit až o třicet procent. Rodiny si tak na běžném nákupu připlatí i stovky korun.

"Cena surovin roste neuvěřitelným způsobem, k tomu se samozřejmě přidává cena krmiv pro hospodářská zvířata, cena hnojiv, která
roste neuvěřitelnou rychlostí," dodala prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová.

Odkazy jsou pouze informační, jejich obsah není předmětem zpravodajského servisu.

© 2022 | TV Nova s. r. o.
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ČRo Sever: Zprávy ve 14  
  23. 3. 2022, 13:59, Zdroj: ČRo Sever - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Miroslav

Koberna

[strojový přepis] … podle komory od začátku roku až o šedesát % podle ředitele pro programování a strategii Miroslava Koberny je
proto potřeba aby okamžitě zasáhl stát my avizujeme už opakovaně že je třeba omezit vývoz obilí prostě my jsme soběstační ale my totiž
netušíme v této době jestli je to ještě byla v takovým pobytu bylo vlastně vykoupeno Potravinářská komora navrhuje na…
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ČRo Zlín: Zprávy ve 14  
  23. 3. 2022, 13:59, Zdroj: ČRo Zlín - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Miroslav

Koberna

[strojový přepis] … v tísni ale upozorňuje že vládou navrhované příspěvky povedou k nerovnostem z toho může vzniknout problém na
mnoho let dopředu podle Hůleho by vláda měla zohlednit data od sociologů Zuzana Machálková ČRo až čtvrtina českých
potravinářských firem je v existenčních problémech a to kvůli zdražení cen energií paliv i surovin upozorňuje na to Potravinářská
komora…
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ČRo Pardubice: Zprávy ve 14  
  23. 3. 2022, 13:59, Zdroj: ČRo Pardubice - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Miroslav Koberna

[strojový přepis] … máme až čtvrtina českých potravinářských firem je v existenčních problémech a to kvůli zdražení cen energií paliv i
surovin upozorňuje na to Potravinářská komora s tím že jde hlavně o malé a střední podniky náklady na potravinářský výrobek vzrostly
podle komory od začátku roku až o šedesát % podle ředitele pro programování a strategii Miroslava Koberny je proto…
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Odpoledne s Dvojkou  
  23. 3. 2022, 13:53, Zdroj: ČRo Dvojka, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Miroslav

Koberna

[strojový přepis] … službami. Vyhoštění Rusové mají na odjezd z Polska pět dnů. Píše to polský deník Gazeta Wyborcza. Ruská
agentura Ria mezitím napsala, že Rusko na vyhoštění svých diplomatů patřičně zareaguje. Až čtvrtina českých potravinářských firem je v
existenčních problémech, a to kvůli zdražení cen energií, paliv i surovin. Upozorňuje na to Potravinářská komora s tím, že jde…
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Komora: Náklady na potravinářský výrobek vzrostly až o 60 procent, vláda nereaguje  
  23. 3. 2022, 13:48, Zdroj: zemedelec.cz , Vydavatel: Profi Press s.r.o., Autor: Petra Vaňatová, Sentiment: Negativní, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Potravinářská komora České republiky, Miroslav Koberna, Dana Večeřová

Náklady na potravinářský výrobek vzrostly od začátku roku podle Potravinářské komory ČR (PK) vlivem zdražení energií, surovin či
pohonných hmot o 30 až 60 procent. Do cen se zatím zcela nepromítly, ale vláda nenabízí žádná koncepční řešení. Ostatní státy přitom
zemědělce a potravináře podporují značnými dotacemi. Na tiskové konferenci to dnes řekla prezidentka PK Dana Večeřová.

Zemědělsko-potravinářské odvětví zůstává u české vlády podle Večeřové na okraji zájmu, přestože se jedná o obory, které obyvatele
živí. Zvýšené náklady je ale třeba kompenzovat a ministři by měli spustit funkční řešení, jako je zastropování cen elektřiny a plynu nebo
snížení či zrušení spotřební daně u paliv. Pokud by se náklady na potravinářský výrobek v plné výši propsaly do spotřebitelských cen,
mnozí lidé si podle komory nebudou moci dovolit nakoupit ani základní potraviny.

Mnohé firmy podle PK hlásí existenční problémy, pokud kabinet brzy nezasáhne, může jich zhruba čtvrtina skončit. Ohroženy přitom
podle ředitele pro programování a strategii PK Miroslava Koberny nejsou velké firmy, ale zejména malé a střední. Tyto firmy často navíc
podle Večeřové sídlí na venkově, kde jinak není dost pracovního uplatnění.

Z dalších opatření, která jsou v souvislosti s válkou na Ukrajině potřeba, je podle Koberny omezení vývozu obilí. Ministerstvo
zemědělství by zároveň mělo zjistit, jaká je aktuální situace, zda už se ČR ze soběstačnosti nedostala do minusu. "Neříkáme zastavte
hned teď vývoz, ale zaveďte licenční systém, to umíme," řekl. K omezení vývozu pšenice v úterý vládu vyzval Svaz pekařů a cukrářů.
Mluvčí resortu zemědělství Vojtěch Bílý sdělil, že úřad nepovažuje regulaci vnitřního trhu za dobré řešení. Mohla by fungovat jako
opatření všech členských států proti sobě navzájem.*

Napsat komentář

Autor: Petra Vaňatová
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Ředitel Svazu pekařů a cukrářů varuje před vysokými cenami pšenice. Vláda omezení vývozu odmítá  
  23. 3. 2022, 13:35, Zdroj: irozhlas.cz , Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Autor: Alžběta Indrová, Jan Pokorný, Sentiment: Negativní, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Potravinářská komora České republiky

Kde se nacházíte: iROZHLAS.cz / Ekonomika | Související témata: pšenice Česko Ministerstvo zemědělství České republiky Ukrajina
Evropská unie Potravinářská komora České republiky válka na Ukrajině Ruský vpád na Ukrajinu

Ředitel Svazu pekařů a cukrářů varuje před vysokými cenami pšenice. Vláda omezení vývozu odmítá

Česká republika by měla omezit vývoz pšenice. Po vládě tento krok požaduje Svaz pekařů a cukrářů. Cena obilniny totiž prudce roste
kvůli válce na Ukrajině. Pšenice se podle výkonného ředitele svazu Bohumila Hlavatého nyní prodává za rekordních 10 500 až 11 500
korun za tunu. Loni na jaře to bylo zhruba o polovinu méně. Běžný chléb by tak letos mohl podle svazu stát i 60 korun.

Praha

13:35 23. března 2022

„Nechceme zakázat celou produkci, ale stát by měl mít přehled a měl by regulovat a mít pod kontrolou vývozy,“ říká Hlavatý (Ilustrační
foto) | Foto: Kamelia | Zdroj: Pixabay License

Máte už od státu informace, že by mohlo k omezení vývozu pšenice dojít?

Ministerstvo zemědělství neplánuje k jakýmkoliv represivním opatřením přistoupit. My jsme s ministerstvem ve spojení přes
Potravinářskou komoru. V tuto chvíli žádáme o slyšení na zemědělském výboru Poslanecké sněmovny, které snad proběhne v úterý.
Žádný pozitivní výstup dosud nemáme.

Zřejmě se musí dbát i na to, aby případná opatření byla v souladu s hospodářskými pravidly Evropské unie. Do jaké míry by se měl a
mohl podle vás vývoz omezit?

Nehovoříme o úplném zákazu vývozu, protože Česká republika je velký producent pšenice. Nejenže je soběstačná, dokonce má
nadprodukci, takže patří mezi exportéry pšenice. My nechceme zakázat celou produkci, ale stát by měl mít přehled a měl by regulovat
vývozy. Pokud by vývozy převyšovaly dostatek pšenice pro Česko, tak by měl nějakým způsobem zasáhnout. Vyzýváme ministerstvo
zemědělství ke kontrolám vývozu, případně schvalování jednotlivých vývozů.

Jaký vliv by případné opatření mělo na vysoké ceny? Došlo by k poklesu?

Předpokládáme, že k poklesu by došlo, minimálně by nedošlo k dalšímu nárůstu. Sice teď máme pšenice dostatek, ale obchodníci
pšenici neprodávají a stále čekají na to, kam se cena vyšplhá. Navíc jsme v situaci, kdy po Česku už v těchto dnech jezdí obchodníci
zejména z Blízkého východu a severní Afriky, kteří jsou odříznuti od přísunu pšenice z Ukrajiny. Snaží se ji skoupit kdekoliv v rámci
Evropy. Okolní země, Polsko, Rumunsko nebo Bulharsko určitá omezení ve vývozu pšenice zvažují, Maďarsko už k tomu přistoupilo.
Česko může zůstat jediným ostrůvkem volně dostupné pšenice pro tyto obchodníky.

Jak by podle vašeho názoru měla případná opatření vypadat?

Přiznám se, že úplně netušíme, jakým způsobem by chtělo ministerstvo zemědělství zasáhnout. Naše představa byla taková, že jakýkoliv
vývoz pšenice z Česka by podléhal schválení ministerstva zemědělství.

Autor: Alžběta Indrová, Jan Pokorný
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Čtvrtina potravinářských firem v Česku je v existenčních problémech  
  23. 3. 2022, 13:02, Zdroj: cesky.radio.cz , Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Sentiment: Negativní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Miroslav

Koberna

23.3.2022

Twitter

Až čtvrtina českých potravinářských firem je v existenčních problémech. A to kvůli zdražení cen energií, paliv i surovin. Upozorňuje na to
Potravinářská komora s tím, že jde hlavně o malé a střední podniky. Náklady na potravinářský výrobek vzrostly podle komory od
začátku roku až o 60 procent. Podle ředitele pro programování a strategii Miroslava Koberny je proto potřeba, aby okamžitě zasáhl stát.
Potravinářská komora navrhuje na vývoz obilí zavést licenční systém. Vládu kritizuje, že problému nevěnuje dost pozornosti.
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Zprávy  
  23. 3. 2022, 13:00, Pořad: Zprávy, Stanice: CNN Prima NEWS, Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … Jan Krejsa. Výrobcem potravin se dlouhodobě zdražují ty náklady na obaly, také samozřejmě na energie, na pohonné
hmoty, zemědělcům potom na krmiva a také třeba hnojiva. To v poslední ty v poslední době podražily až o stovky %. Já už mám vedle
sebe ředitelku, pardon, prezidentku potravinářské komory Danu Večeřovou. Dobrý den. Dobrý den. Paní Večeřová. Jak podle…
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ČRo DAB Praha: Zprávy ve 13  
  23. 3. 2022, 12:59, Zdroj: ČRo DAB Praha - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Miroslav Koberna

[strojový přepis] … surovin upozorňuje na to Potravinářská komora s tím že jde hlavně o malé a střední podniky náklady na
potravinářský výrobek vzrostly podle komory od začátku roku až o šedesát % podle ředitele pro programování a strategii Miroslava
Koberny je proto potřeba aby okamžitě zasáhl stát my avizujeme už opakovaně že je třeba omezit vývoz obilí prostě my jsme
soběstační…
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ČRo Region: Zprávy ve 13  
  23. 3. 2022, 12:58, Zdroj: ČRo Region - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Miroslav Koberna

[strojový přepis] … může za to zvýšení cen energií paliv i surovin na problém upozorňuje Potravinářská komora s tím že jde hlavně o
malé a střední podniky náklady na potravinářský výrobek od začátku roku stouply až o šedesát % podle ředitele pro programování a
strategii Miroslava Koberny je proto potřeba aby okamžitě zasáhl stát my avizujeme už opakovaně že je třeba omezit vývoz…
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Náklady na potravinářský výrobek vzrostly od začátku roku podle Potravinářské komory ČR (PK) vlivem zdražení energií, surovin či
pohonných hmot o 30 až 60 procent. Do cen se zatím zcela nepromítly, ale vláda nenabízí žádná koncepční řešení. Ostatní státy přitom
zemědělce a potravináře podporují značnými dotacemi. Na tiskové konferenci to dnes řekla prezidentka PK Dana Večeřová.

Praha 23. března (ČTK) - Vláda se nechce podle premiéra Petra Fialy (ODS) ubírat cestou plošných řešení, která mají i nežádoucí
dopady. O otázkách pomoci se ale ještě bude diskutovat na Evropské radě, řekl dnes Fiala po jednání vlády.

Zemědělsko-potravinářské odvětví zůstává u vlády podle Večeřové na okraji zájmu, přestože se jedná o obory, které obyvatele živí.
Zvýšené náklady je třeba kompenzovat a ministři by měli spustit funkční řešení, jako je zastropování cen elektřiny a plynu, nebo snížení
či zrušení spotřební daně u paliv. Pokud by se náklady na potravinářský výrobek v plné výši propsaly do spotřebitelských cen, mnozí lidé
si podle komory nebudou moci dovolit nakoupit ani základní potraviny.

Ministerstvo zemědělství uvedlo, že má letos zhruba pět miliard korun na národní dotace, které budou směřovat do celého zemědělství.
"Evropská unie mimořádně uvolňuje 12,5 miliardy korun, z toho na Českou republiku vychází 270 milionů korun. Tyto prostředky budeme
směřovat do nejvíce postižených sektorů, zejména chovu prasat a pěstování jablek," uvedl na dotaz ČTK mluvčí úřadu Vojtěch Bílý.
Nákup do státních hmotných rezerv by podle ministerstva v této době situaci nezlepšil, naopak by ceny potravin ještě zvýšil.

Zastropování cen paliv nebo výrazné snížení DPH nakonec stejně podle premiéra Fialy musí někdo zaplatit. A byla by to střední třída,
dodal. Navíc podle něho není jisté, že by se takové plošné opatření promítlo do cen pohonných hmot. Opatření jako je kontrola marží
pumpařů nebo zákaz přimíchávání biosložky do paliv považuje Fiala v současné době za správná.

Mnohé firmy však podle PK již hlásí existenční problémy, pokud kabinet brzy nezasáhne, může jich zhruba čtvrtina skončit. Ohroženy
přitom podle ředitele pro programování a strategii PK Miroslava Koberny nejsou velké firmy, ale zejména malé a střední. Tyto firmy
často navíc podle Večeřové sídlí na venkově, kde jinak není dost pracovního uplatnění.

Z dalších opatření, která jsou v souvislosti s válkou na Ukrajině potřeba, je podle Koberny omezení vývozu obilí. Ministerstvo
zemědělství by zároveň mělo zjistit, jaká je aktuální situace, zda už se ČR ze soběstačnosti nedostala do minusu. "Neříkáme zastavte
hned teď vývoz, ale zaveďte licenční systém, to umíme," řekl.

K omezení vývozu pšenice v úterý vládu vyzval Svaz pekařů a cukrářů. Ministerstvo zemědělství ale nepovažuje regulaci vnitřního trhu
za dobré řešení. Mohla by fungovat jako opatření všech členských států proti sobě navzájem.

"Evropská komise též již vyjádřila silné výhrady k opatřením členských států zamezujících vývoz s cílem ochrany jejich domácí nabídky
potravin. Tato opatření podle komise narušují obchod, nejsou slučitelná s jednotným trhem a budou mít negativní vliv na potravinové
zabezpečení. Otázka případné regulace společného jednotného trhu EU je tedy otázkou na orgány EU, nikoliv na členské státy," dodal
Bílý.

V důsledku aktuálních událostí se zásadně změní témata, která se budou řešit při předsednictví ČR v Evropské unii, řekla také Večeřová.
Předsednictví ČR převezme od července. Nutnost vidí v přehodnocení Zelené dohody pro Evropu. "Potřeba bude dělat reprodukční
plochy. Budeme potřebovat daleko více potravin, každý bude bojovat o soběstačnost, o základní zásobení potravinami," soudí šéfka
komory.

Sdílejte článek:
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Praha – Náklady na potravinářský výrobek vzrostly od začátku roku podle Potravinářské komory ČR (PK) vlivem zdražení energií,
surovin či pohonných hmot o 30 až 60 procent. Do cen se zatím zcela nepromítly, ale vláda nenabízí žádná koncepční řešení. Ostatní
státy přitom zemědělce a potravináře podporují značnými dotacemi, řekla na dnešní tiskové konferenci prezidentka komory Dana
Večeřová. Vláda se nechce podle premiéra Petra Fialy (ODS) ubírat cestou plošných řešení, která mají i nežádoucí dopady. O otázkách
pomoci se ale ještě bude diskutovat na Evropské radě, řekl dnes Fiala po jednání vlády.

Zemědělsko-potravinářské odvětví zůstává u vlády podle Večeřové na okraji zájmu, přestože se jedná o obory, které obyvatele živí.
Zvýšené náklady je třeba kompenzovat a ministři by měli spustit funkční řešení, jako je zastropování cen elektřiny a plynu, nebo snížení
či zrušení spotřební daně u paliv. Pokud by se náklady na potravinářský výrobek v plné výši propsaly do spotřebitelských cen, mnozí lidé
si podle komory nebudou moci dovolit nakoupit ani základní potraviny.

Ministerstvo zemědělství uvedlo, že má letos zhruba pět miliard korun na národní dotace, které budou směřovat do celého zemědělství.
„Evropská unie mimořádně uvolňuje 12,5 miliardy korun, z toho na Českou republiku vychází 270 milionů korun. Tyto prostředky budeme
směřovat do nejvíce postižených sektorů, zejména chovu prasat a pěstování jablek,“ uvedl na dotaz ČTK mluvčí úřadu Vojtěch Bílý.
Nákup do státních hmotných rezerv by podle ministerstva v této době situaci nezlepšil, naopak by ceny potravin ještě zvýšil.

Zastropování cen paliv nebo výrazné snížení DPH nakonec stejně podle premiéra Fialy musí někdo zaplatit. A byla by to střední třída,
dodal. Navíc podle něho není jisté, že by se takové plošné opatření promítlo do cen pohonných hmot. Opatření jako je kontrola marží
pumpařů nebo zákaz přimíchávání biosložky do paliv považuje Fiala v současné době za správná.

Mnohé firmy však podle PK již hlásí existenční problémy, pokud kabinet brzy nezasáhne, může jich zhruba čtvrtina skončit. Ohroženy
přitom podle ředitele pro programování a strategii PK Miroslava Koberny nejsou velké firmy, ale zejména malé a střední. Tyto firmy
často navíc podle Večeřové sídlí na venkově, kde jinak není dost pracovního uplatnění.

Z dalších opatření, která jsou v souvislosti s válkou na Ukrajině potřeba, je podle Koberny omezení vývozu obilí. Ministerstvo
zemědělství by zároveň mělo zjistit, jaká je aktuální situace, zda už se ČR ze soběstačnosti nedostala do minusu. „Neříkáme zastavte
hned teď vývoz, ale zaveďte licenční systém, to umíme,“ řekl.

K omezení vývozu pšenice v úterý vládu vyzval Svaz pekařů a cukrářů. Ministerstvo zemědělství ale nepovažuje regulaci vnitřního trhu
za dobré řešení. Mohla by fungovat jako opatření všech členských států proti sobě navzájem.

„Evropská komise též již vyjádřila silné výhrady k opatřením členských států zamezujících vývoz s cílem ochrany jejich domácí nabídky
potravin. Tato opatření podle komise narušují obchod, nejsou slučitelná s jednotným trhem a budou mít negativní vliv na potravinové
zabezpečení. Otázka případné regulace společného jednotného trhu EU je tedy otázkou na orgány EU, nikoliv na členské státy,“ dodal
Bílý.

V důsledku aktuálních událostí se zásadně změní témata, která se budou řešit při předsednictví ČR v Evropské unii, řekla také Večeřová.
Předsednictví ČR převezme od července. Nutnost vidí v přehodnocení Zelené dohody pro Evropu. „Potřeba bude dělat reprodukční
plochy. Budeme potřebovat daleko více potravin, každý bude bojovat o soběstačnost, o základní zásobení potravinami,“ soudí šéfka
komory.

EU Rusko Ukrajina vláda boje potraviny předsednictví

Reklama

Celý článek zde |
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Praha - Náklady na potravinářský výrobek vzrostly od začátku roku podle Potravinářské komory ČR (PK) vlivem zdražení energií,
surovin či pohonných hmot o 30 až 60 procent. Do cen se...

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/720685380/2060bf8c00fd841a388e?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTA3OTI5NTcsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzIwNjg1MzgwLCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.xAr5Z8qnOe7qAyl0C4bhyoyp9scke_5MA6dilqGNzIo
http://www.signaltrade.cz/zpravy-dne/komora-naklady-na-potravinarsky-vyrobek-vzrostly-vlada-nereaguje/


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 50

Domácí  
  23. 3. 2022, 8:46, Zdroj: tnbiz.cz , Vydavatel: TV Nova s.r.o., Sentiment: Negativní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana Večeřová
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Středa 23. 3. 2022 08:46:00

Válka na Ukrajině šponuje ceny potravin. Češi si připlatí i za pečivo

Lidé v Česku se budou muset připravit na zdražování potravin. I když je naše země samostatná v produkci obilí, ceny porostou také u
pečiva. Ministr zemědělství Zdeněk Nekula (KDU-ČSL) však ubezpečil, že žádná krize nehrozí a potravin bude dostatek.

Ruská invaze na Ukrajině se výrazně podepsala na cenách potravin. Připlatit si musí také Češi. "Válka vyvolala zdražování obilí, zejména
pšenice. Problém také nastává, že ukrajinské obilí nakupovaly arabské a africké země, které ho mají nyní nedostatek. Snaží se
nakupovat jinde, což vede ke zvyšování cen na světových trzích," řekl ve Snídani s Novou ministr zemědělství Zdeněk Nekula.

Česká republika je v produkci obilí soběstačná. "Dobrá informace je, že máme dostatek obilí a výrazně vyšší produkci, než co
spotřebujeme. V tomto ohledu nám žádné omezení nehrozí. Jsme soběstační," doplnil Nekula.

Vláda podceňuje situaci, potraviny letos zdraží o 30 %, varuje šéfka potravinářů

Navzdory tomu si však také Češi připlatí za pečivo. Kromě obilí navíc zdražuje i řepka. "Jestliže před rokem stála 10 tisíc korun za tunu,
tak nyní stojí 20 tisíc," poznamenal ministr.

Podle Nekuly se však lidé nemusí bát, že by byl v zemi nedostatek potravin. "Potravin bude dost. Ale válka způsobuje zdražování,"
uzavřel.

Ke zdražování se vyjádřila prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová:

Rostoucí ceny potravin a dalšího zboží řeší i Evropský parlament:

Odkazy jsou pouze informační, jejich obsah není předmětem zpravodajského servisu.
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Lidé v Česku se budou muset připravit na zdražování potravin. I když je naše země samostatná v produkci obilí, ceny porostou také u
pečiva. Ministr zemědělství Zdeněk Nekula (KDU-ČSL) však ubezpečil, že žádná krize nehrozí a potravin bude dostatek.

Ruská invaze na Ukrajině se výrazně podepsala na cenách potravin. Připlatit si musí také Češi. "Válka vyvolala zdražování obilí, zejména
pšenice. Problém také nastává, že ukrajinské obilí nakupovaly arabské a africké země, které ho mají nyní nedostatek. Snaží se
nakupovat jinde, což vede ke zvyšování cen na světových trzích," řekl ve Snídani s Novou ministr zemědělství Zdeněk Nekula.

Česká republika je v produkci obilí soběstačná. "Dobrá informace je, že máme dostatek obilí a výrazně vyšší produkci, než co
spotřebujeme. V tomto ohledu nám žádné omezení nehrozí. Jsme soběstační," doplnil Nekula.

Navzdory tomu si však také Češi připlatí za pečivo. Kromě obilí navíc zdražuje i řepka. "Jestliže před rokem stála 10 tisíc korun za tunu,
tak nyní stojí 20 tisíc," poznamenal ministr.

Podle Nekuly se však lidé nemusí bát, že by byl v zemi nedostatek potravin. "Potravin bude dost. Ale válka způsobuje zdražování,"
uzavřel.

Ke zdražování se vyjádřila prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová:

Rostoucí ceny potravin a dalšího zboží řeší i Evropský parlament:

TN.cz
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[strojový přepis] …. Ashleigh Bartyová, aktuální světová jednička, odchází z 20. Jágr v 50 pokračuje. Pak byla zprávy. Pojďme na zprávy.
Dobré ráno. Potraviny letos v Česku zdraží až o 30 %. Může za to inflace, válka na Ukrajině, energetická krize i vysoké ceny pohonných
hmot. Na nárůst cen až o třetinu upozorňuje prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová. V minulém roce potraviny…
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Prezidentka Potravinářské komory: Nechtěla bych se dožít toho, že chleba bude za 200 korun

dnes 15:06, Kristýna Kovářová

Rádio Z

„U řady potravin je výroba energeticky náročná. U pekařiny je velká spotřeba energie a páry, která se vyrábí z plynu. U mlékařiny a
zpracování masa máte zase chlazení. Jediné, co by mohlo kopírovat sezónní linku ceny, je ovoce a zeleniny. Ale tady zase narážíme na
to, že Česko je v ovoci a zelenině velmi nesoběstačné,“ říká ke zvyšujícím se cenám prezidentka Potravinářské komory Dana
Večeřová, která byla hostem Byznysu Jaroslava Dědiče na Rádiu Z.

„Nechtěla bych se dožít toho, že bochník chleba bude za 200 korun. Narážíme na situaci s obilovinami. Rusko a Ukrajina pokrývají téměř
jednu třetinu celosvětové potřeby obilí. Slyšela jsem takové názory, že se nás to netýká, že jsme soběstační. Vyvážíme polovinu naší
úrody a Rusko s Ukrajinou vyváží především do severní Afriky a na Blízký východ. Ale jakmile si to rozebereme detailněji, tak ten Blízký
východ to teď sice nedoveze z Ukrajiny, ale jak víme, není na tom finančně úplně špatně. Už minulý týden tu byla poptávka z Libanonu s
tím, že dají za obilí jakoukoliv cenu. Bojíme se toho, že cena za tunu obilí může růst ještě víc a že naši pekaři nebudou mít z čeho
vyrábět. Jestli jste obchodník, prodáte to za nejvyšší cenu bez ohledu na to, jakou tady máte smlouvu. Nějaké státy už proto začaly
omezovat vývozy obilí, například Bulharsko, Maďarsko nebo Polsko,“ popisuje situaci Večeřová.

Podle ní pomáhají potravináři už od začátku války na Ukrajině. „Už jen tím, že řada z nich zaměstnává Ukrajince. Ubytovávají rodiny
svých zaměstnanců, nabízejí jim práci a samozřejmě i materiální a finanční pomoc. Jsem moc ráda, že se podařila spolupráce s
potravinovými bankami, kde jsou i malí členové, kteří nejsou schopni dodávat velké objemy, ale chtěli se přesto nějak podílet,“ zakončuje
Dana Večeřová.

Hostem moderátora Jaroslava Dědiče byla prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová, celý rozhovor si poslechněte zde:

Sdílejte podcast

Autor: Active Radio a.s. || Kristýna Kovářová
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Dokončení ze strany 1

Slunečnicový olej je v Česku nejprodávanější, dá se však nahradit řepkovým, a v jeho produkci je Česká republika soběstačná. Ostatně
ten je druhým nejpoužívanějším, třetí místo zaujímá olej olivový. Restaurace pak mají zájem o palmové oleje pro potřeby profesionální
kuchyně.

Vyšší poptávka po olejích může s válkou na Ukrajině souviset i sekundárně – spotřebuje se ho víc pro humanitární účely. „Aktuální nárůst
poptávky souvisí s přirozeně zvýšenou spotřebou spojenou s příchodem velkého počtu uprchlíků a částečně také vývozem této komodity
ve formě humanitární pomoci na Ukrajinu. Další vývoj cen je za současných nepřehledných podmínek na trhu obtížné predikovat,
můžeme však očekávat, že cena i nadále poroste,“ dodala Nýdrle.

Růst cen, který nastartoval již před válkou a ta ho jen podpořila a prodloužila, se nebude týkat jen olejů, ale i dalších základních
potravinářských komodit. „V souvislosti s válečným konfliktem na Ukrajině se tedy můžeme dočkat nepříjemných překvapení, kdy
pravděpodobně dojde k nedostatku některých komodit a jejich cena na světových trzích výrazně stoupne, například pšenice nebo
vepřového masa, protože začínají chybět krmiva z Ukrajiny,“ potvrdila LN mluvčí Potravinářské komory Hana Kavanová.

Hlídejte trh s obilovinami, žádá komora

Ukrajina již nyní do konce letošního roku zakázala vývoz některých produktů: žita, ječmene, pohanky, prosa, cukru, soli a masa.
Vyvážela také velké množství pšenice například na Blízký východ, kam nyní dovážet nemůže a kde je aktuálně pšenice nedostatek. V
Súdánu kvůli narušení dovozu obilí hrozí hlad, Egypt raději zafixoval ceny chleba.

„Proto výrobci a obchodníci hledají jiné dodavatele obilovin, hledají tedy i v České republice, producenti vyčkávají na lepší cenu a prodají
vyšší nabídce. Může se stát, že i u nás dojde k nedostatku obilovin, protože celá úroda skončí v zahraničí a naši pekaři nebudou mít z
čeho péct,“ dodala Kavanová. Potravinářská komora proto vyzývá vládu, aby minimálně začala monitorovat, jak vypadá trh s obilím v
ČR a v případě nutnosti, kdy se bude zásoba ve skladech snižovat, okamžitě zasáhla. „Už nyní se objevují informace, že zvláště polští a
arabští překupníci se snaží pšenici od zemědělců skoupit,“ doplnil Miroslav Koberna z Potravinářské komory.

Ministerstvo zemědělství podle svého vyjádření již situaci sleduje.

„Pokud by v Evropské unii nastaly výpadky nebo výkyvy na trhu, řešilo by se to s ohledem na společný jednotný trh na unijní úrovni ve
prospěch jejích obyvatel. Evropská unie je potravinově soběstačná a situaci monitorujeme také v České republice,“ řekl LN mluvčí
ministerstva zemědělství Vojtěch Bílý.

Zvažuje se také případné navýšení osevních ploch, které je v tuto chvíli možné u jarního výsevu, například u jarní pšenice, slunečnice
nebo sóji.

„V úvahu pro toto jaro přichází i plochy zaorané po vymrzlých ozimých plodinách nebo plocha pro mák, který se zhruba z 30 procent
vyváží na Ukrajinu a do Ruska, což letos pravděpodobně nebude možné,“ dodal Bílý.

Poroste cena masa

Z pšenice a dalších obilovin se ovšem vyrábějí také krmné směsi pro hospodářská zvířata. To má již výrazný vliv na ceny masa. „Ceny
rostly například v Německu, a to rychleji, než se čekalo. Tam například vepřové vzrostlo o zhruba 40 procent, což je hodně. Očekávám,
že zhruba do měsíce se to projeví u nás,“ předpovídá agrární analytik Petr Havel.

Na všechny zemědělce totiž silně tlačí dramaticky rostoucí ceny pohonných hmot, které se zřejmě již na původní hodnoty nevrátí.
Dvakrát až třikrát se zvedly ceny průmyslových hnojiv a nahoru letěly také ceny energií. „Ale myslím, že ceny na komoditních burzách
poklesnou před letošní sklizní, tedy v létě. To už budeme vědět, jestli se na evropské a světové sklizni nějak negativně projevilo počasí,“
zakončil Havel.

Už nyní se objevují informace, že zvláště polští a arabští překupníci se snaží pšenici od zemědělců skoupit
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#ZE SVĚTA

Rusko se loučilo s „hambáčem“, kávou i colou

Americká společnost McDonald’s oznámila, že kvůli ruské invazi na Ukrajinu dočasně uzavře všech svých 850 restaurací v Rusku.
Generální ředitel McDonald’s Chris Kempczinski v otevřeném dopise zaměstnancům uvedl, že uzavření provozoven v Rusku je v tuto
chvíli správné rozhodnutí. Pozastavení obchodních aktivit v Rusku oznámily také výrobci nealkoholických nápojů Coca-Cola a PepsiCo.
O přerušení veškerých svých obchodních aktivit v Rusku dnes také informoval americký kavárenský řetězec Starbucks.

#ZE SVĚTA

Španělé se bouří proti reklamám na sladké pro nezletilé

Španělská vláda se chystá omezit reklamu na sladkosti či energetické nápoje cílenou na děti či nezletilé. Podle návrhu zákona, který
vláda zpřístupnila na tři týdny k veřejné diskusi, nebudou smět v reklamě na potraviny s vyšším obsahem cukru či tuku účinkovat celebrity
či influenceři. Omezení se bude týkat televize, rozhlasu i internetu. V reklamě nebudou smět vystupovat „sportovci, umělci, influenceři či
další veřejně známé osobnosti, které mohou děti a nezletilí považovat za svůj vzor“. Zákaz se má týkat mimo jiné čokolád, bonbonů,
energetických tyčinek, dortů, džusů či zmrzlin.

#MUSÍTE MÍT

Dezert jako diamant

Silikonová forma na pečení TÅRTBAK dodá vašemu pečivu pěkný kosočtvercový tvar. Odolá ohřevu v troubě až do 225 °C, lze ji mýt v
myčce na nádobí a vložit do mrazničky, takže budete mít vždy chutný dort, kterým pohostíte své hosty. Prodává ji IKEA za 229 Kč.

#MUSÍTE MÍT

Praktická trojka

Elegantní a kvalitní sada tří dóz z kolekce Moonlight Edition je vhodná na uložení kávy, cukru a čaje nebo jiných trvanlivých potravin.
Dózy jsou nejen praktické, ale zároveň poslouží i jako slušivá dekorace v interiéru. Prodává je 4 home za 979 Kč.

#MUSÍTE MÍT

Funkční design do kuchyně

Dodejte svému pečení šmrnc a zdobte jako profík. Tento stojan na dorty s otočnou mramorovou deskou vám pomůže získat
rovnoměrnou vrstvu polevy nebo krému na vašem pečivu – a také je skvělý k servírování! Prodává jej IKEA za 699 Kč.

#ZE SVĚTA

Ceny potravin ve světě rostou

Světové ceny potravin se opět vyšplhaly na další rekord. Jejich index vzrostl téměř o čtyři procenta, meziročně pak o více než 24 procent.
Uvedla to Organizace OSN pro výživu a zemědělství (FAO). Upozornila přitom, že poslední údaje zatím plně neodrážejí důsledky
nynějšího ozbrojeného konfliktu mezi Ruskem a Ukrajinou. Obavy z napětí v oblasti Černého moře měly na trhy se zemědělskými
komoditami vliv ještě před vypuknutím tohoto konfliktu. Jeho delší trvání by podle analytiků mohlo mít výrazný dopad na export obilí,
informovala agentura Reuters. Index, který sleduje ceny obilovin, rostlinných olejů, mléčných výrobků, masa a cukru na mezinárodních
trzích, vystoupil na 140,7 bodu z revidovaných 135,4 bodu v měsíci předešlém. Za jeho růstem stály zejména ceny rostlinných olejů a
mléčných výrobků.

#KAUZA MĚSÍCE

Tristní situace v potravinářství

Znepokojení nad současnou kritickou situací v zemědělské prvovýrobě a liknavou až kontraproduktivní reakcí vlády České republiky sílí. 
Dopady přitom nepostihnou jen zemědělce a zpracovatele, ale také spotřebitele, neboť situace ovlivní cenovou dostupnost potravin pro 
obyvatele. „Z našeho pohledu by potravinářskému sektoru výrazně pomohlo zastropování cen plynu a energií, odpuštění zelených
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bonusů, tedy plateb na obnovitelné zdroje energie a v neposlední řadě také snížení spotřební daně na pohonné hmoty. Náklady na
potravinářské výrobky se oproti loňskému roku zvedly až o 60 %. Tyto extrémně zvýšené náklady ale nelze promítnout do koncových cen
pro spotřebitele, protože by to znamenalo enormní zdražení potravin. Proto je potřeba rychle přijmout opatření k zastavení nárůstu cen
plynu, elektřiny i PHM, protože pro mnohé firmy je již tato situace neudržitelná a obávají se ukončení výroby,“ varuje prezidentka
Potravinářské komory ČR Dana Večeřová. „Zemědělská prvovýroba čelí extrémně složité situaci. V krizi se nenachází pouze
dlouhodobě nerentabilní živočišná výroba, ale velký problém může čekat také výrobu rostlinnou. S ohledem na další eskalaci konfliktu na
Ukrajině může bez rychlé reakce vlády dojít až k faktické nedostupnosti těchto základních prostředků,“ upozornil na kritický stav též
prezident Agrární komory ČR Jan Doležal.

#KAM ZAJÍT

DEER – místo, kde posnídáte zvěřinu

Restaurace DEER v těchto dnech spustila nové brunch menu. Šéfkuchař Lubomír Dolejš změnil receptury, přidal nové položky a vznikla
dokonalá nabídka. Velmi oblíbená je snídaně DEER, která se skládá z grilované zvěřinové salsiccie, restovaných hub, omelety s
bylinkami, pečené slaniny a bramborové rösti, za zmínku stojí veggie snídaně v podobě zauzeného a grilovaného tempehu, vaječné
omelety, avokáda, restované kořenové zeleniny, hlívy královské, listového salátu s rajčaty a červené řepy. Skvělé kombinace, které ze
snídaně dělají brunch a z brunche gastronomický zážitek. Tím nabídka, ale nekončí, je zde také báječný toast Croque Monsieur, který
následuje vaječná omeleta. Závěr nabídky patří zdravým bowl. Brunch menu v restauraci DEER v Michalské ulici v Praze se podává od
7:00 do 15:00 každý den.

#KAM ZAJÍT

La Bodeguita del Medio mojito podle Hemingwaye

Kdo by nemiloval mojito. Osvěžující chuť máty, rumu, citrónů, limety, cukru a hromady ledu je návyková. Tento drink patří celosvětově
mezi nejoblíbenější. V Praze je vyhlášený kubánský bar La Bodeguita del Medio v Kaprově ulici. Stálice, která je s mojitem doslova
spjatá. La Bodeguita del Medio je podnikem, který obohacuje pražskou barovou scénu již od roku 2002. Samotný podnik otevřel, ale až
60 let po své kubánské ikoně. Původní podnik La Bodeguita del Medio byl otevřen v Havaně roku 1942 na známé ulici Empedrado.
Věhlas tohoto již posvátného místa se nesl mílovými kroky daleko. Díky tomu se stal srdcovkou mnohým světovým hvězdám, lze zmínit
například idol ženské krásy Brigitte Bardot, populární Italku Sophii Loren a amerického herce Spencera Tracyho. Nutno podotknout, že
věrným štamgastem havanské Bodeguita del Medio byl držitel Nobelovy ceny za literaturu Ernest Hemingway, který si tamní mojito
doslova zamiloval.

#RADÍME

Chybějící údaje v českém jazyce?

Jak uvádějí orgány Státní zemědělské a potravinářské inspekce, na obalech výrobků, které jsou určeny konečnému spotřebiteli v České
republice, musí být označení v českém jazyce. Nemusí se překládat obchodní název potraviny, adresa atd. (např. dušená šunka shaved,
mint tea, apod.) a údaje, které nelze jednoznačně vyjádřit v českém jazyce. Údaje v českém jazyce stačí např. uvést na štítek, který se
nalepí na obal v cizím jazyce. Pokud se setkáte s potravinami, které nejsou označeny v českém jazyce, můžete na nedostatek upozornit
prodávajícího nebo můžete také podat podnět ke kontrole.

#APLIKACE MĚSÍCE

Vivino – pro milovníky vína

Vivino rozezná láhev podle fotografie etikety. Stačí pouze zdokumentovat vinětu, o zbytek se postará aplikace. Ukážou se vám informace
ohledně kategorie vína, vinařské oblasti, nebo o konkrétních odrůdách, ze kterých je vyrobeno. Přímo v aplikaci si zároveň přečtete
recenze ostatních uživatelů, či recenzi udělit. Najdete tu i tipy, s jakými pokrmy bude dané víno nejlepší párovat. Aplikace je dostupná pro
iOS i Android.

#NÁKUPNÍ KOŠ

Svačinka bez přidaného cukru pro malé i větší

Hamánek Ovocný mix se špaldou bez přidaného cukru je 100% ovocná svačinka, které je vhodná pro děti od ukončeného 6. měsíce,
ocení ji ale i dospělí. Obsažená špalda zasytí a dodá potřebnou energii. Je bohatá na minerální látky - především na zinek, mangan a
měď. Oblíbená kombinace jablka s banánem je chutnou a nezbytnou součástí dětského jídelníčku. Navíc je mix jablka a banánů lehce
stravitelný, obsahuje důležité vitamíny a minerály, které přispívají k vyvážené skladbě jídelníčku dítěte. Hamánek stojí 30 korun.

#VYZKOUMÁNO
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Rybami proti mrtvici

Studie z USA potvrzuje, že ryby jsou jasnou prevencí cerebrovaskulárních onemocnění. Z jejích závěrů vyplývá, že starší dospělé osoby,
které jí ryby několikrát týdně, mohou mít menší pravděpodobnost mozkových cévních onemocnění. Lidé, kteří jedli ryby alespoň dvakrát
týdně, měli nižší výskyt možného časného cerebrovaskulárního onemocnění (tj. poškození způsobená drobnými, dříve nezjištěnými
mozkovými příhodami, abnormality bílé hmoty mozku (nervové tkáně) a zvětšené prostory vyplněné tekutinou v okolí mozkové kůry) v
porovnání s lidmi, kteří uvedli, že mají ryby méně než jednou týdně. Účinek byl nejvýraznější u lidí mladších než 75 let. Do studie bylo
zařazeno 1 623 osob ve věku 65 let a starší. Konzumace ryb u nás je přitom na skutečně nízké úrovni, i proto u nás mrtvice zabije přes
8000 lidí ročně. Stav by se přitom významně zlepšil, v případě, že by se Češi přiblížili západní četnosti v konzumaci ryb. Minimální
doporučení je alespoň dvě porce tučné ryby 2× týdně.

#NÁKUPNÍ KOŠ

Prospěšné bílkoviny ukryté v palačinkách

Milujete sladké dezerty a moučníky, ale vyhýbáte se lepku? V Labetě udělali část práce za vás a namíchali chutnou směs na přípravu
bezlepkových palačinek s vysokým obsahem bílkovin. Přidat stačí jen mléko a vejce a za chviličku je hotovo. Jak potom hotové palačinky
vylepšíte a jestli si je dáte na sladko nebo na slano, to už je na vás. Ze směsi vytvoříte lehkou úpravou také chutné lívance. Inspirujte se
našimi neotřelými recepty. Proteinové palačinky koupíte za 50 Kč.

#NÁKUPNÍ KOŠ

Podpora pro cévy

Semínka rostlin obsahují vše, co rostlinka ke svému vývoji potřebuje. Během procesu klíčení se aktivují metabolické změny, zvýší se
obsah vitamínů, minerálních látek, enzymů, chlorofylu a dalších důležitých živin. Pro nás představují mladé klíčky a výhonky perfektní
zdroj těchto cenných látek, jsou výborně stravitelné a tělo je umí snadno využít. Každá rostlinka má na náš organizmus jiné účinky. Mladé
výhonky pohanky jsou však skvělým zdrojem rutinu pro silné a zdravé cévy! Důležité je ke klíčení vybírat vždy zdravé mladé osivo,
ideálně v kvalitě bio – bez zbytků pesticidů a umělých hnojiv. Semínka ke klíčení i na osení jsou k dostání na e-shopu:
probio.cz/biopotraviny.

Autor: Text Jana Tobrmanová Čiháková, zdroj mj. ČTK, foto shutterstock
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Bonbony, žvýkačky, želé anebo třeba zmrzlina. Všude tam mohli doposud spotřebitelé ve složení objevit E 171, tedy oxid titaničitý. Odteď
budou muset ale výrobci hledat novou alternativu. Po opakovaném upozorňování, že může látka vykazovat podobně škodlivé účinky,
jako azbest, ji Evropský úřad pro bezpečnost potravin definitivně zakázal.

Oxid titaničitý, jinými slovy titanová běloba, vyniká skvělými vlastnostmi. Je stálý, ve vodě nerozpustný, pohlcuje UV záření, a hlavně má
silný bělící účinek. Ideální pro použití do některých cukrovinek, zejména pak žvýkaček. Má to však háček. Nelze vyloučit riziko
genotoxicity.

Velké riziko v miniaturních částicích

Zásadním problémem jinak výhodného Éčka je vysoká koncentrace nanočástic (až 50 %). Jde o střípky menší než 100 nanometrů, které
dokážou prostupovat skrze membrány do organismu. Zároveň jsou velmi složitě odbouratelné, zůstávají v těle tedy i stovku a více dní
(odbouratelnost na hlodavcích byla v rozmezí 150 až 400 dní). Portál Fér potravina, který zastřešuje Státní zemědělská a potravinářská
inspekce, uvádí, že po požití lze detekovat určité množství látky v krvi, v mozku nebo ve žlázách. Největší množství se ale prý
koncentruje v lymfatických uzlinách a plicích. Právě v těchto částech těla bylo i na animálních modelech prokázáno zvýšené riziko vzniku
nádorů. Jiné vědecké studie poukázaly i na titanové běloby schopnost narušovat povahu DNA.

Čekací lhůta na uznání nebezpečí

Míra škodlivosti oxidu titaničitého zaměstnala odbornou veřejnost na několik let. První vlaštovky, které zpochybňovaly, zda výhody využití
látky přesahují nad riziky, se objevily už někdy v roce 2016. Podle tehdejšího stanoviska Evropského úřadu pro bezpečnost potravin,
EFSA, bylo zmíněno, že je potřeba provést více studií, které přinesou průkaznější závěry o negativních dopadech na zdraví spotřebitelů.
Podle francouzských a nizozemských studií měla být látka zakázána. Pro EFSA ale nebyla argumentace dostatečná, aby dokázala látku
prohlásit za toxickou. O rok později, tedy v roce 2017 vyhlásila Komise veřejnou výzvu k poskytnutí všech vědeckých a technologických
údajů o titanové bělobě, provozovatelé podniků, stejně jako vědečtí pracovníci, výzvě vyhověli. Na základě nově nabytých informací Úřad
připustil možné nebezpečí nanočástic a doporučil celkovou revizi definice oxidu jako přídatné látky. Na základě procesu, který se táhnul
až do roku 2020, Komise požádala Úřad o přezkoumání, ten jejímu požadavku vyhověl a v květnu minulého roku zveřejnil vědecký závěr,
že nebezpečí z genotoxicity nelze vyloučit a látku E 171 již nelze považovat za bezpečnou, je-li používána jako potravinářská přídatná
látka.

Šest měsíců na nápravu

Z nařízení Komise 20022/63 ze dne 14. ledna 2022 vyplývá, že potraviny s obsahem titanové běloby se na evropském trhu zakazují!
Výrobcům v tomto období běží šestimě- síční lhůta na to, aby inovovali svoje receptury a problémovou látku nahradili. To by se ostatně
nemělo jevit jako veliký problém, zvlášť vzhledem k tomu, že jde o látku, která plní víceméně funkci estetickou a naštěstí nezaručuje
některou ze spotřebitelsky důležitých hodnot, kterou je například trvanlivost potraviny. No a kde si titanová běloba hraje na schovávanou?
Portál Fér potravina zveřejnil konkrétní výrobky, na svých stránkách též podává aktualizované informace, které doporučujeme sledovat
na

www.ferpotravina.cz/seznam-ecek/E171.

(Upozorňujeme, že se situace může měnit).

K datu 1. 3. 2022 redakce v této sekci napočítala 135 problémových výrobků. Namátkou uvádíme: Dekor Mix Dr. Oetker, bonbóny
Skittles, instantní polévka Yum Yum, žvýkačky Orbit, bonbóny m & m, Milka Mmmax choco jelly, žvýkačky Airways, Surimi krabé tyčinky,
kyselé pásky Rainbow belts, Pedro želé Tutti Frutti, zdobení na perníčky Dr. Oetker, Ginger Bread, Jelly Beans, Vimixa nudle aj.

Jasný konec?

Potraviny obsahující problémovou látku mohou být vyráběny pouze do 7. srpna letošního roku. „To ovšem neznamená, že ani po tomto
datu budou výrobci jednat v rozporu se zákonem, pakliže se jejich výrobky na trhu objeví. Budou mít možnost doprodat svoje zásoby,“
říká prezidentka Potravinářské komory ČR Dana Večeřová. Zároveň ale potvrdila, že pro potravináře není cesty zpět. „Výrobci měli
možnost podávat náměty během legislativního procesu, nyní je však uzavřen, Nařízení vešlo v platnost a výrobci jej tak musí
respektovat.“

Stopka se (prozatím) nevztahuje na další odvětví, například na doplňky stravy a lékárenství, kde se látka využívá patrně nejvíce.

TITANOVÉ BĚLOBĚ ZAZVONÍ UMÍRÁČEK
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Prodejci hlásí vyšší odbyt oleje až o 140 procent. Ruská invaze přinese i zvýšení ceny

PRAHA Ve Velké Británii nebo v Německu zejí na mnoha místech prázdnotou regály, ve kterých má stát slunečnicový olej. A situace
možná bude brzy podobná i v Česku. Válka na Ukrajině totiž může přinést jeho nedostatek, na což reagují i prodejci.

„Společnost Billa eviduje zvýšenou poptávku zákazníků po slunečnicovém oleji. Za poslední tři týdny vzrostly jeho prodeje o více než 140
procent. Tento trend sledujeme a stav zásob doplňujeme prostřednictvím dodavatelů, kteří nejsou závislí na produkci slunečnicového
oleje na Ukrajině,“ řekla LN mluvčí obchodního řetězce Billa Dana Bratánková.

Ukrajina napadená Ruskem je totiž obrovským exportérem nejen obilovin, které dlouhodobě tvoří až 17 procent podílu na světovém
obchodu, ale také olejnin, mimo jiné slunečnic. A slunečnicový olej je v českých domácnostech nejpoužívanějším.

„Bohužel už covidová epidemie měla nepříznivý vliv na vývoj cen olejů, vypěstovalo se méně slunečnice a docházelo k omezení vývozu.
Válečný konflikt situaci jen zhoršil, v jeho důsledku došlo k omezení výroby a úplnému zastavení vývozu z Ukrajiny,“ sdělila LN mluvčí
řetězce Makro Romana Nýdrle.

Firma vyšší poptávku po olejích registrovala už před začátkem ruské invaze v souvislosti s postcovidovým růstem gastronomického
sektoru.

Menší obchodníci již zavětřili příležitost a začínají skupovat balíky lahví slunečnicového oleje s vidinou, že je za pár dní či týdnů mohou
prodat s podstatně větším ziskem než nyní. Podobně reagují i restaurace, pro které je olej jednou ze základních surovin a podstatným
nákladem.

Cena slunečnicového oleje také raketově roste na komoditních burzách, v minulém týdnu byla oproti běžnému stavu až na trojnásobku.
Kvůli válce se totiž očekává zpoždění dodávek z černomořského regionu a také, že kvůli válce Ukrajina i Rusko letos osejí slunečnicí
menší plochy.

Slunečnicový olej je v Česku nejprodávanější, dá se však nahradit řepkovým, a v jeho produkci je Česká republika soběstačná. Ostatně
ten je druhým nejpoužívanějším, třetí místo zaujímá olej olivový. Restaurace pak mají zájem o palmové oleje pro potřeby profesionální
kuchyně.

Vyšší poptávka po olejích může s válkou na Ukrajině souviset i sekundárně – spotřebuje se ho víc pro humanitární účely. „Aktuální nárůst
poptávky souvisí s přirozeně zvýšenou spotřebou spojenou s příchodem velkého počtu uprchlíků a částečně také vývozem této komodity
ve formě humanitární pomoci na Ukrajinu. Další vývoj cen je za současných nepřehledných podmínek na trhu obtížné predikovat,
můžeme však očekávat, že cena i nadále poroste,“ dodala Nýdrle.

Růst cen, který nastartoval již před válkou a ta ho jen podpořila a prodloužila, se nebude týkat jen olejů, ale i dalších základních
potravinářských komodit. „V souvislosti s válečným konfliktem na Ukrajině se tedy můžeme dočkat nepříjemných překvapení, kdy
pravděpodobně dojde k nedostatku některých komodit a jejich cena na světových trzích výrazně stoupne, například pšenice nebo
vepřového masa, protože začínají chybět krmiva z Ukrajiny,“ potvrdila LN mluvčí Potravinářské komory Hana Kavanová.

Hlídejte trh s obilovinami, žádá komora

Ukrajina již nyní do konce letošního roku zakázala vývoz některých produktů: žita, ječmene, pohanky, prosa, cukru, soli a masa.
Vyvážela také velké množství pšenice například na Blízký východ, kam nyní dovážet nemůže a kde je aktuálně pšenice nedostatek. V
Súdánu kvůli narušení dovozu obilí hrozí hlad, Egypt raději zafixoval ceny chleba.

„Proto výrobci a obchodníci hledají jiné dodavatele obilovin, hledají tedy i v České republice, producenti vyčkávají na lepší cenu a prodají
vyšší nabídce. Může se stát, že i u nás dojde k nedostatku obilovin, protože celá úroda skončí v zahraničí a naši pekaři nebudou mít z
čeho péct,“ dodala Kavanová. Potravinářská komora proto vyzývá vládu, aby minimálně začala monitorovat, jak vypadá trh s obilím v
ČR a v případě nutnosti, kdy se bude zásoba ve skladech snižovat, okamžitě zasáhla. „Už nyní se objevují informace, že zvláště polští a
arabští překupníci se snaží pšenici od zemědělců skoupit,“ doplnil Miroslav Koberna z Potravinářské komory.

Ministerstvo zemědělství podle svého vyjádření již situaci sleduje.

„Pokud by v Evropské unii nastaly výpadky nebo výkyvy na trhu, řešilo by se to s ohledem na společný jednotný trh na unijní úrovni ve
prospěch jejích obyvatel. Evropská unie je potravinově soběstačná a situaci monitorujeme také v České republice,“ řekl LN mluvčí
ministerstva zemědělství Vojtěch Bílý.
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Zvažuje se také případné navýšení osevních ploch, které je v tuto chvíli možné u jarního výsevu, například u jarní pšenice, slunečnice
nebo sóji.

„V úvahu pro toto jaro přichází i plochy zaorané po vymrzlých ozimých plodinách nebo plocha pro mák, který se zhruba z 30 procent
vyváží na Ukrajinu a do Ruska, což letos pravděpodobně nebude možné,“ dodal Bílý.

Poroste cena masa

Z pšenice a dalších obilovin se ovšem vyrábějí také krmné směsi pro hospodářská zvířata. To má již výrazný vliv na ceny masa. „Ceny
rostly například v Německu, a to rychleji, než se čekalo. Tam například vepřové vzrostlo o zhruba 40 procent, což je hodně. Očekávám,
že zhruba do měsíce se to projeví u nás,“ předpovídá agrární analytik Petr Havel.

Na všechny zemědělce totiž silně tlačí dramaticky rostoucí ceny pohonných hmot, které se zřejmě již na původní hodnoty nevrátí.
Dvakrát až třikrát se zvedly ceny průmyslových hnojiv a nahoru letěly také ceny energií. „Ale myslím, že ceny na komoditních burzách
poklesnou před letošní sklizní, tedy v létě. To už budeme vědět, jestli se na evropské a světové sklizni nějak negativně projevilo počasí,“
zakončil Havel.

Už nyní se objevují informace, že zvláště polští a arabští překupníci se snaží pšenici od zemědělců skoupit

Autor: HYNEK PAŠTĚKA
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Zatímco dříve si elity dopřávaly kaviár z jesetera, pravé italské bílé lanýže a desetileté champagne, dnes stojíme před hrozbu, že by za
stejný finanční obnos mohl pořídit klidně jen základní potraviny. Situace, kdy jsou potravinářští producenti tlačeni ke zdi enormně
vysokými vstupními náklady, začíná eskalovat a instituce hájící zájmy výrobců nebo zemědělců bijí na poplach! Ačkoli je pro spotřebitele,
soudě podle cenovek regálového zboží, cena sice vyšší, ale stále ještě únosná, na druhé straně barikády se kolikrát sehrává boj o
přežití, nebo alespoň boj o oddálení zlověstného krachu. Potravináři se ceny snaží držet, avšak na úkor svého vlastního zisku, a pokud to
půjde takhle dál, nebude ani na výplaty. Potravinářská komora České republiky spolu s Agrární komorou České republiky proto
důrazně apelovaly na vládu, aby řešila problematiku cen energií – zejména pak, aby zavedla jejich zastropování, omezila obchodování
mimo hranice republiky a snížila spotřební daň na pohonné hmoty. Jak se k tomu vláda postaví, ukáže čas, už nyní je však potřeba
podotknout, že situace naskočila do rozjetého vlaku, už nyní mnoho z malých producentů, kteří vždy ctili hodnoty, jako je lokálnost,
sezónnost, ekologická produkce apod., na mapě dodavatelů nenajdete. Přes všechnu snahu o férové podnikání, a to zejména směrem
ke spotřebiteli, si jej dovolit nemohou.

Ruce nás všech jsou bohužel na nápravu situace krátké, bohužel, i kdybychom je všechny spojili. I malými krůčky ale můžeme situaci
minimálně nezhoršovat. Pokud máte okolo sebe farmáře, řezníka nebo poctivého výrobce čehokoli, dejte mu přednost před regálovým
dovozem, vyhlaste nejvyšší stupeň neplýtvání potravinami, nakupujte podle seznamu a jen to, co můžete a dokážete spotřebovat a
hlavně, nesnižujte kvalitu svého stravování na úkor ceny! Chuť do všech věcí, co mají smysl vám za celou redakci přeje Hlavním
partnerem časopisu je Česká technologická platforma pro potraviny
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Ačkoli je pojem fortifikace spíš doménou stavebnictví, ani potravinářskému remízku není cizí. Úkol je stejný – vytvrdit, vyztužit, či obrnit
některé potraviny tak, aby byly zdraví prospěšnější a více nahrávaly na branku posílení imunity, což se v naší krajině děje nejen často,
ale i bezpečně.

Fortifikace je proces, při kterém jsou potraviny obohaceny o zdraví prospěšné složky, které příslušné potraviny buď původně vůbec
neobsahovaly, nebo jich obsahují v tradičním složení málo. Jejím cílem je pak kromě zvýšení nutriční kvality potravin také obohacení
složení potravin o látky, jejichž příjem není v populaci dostatečný.

Více vitamínu do mléčných výrobků

Příkladem je celá řada mlékárenských výrobků obohacených (tedy fortifikovaných) o vitamín D, což bylo, je a stále bude jedním z
prostředků zvyšování imunity spotřebitelů. Absence tohoto vitamínu totiž představuje dlouhodobý problém české (a nejen české)
populace. Podle Státního zdravotního ústavu (SZÚ) disponuje jeho optimálním množstvím jen 1 procento spotřebitelů. Jak zde uvádí J.
Ruprich a kol., „odborníci tvrdí, že vitamín D plní více než 200 různých rolí v organizmu a někteří neváhají označit ho dokonce za vitamín
s hormonálním charakterem. Je jasně potvrzeno, že hraje důležitou roli v prevenci různých chronických onemocnění, včetně infekcí. U
starších osob tento vitamín snižuje riziko pádů, ztrátu rovnováhy a síly, zlomenin, mobility a předčasné smrti.“ Podle předsedy
Českomoravského svazu mlékárenského, Jiřího Kopáčka, mají díky fortifikaci některé mlékárenské produkty až několikanásobně vyšší
obsah vitamínu D, což se odvíjí od jejich povahy a druhu. V každém případě se díky tomuto procesu, samozřejmě za předpokladu
dodržování doporučeného příjmu mléčných výrobků, daří problém napravovat.

Vylepšená sůl i pečivo

Fortifikace se samozřejmě neuplatňuje jen v mlékárenství, ale prakticky ve všech potravinářských oborech, například při výrobě chleba a
pečiva. Klasickým příkladem je obohacování mouky přídavky vitamínů skupiny B, které se ztrácejí při vymílání, anebo výroba
pekárenských produktů s vyšším obsahem vlákniny, která nejenže revitalizuje zažívání, ale preventivně působí proti vzniku onemocnění
koronární tepny, mrtvice, vysokého krevního tlaku, cukrovky, obezity a některých onemocnění střevního traktu. V Čechách je také zcela
běžná fortifikace soli. Je známo, že populace v ČR získává z běžných potravin nedostatečné množství jodu, a proto se sůl joduje. „Dříve
se jodovala pouze sůl pro malospotřebitele, avšak to nestačilo pokrýt potřebné množství jodu (zvláště, pokud se radí omezovat přísun
soli z důvodu negativního vlivu na srdce), a proto bylo v 90. letech zavedeno jodování soli i pro výrobce potravin (např. mléčných a
masných výrobků),“ uvádí portál Bezpečnost potravin.

Bezpečná cesta

Ačkoli existují názory, že fortifikované potraviny představují rizika, například riziko předávkování, je potřeba konstatovat, že v mnohých
případech přínosy jednoznačně převažují nad riziky. V podmínkách ČR obzvlášť. To je dáno nejen důsledným kontrolním systémem.
Všechny fortifikované produkty jsou před uvedením na trh podrobeny důkladné analýze a žádný výrobek vyrobený na našem území ještě
historicky nemusel být z trhu stahován. Jsou však známy případy ze států, kde k pochybení došlo. Bezpečnost potravin uvádí, že např. v
USA je povoleno fortifikovat cereální výrobky (např. mouku) kyselinou listovou (vitamínem), avšak zkušenosti s touto fortifikací jsou i
negativní a další přidávání kyseliny listové se zvažuje. Obecně ale platí, že pokud má spotřebitel o nějaké potravině informaci, že jde o
produkt, který prošel procesem fortifikace, znamená takový údaj v praxi vyšší kvalitu příslušných potravin. Jinými slovy, pojem fortifikace
(stejně jako další poměrně nový pojem „reformulace“, jehož je svým způsobem fortifikace z matematického hlediska podmnožinou), je
třeba vnímat pozitivně. Stejně tak je ale žádoucí pozitivně vnímat i řadu dalších odborných pojmů, které jsou s popisem či identifikací
potravin spojené prostřednictvím specifických výrobních technologií a postupů, které dodávají potravinám lepší vlastnosti.

Pojmy vs. dojmy

Jsme-li u pojmů, pak je vhodné si ještě uvědomit, že zmiňované bílkoviny, vitamíny nebo vláknina se často souhrnně, například podle
Světové zdravotnické organizace (WHO), označují jako živiny nebo esenciální živiny, prostě proto, že množství pro člověka prospěšných
látek, jejichž obsah v potravinách je možné prostřednictvím fortifikace zvýšit, je v zásadě nekonečné. Výše uváděné příklady tak
představují pouze vrcholek pomyslného ledovce, a proto také WHO definuje fortifikaci jako „obohacování potravin o přídavek jedné nebo
více esenciálních živin za účelem prevence nebo odstranění prokázané výživové deficience živin u obyvatelstva, respektive jeho určité
skupiny. Esenciální živinou je látka běžně spotřebovávaná jako složka potravy, která je potřebná k růstu, vývoji a zachování zdraví, a
kterou organismus nedokáže v odpovídajícím množství syntetizovat,“ popisuje tento způsob zvyšování nutriční hodnoty potravin WHO. V
souvislosti s technologickými postupy při výrobě potravin není proto také na škodu připomenout si základní charakteristiku a názvosloví
dalších procesů, které se přitom používají:
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Restituce: přídavek živin, které se ztratily během výroby, skladování a manipulace s potravinou, a to v množství, kterým se docílí úrovně
původní potraviny před zpracováním Standardizace: přidání živin do potraviny tak, aby se vyrovnaly přirozené odchylky Suplementace:
přidávání takových živin, které nejsou v potravině původně obsaženy, nebo jsou zde pouze v minimálním množství Vitaminizace: proces,
kdy se do potravin přidávají výhradně vitamíny Na závěr snad lze jen dodat, že nabídka cíleně vylepšených, ale také zcela nových druhů
potravin roste a poroste, mimo jiné také v souvislosti se změnou stravovacích návyků a preferencí veganské a vegetariánské stravy. I
proto založila Potravinářská komora ČR spolu s Českou technologickou platformou pro potraviny v polovině února letošního roku
odbornou Platformu pro alternativní potraviny a nápoje, do níž se v první fázi přihlásilo 29 firem a organizací. Cílem je mimo jiné
zformulování často chybějící legislativy, a to opět především z hlediska zdraví spotřebitelů a bezpečnosti příslušných produktů. Ačkoli
jsou totiž často rostlinné alternativy živočišných produktů, po nichž roste spotřebitelská poptávka, považovány za zdravější, nemusí tomu
tak být vždy a někdy i prokazatelně není. V případě fortifikovaných potravin ale tomu tak z hlediska jejich vyšší nutriční hodnoty
prokazatelně je.

RADĚJI PŘÍRODNÍ CESTOU

Jak přitom připomíná portál Ministerstva zemědělství Bezpečnost potravin, fortifikované potraviny se liší od doplňků stravy. „Zatímco v
doplňcích stravy se přidává určitý výživový faktor za účelem získání potravin pro zvláštní dietetické účely, u fortifikovaných potravin se
neomezuje množství potraviny, které se může denně zkonzumovat a potravina se vzhledově neliší od stejné potraviny, která nebyla
fortifikována. Naopak doplňky stravy, které se prodávají obvykle ve formě tablet, kapslí, prášku nebo sirupu, jsou koncentrovaným
zdrojem určitého výživového faktoru, a proto je nutné množství doplňku stravy, které lze denně zkonzumovat, dodržovat podle pokynu
výrobce,“ konstatuje se na uvedeném portálu.

FORTIFIKACE JE U NÁS ZCELA BEZPEČNÁ

Autor: Text Petr Havel a Jana Tobrmanová Čiháková, foto shutterstock
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Pekárenské výrobky čeká další zdražování. „Hovořila jsem s našimi členy a už se objevuje minimální hranice 25 až 30 procent, aby
vůbec přežili,“ řekla v pořadu 360° na CNN Prima NEWS prezidentka Potravinářské komory ČR Dana Večeřová. O rostoucích cenách
s ní diskutovali ministr zemědělství Zdeněk Nekula (KDU-ČSL), předseda představenstva společnosti LAPEK Tomáš Křemen a prezident
Svazu obchodu a cestovního ruchu ČR Tomáš Prouza.

Česko se stále vyrovnává s rostoucím zdražováním, které se nevyhnulo ani cenám potravin. Během diskuse na CNN Prima NEWS padla
otázka, zda bude chleba stát 80 korun. „V tuto chvíli to nemohu predikovat, ale mohu potvrdit, že ceny markantně vzrůstají. Nejde jen o
energie, ale bohužel se skokově zdražuje mouka. Připravujeme se, že od 1. dubna budeme muset zdražit o 10 až 15 %. Ale mouka
zdražila až o 30 %,“ vysvětlil Křemen.

„Zjišťuji, že 10 až 15 % bylo optimistických. Vypadá to, že se ceny se budou muset zvedat daleko více. Hovořila jsem s našimi členy a už
se objevuje minimální hranice 25 až 30 %, aby vůbec přežili. Ke všemu se přidává fakt, že nikdo neví, kdy to skončí. Zásoby jsou
vyčerpány. Covid vyčerpal spoustu rezerv firem,“ reagovala Večeřová.

Mlýny mají zásoby obilí

Co se týče produkce obilnin, je ale Česko podle Nekuly nejen soběstačné, ale vytváří nadprodukci. „Obchodníci chtějí nakoupit chybějící
obilí a osloví naše zemědělce. Obilí se příliš neprodává, vyčkává se, zda se cena ještě malinko nepohne. Už nečekáme žádné extrémní
výkyvy, ale nenastávají žádné velké předprodeje nebo výprodeje ze skladů v České republice,“ popsal Nekula. „Mlýny mají dostatek
zásob až do další sklizně. Nakoupily je za podzimní ceny,“ dodal.

„Jsem daleko pesimističtější. Mlýny si stěžují, že obilí nikdo nechce prodávat. Neříkám, že máme zakázat vývoz, ale minimálně ho mít
pod kontrolou, aby se vědělo, kam a za kolik stát vyváží,“ oponovala Večeřová.

Pekárny zvyšují ceny i kvůli plynu

Křemen upozornil, že vláda má možnost uvolnit státní hmotné rezervy, aby zmírnila dopady dramatických nárůstů. „Jsme v nouzovém
stavu a dalo by se to využít a nikdo by vám to nemohl ani zazlívat,“ řekl Křemen na adresu ministra zemědělství.

„Ve státních hmotných rezervách máme rekordní zásoby. Nejsme ale v situaci, abychom je použili. Státní hmotné rezervy se využívají až
v extrémních situacích,“ reagoval Nekula.

„U pekařství se schází růst ceny pšenice, ale i plynu, na kterém jsou pekárny velmi závislé. Ukazuje se, že ceny za plyn jim vyrostly na
desetinásobek. Cena potravin se výrazně propisuje do nákladů nejchudších částí české společnosti. Obrovsky roste počet lidí, kteří
čerpají z potravinových bank,“ dodal Prouza.

redaktorka FTV Prima

Autor: Eliška Míková
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[strojový přepis] … Stropnický mlčí? Pět důvodů najdete také na webu. Ten se z no a ve vysílání této jim začíná už v 17 hodin a 30 minut
pořad. A že Česko s prezidentkou potravinářské komory Danou Večeřovou probereme, jak velké zdražení potravin nás letos čeká.
Takže to rozhodně nenechte ujít. Živé vysílání ITN live můžete sledovat nejen na webu TMZ, ale nově i na videoportálu Voyo…
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Vláda podceňuje situaci, potraviny letos zdraží o 30 %, varuje šéfka potravinářů

Inflace, válka na Ukrajině, energetická krize i vysoké ceny pohonných hmot. To vše přispívá i ke zdražování potravin v Česku. Podle
prezidentky Potravinářské komory ČR Dany Večeřové letos zdraží až o 30 procent. Vláda ale na požadavky Potravinářské komory
podle ní nereaguje. Mluvila o tom v pořadu Naše Česko.

Letošní zdražování potravin může být rekordní. Ceny pšenice na burze v Paříži atakují historicky rekordní maxima. Navíc Ukrajina či
Rusko jsou důležitými světovými dodavateli také třeba kukuřice nebo olejnin…

"Už po skončení covidu se objevovaly signály, že rostou ceny plastových obalů, kartonů, plechovek. Potom se k tomu přidružilo na
podzim to, že zkrachovali někteří dodavatelé energií, a to zasáhlo potravinářský i zemědělský sektor," popisuje počátky zdražování
prezidentka Potravinářské komory.

V minulém roce potraviny zdražily jen o 0,8 procenta. Letos zdraží až o 30 procent, varuje šéfka potravinářů. "Podle sektorů se náklady
na výrobu potravin zvedly o 30 až 50 procent. U většího zpracovatele masa se náklady na výrobu jednoho výrobku zvedly v průměru o
osm korun. A to se musí někde projevit, ten výrobce není schopen to absorbovat," podotýká Večeřová.

Doležal: Za chleba můžeme zaplatit až stovku, za máslo 90 korun

Potravinářská komora v Česku zastupuje 90 % firem českého potravinářství. "Situace začíná být velmi kritická v surovinách. Vyvážíme
50 % pšenice, libanonští obchodníci jsou schopní nabídnout za pšenici mnohonásobně víc," říká Večeřová. Do budoucna tak může
vzniknout palčivý problém s nedostatkem pšenice i v Česku.

Podle ní se ale Češi nemusí bát, že by Česko mělo nedostatek. "Máme potravin dost, ale určitě se situace projeví na cenách. Měli
bychom mít vývoz nějakým způsobem kontrolovaný, třeba omezit nebo dávat vývozní povolení, aby nám tu zůstal dostatek pšenice pro
naši potřebu," myslí si prezidentka Potravinářské komory.

Češi se kvůli drahému benzínu bojí o dovolenou. Experti řekli, co všechno hrozí

Maďarsko i Bulharsko zakázalo vývoz obilí. "Mně připadá, že čekáme na to, co Brusel. Mně se to moc nelíbí. My apelujeme na
ministerstvo zemědělství i na vládu, aby udělali nějaké kroky pro to, aby zemědělcům a potravinářům pomohli a nějakým způsobem to tu
stabilizovali. Ale mlčí," říká Večeřová.

Potravinářské komoře by podle ní pomohlo snížení DPH na paliva a snížení spotřební daně na paliva. Silniční daň nebo zrušení
biosložky jsou zanedbatelné položky. "Vláda hodila zemědělství a potravinářství přes palubu. Jestliže má pořád někdo dojem, že když si
to nevyrobíme, tak si to dovezeme, nedovezeme. Viděli jsme to na covidu a jsme závislí na dovozech. Tomuto sektoru by se měla
věnovat daleko větší pozornost, protože živí lidi," uzavírá Večeřová.

Odkazy jsou pouze informační, jejich obsah není předmětem zpravodajského servisu.
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Zdražování jídla může být letos rekordní. Jak to vidí šéfka Potravinářské komory?

Naše Česko

Sdílet

Vláda podceňuje situaci, potraviny letos zdraží o 30 %, varuje šéfka potravinářů

Sdílet

Tatiana Skoumalová

Aktualizováno 18:50, 22. 3. 2022 22. 3. 2022, 11:20

Inflace, válka na Ukrajině, energetická krize i vysoké ceny pohonných hmot. To vše přispívá i ke zdražování potravin v Česku. Podle
prezidentky Potravinářské komory ČR Dany Večeřové letos zdraží až o 30 procent. Vláda ale na požadavky Potravinářské komory
podle ní nereaguje. Mluvila o tom v pořadu Naše Česko.

Letošní zdražování potravin může být rekordní. Ceny pšenice na burze v Paříži atakují historicky rekordní maxima. Navíc Ukrajina či
Rusko jsou důležitými světovými dodavateli také třeba kukuřice nebo olejnin…

"Už po skončení covidu se objevovaly signály, že rostou ceny plastových obalů, kartonů, plechovek. Potom se k tomu přidružilo na
podzim to, že zkrachovali někteří dodavatelé energií, a to zasáhlo potravinářský i zemědělský sektor," popisuje počátky zdražování
prezidentka Potravinářské komory.

V minulém roce potraviny zdražily jen o 0,8 procenta. Letos zdraží až o 30 procent, varuje šéfka potravinářů. "Podle sektorů se náklady
na výrobu potravin zvedly o 30 až 50 procent. U většího zpracovatele masa se náklady na výrobu jednoho výrobku zvedly v průměru o
osm korun. A to se musí někde projevit, ten výrobce není schopen to absorbovat," podotýká Večeřová.

Potravinářská komora v Česku zastupuje 90 % firem českého potravinářství. "Situace začíná být velmi kritická v surovinách. Vyvážíme
50 % pšenice, libanonští obchodníci jsou schopní nabídnout za pšenici mnohonásobně víc," říká Večeřová. Do budoucna tak může
vzniknout palčivý problém s nedostatkem pšenice i v Česku.

Podle ní se ale Češi nemusí bát, že by Česko mělo nedostatek. "Máme potravin dost, ale určitě se situace projeví na cenách. Měli
bychom mít vývoz nějakým způsobem kontrolovaný, třeba omezit nebo dávat vývozní povolení, aby nám tu zůstal dostatek pšenice pro
naši potřebu," myslí si prezidentka Potravinářské komory.

Maďarsko i Bulharsko zakázalo vývoz obilí. "Mně připadá, že čekáme na to, co Brusel. Mně se to moc nelíbí. My apelujeme na
ministerstvo zemědělství i na vládu, aby udělali nějaké kroky pro to, aby zemědělcům a potravinářům pomohli a nějakým způsobem to tu
stabilizovali. Ale mlčí," říká Večeřová.

Potravinářské komoře by podle ní pomohlo snížení DPH na paliva a snížení spotřební daně na paliva. Silniční daň nebo zrušení
biosložky jsou zanedbatelné položky. "Vláda hodila zemědělství a potravinářství přes palubu. Jestliže má pořád někdo dojem, že když si
to nevyrobíme, tak si to dovezeme, nedovezeme. Viděli jsme to na covidu a jsme závislí na dovozech. Tomuto sektoru by se měla
věnovat daleko větší pozornost, protože živí lidi," uzavírá Večeřová.

TN.cz

Autor: Tatiana Skoumalová, Lucie Krošová, Vítězslav Boch, Kryštof Duda, Jakub Loukota
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Pekařský lobbing

Předseda představenstva a výkonný ředitel Svazu během února března uskutečnili setkání s vedoucími představiteli stáních orgánů s
vazbou na pekárenský obor. Jde o Ministerstvo zemědělství Stání zemědělskou a potravinářskou inspekci (SZPI) a Úřad pro ochranu
hospodářské soutěže (ÚOHS). Zprávu o výstupech z jednání naleznete v tomto čísle měsíčníku na str. 6-7. Výkonný ředitel Svazu se
zároveň osobně seznamuje s provozy členských pekařských i dodavatelských firem.

Kampaň na pomoc pekárnám

Vedení svazu zahájilo intenzivní mediální kampaň upozorňující na neudržitelnou situaci pekařů (skokové zdražování vstupů, dopady
ukrajinské krize aj.). Návrhy příslušných vládních opatření na ochranu pekárenského oboru předkládáme v koordinaci s Ministerstvem
zemědělství, zemědělským výborem PSP ČR, Hospodářskou a Potravinářskou komorou ČR. Zástupci Svazu zároveň jednali s
vedením SOCR, kde informovali o stavu oboru a dohodli spolupráci v oblasti mediálních a vyjednávacích aktivit.

ROČENKA pekaře a cukráře 2022

V březnu bylo vytištěno jubilejní 30. vydání ROČENKY pekaře a cukráře. Reprezentativní publikace, mapující aktuální problematiku
mlýnského, pekárenského a cukrárenského oboru, opět vznikla ve spolupráci českého a slovenského profesního sdružení. Společný
Katalog dodavatelů pro pekaře a cukráře bude prezentován rovněž v on-line verzi na svazovém webu. Distribuce ROČENKY proběhne
počátkem dubna.

Nové rubriky časopisu

Od březnového čísla našeho měsíčníku budou zařazeny dvě nové rubriky. V rámci problematiky dotací pro pekárny budou zveřejňovány
poradenské články o využití fotovoltaiky v rámci úspor energií a vody a možnostech elektromobility vozového parku pekáren. Výběr z
monitoringu tisku zase seznámí čtenáře se z významnými oborovými tématy, která Svaz komunikuje v tuzemských médiích. (-bh-)
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Potravinářská komora České republiky ve spolupráci Českou technologickou platformou pro potraviny vydalo odbornou publikaci
určenou především pro zájemce mlýnského a pekárenského oboru, studenty potravinářských škol a další uživatele z potravinářské praxe.

Autorský tým: Eva Borová (Zeelandia spol. s r.o., Malšice) ● doc. RNDr. Iva Burešová, Ph.D. (UTB Zlín) ● Ing. Dana Gabrovská, Ph.D.
(Potravinářská komora ČR) ● Ing. Bc. Dita Havelková (Zeelandia spol. s r.o., Malšice) ● Ladislav Jirčík (Beas a.s., Choustníkovo
Hradiště) ● Ing. Daniel Koval (MLÝN PERNER SVIJANY spol. s r.o., Svijany) ● Zuzana Nedvědová (PROFIMIX SVIJANY s.r.o.,
Příšovice) ● Hana Nykodýmová (MELVIA TRADE s.r.o., Milovice) ● Ing. Pavel Skřivan, CSc. (VŠCHT Praha) – editor ● doc. Ing. Marcela
Sluková, Ph.D. (VŠCHT Praha) – editorka ● Ing. Jana Šedivá (SPŠPaS, Pardubice)

Z obsahu: Trendy v cereální technologii ● Hydrotermická úprava zrna a mouk ● Celozrnné mouky ● Trendy ve výrobě pekárenských
směsí ● Reformulace chleba a pečiva ● Nové typy pečiv a s přidanou nutriční hodnotou ● Výroba a možnosti zlepšení kvality
bezlepkového pečiva ● Příprava listového těsta z celozrnné špaldové mouky Pohled na obiloviny a pekařské výrobky se sice mění, ale
jejich role ve výživě lidí je stále velmi významná. Obiloviny a pseudoobiloviny jsou zdrojem nutričně cenných látek (zejména vlákniny a
jejích složek, přidružených bioaktivních látek, některých vitaminů apod.). Je třeba se zaměřit na takové zpracovatelské postupy, abychom
maximálně využili nutriční potenciál celého obilného zrna, zařadit modifikované technologické postupy (fermentační procesy, úpravy
teplotních režimů zrání a kynutí těst apod.), racionálně optimalizovat podíl zdravotně zatěžujících složek (sůl, cukr, tuky) v receptuře
pečiva, minimalizovat nebo eliminovat použití přídatných a pomocných látek, vyrobit a spotřebiteli nabídnout atraktivní a zajímavé
pekařské výrobky s přidanou výživovou hodnotou i v bezlepkové variantě.

Autor: (-red-)
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Vladan Gallistl redaktor

Potraviny včetně zeleniny mohou zdražit o desítky procent. Autor &squf; Shutterstock

S větové ceny potravin vyskočily podle Organizace pro výživu a zemědělství už v únoru na rekordní úroveň. Ruská invaze na Ukrajinu
pak navíc vyvolala další růst cen zemědělských komodit, hnojiv a energií, což bude tlačit na další zdražování, které výrazně pocítí i český
spotřebitel. Musí se připravit na to, že u položek, jako je pečivo, zelenina či maso, si připlatí o desítky procent více než doteď.

„Ceny narostly začátkem ledna o vyšší jednotky procent. Nyní předpokládáme zvyšování na úrovni desítek procent,“ upozorňuje
Miroslav Koberna, ředitel pro programování a strategii Potravinářské komory ČR. V potravinářských kruzích se mluví o zvýšení cen
potravin až o třetinu.

Po letech nízkých cen stoupá i cena vepřového masa. „Před měsícem stálo kilo vepřového masa na německém trhu 1,23 eura, teď cena
stoupla na 1,88 eura,“ uvádí ředitel Svazu chovatelů prasat Jan Stibal s tím, že český trh kopíruje se zpožděním vývoj v Německu.

Stejná situace je i u zeleniny či pečiva. „Odhaduji nárůst u cen pěstitelů na úrovni dvaceti až třiceti procent, což je minimum,“ zdůrazňuje
Petr Hanka, předseda Zelinářské unie Čech a Moravy. Pokud navíc bude nižší úroda, může být zdražování ještě výraznější, což je
vzhledem k panujícímu suchu reálná hrozba. Pokračovat ve zdražování, se kterým začali kvůli pandemii na konci minulého roku, budou
rovněž pekaři. „Navýšení bude razantnější, než se očekávalo,“ uvedl již dříve Bohumil Hlavatý, výkonný ředitel Svazu pekařů a cukrářů.

Ještě výraznější cenový skok očekává u výrobců potravin skupina Agrofert, kterou expremiér Andrej Babiš vložil do svěřenských fondů.
„V tuto chvíli odhadujeme růst cen základních potravin v rozpětí třicet až padesát procent,“ říká mluvčí skupiny Pavel Heřmanský.

Za zdražováním je hlavně růst nákladů při výrobě, který odstartovala už pandemie. „Vstupní náklady se zvyšují o desítky až stovky
procent. Podražují pohonné hmoty, energie, minerální hnojiva, krmiva a vlivem inflace se zvyšují také mzdové náklady,“ uvádí prezident
Agrární komory ČR Jan Doležal a pokračuje: „Ukrajinsko-ruský konflikt tyto trendy ještě urychlil.“

Již v lednu tak meziročně podražila o více než deset procent celá řada výrobků, od chleba, mléka přes cukr až po máslo a rostlinné oleje.
A tento trend nekončí. „Ceny v podstatě upravujeme každý týden a ani nestíháme zdražovat, jak potřebujeme. Naši dodavatelé zdražují
podobným způsobem a nemáme v podstatě jinou možnost než navýšení akceptovat a přesunout zdražení na naše zákazníky,“ doplňuje
Bohumil Volf, šéf potravinářské firmy Bidfood, která prodává značky jako Nowaco či Prima. Navýšení cen jsou podle něj od počátku roku
dvojciferná.

Ruská invaze se ihned projevila skokovým navýšením cen pohonných hmot, což vyvolalo nákladový šok napříč Evropou. Například italští
rybáři kvůli tomu nevyjíždějí na moře. „Okolo osmdesáti procent rybářských lodí se zastavilo kvůli růstu nákladů na pohonné hmoty,“ řekl
začátkem března agentuře Bloomberg Carlo Lista, majitel obchodníka s rybami. Výsledek je jasný. „Rybí surovina zdražuje v desítkách
procent a je jí nedostatek,“ líčí Volf.

Kvůli ruské agresi rostou také obavy z nedostatku slunečnicového oleje, pšenice, kukuřice či hnojiv, což vyhnalo ceny těchto komodit
prudce nahoru. Pšenice vyskočila dokonce na čtrnáctiletý rekord, když jedna tuna stála přes 11 500 korun. Ukrajina a Rusko mají více
než čtvrtinový podíl na světových dodávkách této obiloviny.

Z obou zemí pochází i přes 75 procent světového vývozu slunečnicového oleje. Stoupají tak i ceny dalších rostlinných olejů, jako je
palmový či řepkový.

Na část potravin má ale válka opačný vliv. Polsko bylo donedávna obrovským vývozcem ovoce na ruský a běloruský trh, teď ale musí
produkci udat jinde. „Obchodní řetězce toho zneužívají. Nakupují levnější polská jablka nebo tlačí české dodavatele, aby prodávali za
polské ceny. Ovoce je jedinou komoditou, která se prodává za nižší ceny,“ upozorňuje Martin Ludvík, předseda Ovocnářské unie ČR.

Míra zdražování potravin se však bude odvíjet také od cenové politiky řetězců. „Pokud si nechají obchodní řetězce stejnou marži, tak se
zvýší rovněž ceny vepřového na pultech,“ uvádí Jan Stibal. Podle Petra Hanky si obchodníci většinou zdražení vstupů zakomponují do
cen.

Samotné řetězce se ke zdražování zatím nevyjadřují. „U všech našich výrobků reagujeme průběžně na aktuální situaci na trhu a té pak
přizpůsobujeme cenu,“ uvádí mluvčí Lidlu Tomáš Myler. Podle zdroje z velké obchodní sítě, který si nepřál být jmenován, ale řetězce
aktuální situaci intenzivně řeší. „Cenové tlaky cítíme v logistice, energiích, lidské práci,“ uvedl zdroj.

Zdražování potravin může pokračovat i napřesrok. U osiva či hnojiv byly totiž na letošní sezonu ceny ještě zafixovány. V roce 2023 se již
současné zdražování hnojiv do nákladů promítne. „Příští rok se dá očekávat podobné zdražení jako letos, ale za předpokladu, že počasí
bude přát,“ doplňuje Hanka.
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Inflační tlaky tak budou přetrvávat i v příštím roce, což ale není jediný problém. „Nejde jen o růst cen, ale na místě je reálná obava z
nedostatku některých zemědělských produktů, ať už jde o obilniny, nebo maso,“ zdůrazňuje Heřmanský. Řada zemí už proto zakázala
vývoz některých zemědělských komodit. V některých evropských státech pak vypuklo panické nakupování, kdy například z italských
prodejen mizely těstoviny.

#potraviny

#ruský útok na Ukrajinu 2022

#inflace

Autor: Vladan Gallistl

https://monitora.cz/


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 74
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Růst cen komodit nebo energií kvůli ruské agresi se výrazně projeví i v potravinářství. Každý podnik v panice zdražuje, říká šéf Bidfood
Bohumír Volf.

Světové ceny potravin vyskočily podle Organizace pro výživu a zemědělství už v únoru na rekordní úroveň. Ruská invaze na Ukrajinu
pak navíc vyvolala další růst cen zemědělských komodit, hnojiv a energií, což bude tlačit na další zdražování, které výrazně pocítí i český
spotřebitel. Musí se připravit na to, že u položek, jako je pečivo, zelenina či maso, si připlatí o desítky procent více než doteď.

„Ceny narostly začátkem ledna o vyšší jednotky procent. Nyní předpokládáme zvyšování na úrovni desítek procent,“ upozorňuje
Miroslav Koberna, ředitel pro programování a strategii Potravinářské komory ČR. V potravinářských kruzích se mluví o zvýšení cen
potravin až o třetinu.

Po letech stoupá i cena vepřového masa. „Před měsícem stálo kilo vepřového masa na německém trhu 1,23 eura, teď cena stoupla na
1,88 eura,“ uvádí ředitel Svazu chovatelů prasat Jan Stibal s tím, že Česko kopíruje se zpožděním vývoj v Německu.

Stejná situace je i u zeleniny či pečiva. „Odhaduji nárůst u cen pěstitelů na úrovni dvaceti až třiceti procent, což je minimum,“ zdůrazňuje
Petr Hanka, předseda Zelinářské unie Čech a Moravy. Pokud navíc bude nižší úroda, může být zdražování ještě výraznější, což je
vzhledem k panujícímu suchu reálná hrozba. Pokračovat ve zdražování, se kterým začali kvůli pandemii na konci minulého roku, budou
rovněž pekaři.

Ještě výraznější cenový skok očekává u výrobců potravin skupina Agrofert, kterou expremiér Andrej Babiš vložil do svěřenských fondů.
„V tuto chvíli odhadujeme růst cen základních potravin v rozpětí třicet až padesát procent,“ říká mluvčí skupiny Pavel Heřmanský.

Za zdražováním je hlavně růst nákladů při výrobě, který odstartovala už pandemie. „Vstupní náklady se zvyšují o desítky až stovky
procent. Podražují pohonné hmoty, energie, minerální hnojiva, krmiva a vlivem inflace se zvyšují také mzdové náklady,“ uvádí prezident
Agrární komory ČR Jan Doležal a pokračuje: „Konflikt tyto trendy ještě urychlil.“

Již v lednu tak meziročně podražila o více než deset procent celá řada výrobků, od chleba, mléka přes cukr až po máslo a rostlinné oleje.
A tento trend nekončí. „Ceny v podstatě upravujeme každý týden a ani nestíháme zdražovat, jak potřebujeme. Naši dodavatelé zdražují
podobným způsobem a nemáme v podstatě jinou možnost než navýšení akceptovat a přesunout zdražení na naše zákazníky,“ doplňuje
Bohumil Volf, šéf potravi- nářské firmy Bidfood, která prodává značky jako Nowaco či Prima. Navýšení cen jsou podle něj od počátku
roku dvojciferná.

Ruská invaze se ihned projevila skokovým navýšením cen pohonných hmot, což vyvolalo nákladový šok napříč Evropou. Například italští
rybáři kvůli tomu nevyjíždějí na moře.

Kvůli ruské agresi rostou také obavy z nedostatku slunečnicového oleje, pšenice, kukuřice či hnojiv, což vyhnalo ceny těchto komodit
prudce nahoru. Pšenice vyskočila dokonce na čtrnáctiletý rekord, když jedna tuna stála přes 11 500 korun. Ukrajina a Rusko mají více
než čtvrtinový podíl na světovém exportu.

Z obou zemí pochází i přes 75 procent světového vývozu slunečnicového oleje. Stoupají tak i ceny dalších olejů, jako je palmový či
řepkový.

Na část potravin má ale válka opačný vliv. Polsko bylo donedávna obrovským vývozcem ovoce na ruský a běloruský trh, teď ale musí
produkci udat jinde. „Obchodní řetězce toho zneužívají. Nakupují levnější polská jablka nebo tlačí české dodavatele, aby prodávali za
polské ceny. Ovoce je jedinou komoditou, která se prodává za nižší ceny,“ upozorňuje Martin Ludvík, předseda Ovocnářské unie ČR.

Míra zdražování potravin se však bude odvíjet také od cenové politiky řetězců. „Pokud si nechají obchodní řetězce stejnou marži, tak se
zvýší rovněž ceny vepřového na pultech,“ uvádí Jan Stibal. Podle Petra Hanky si obchodníci většinou zdražení vstupů zakomponují do
cen.

Samotné řetězce se ke zdražování zatím nevyjadřují. „U všech našich výrobků reagujeme průběžně na aktuální situaci na trhu a té pak
přizpůsobujeme cenu,“ uvádí mluvčí Lidlu Tomáš Myler. Podle zdroje z velké obchodní sítě, který si nepřál být jmenován, ale řetězce
aktuální situaci intenzivně řeší. „Cenové tlaky cítíme v logistice, energiích, lidské práci,“ uvedl zdroj.

Zdražování potravin může pokračovat i napřesrok. U osiva či hnojiv byly totiž na letošní sezonu ceny ještě zafixovány. V roce 2023 se již
současné zdražování hnojiv do nákladů promítne. „Příští rok se dá očekávat podobné zdražení jako letos, ale za předpokladu, že počasí
bude přát,“ doplňuje Hanka.

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/719218225/3c9ba2aef77d0a5f12ed?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTA3OTI5NTgsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzE5MjE4MjI1LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.T7oIhA1b6yWbHKx-faQ8DaB-r-jb376bp1IanEotIFI
https://media.monitora.cz/page/pdf/11373/14471368-686c7c0d5bfea1141c56/


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 75

Více o tématu na straně 10

Pokud bude nižší úroda, může být zdražování ještě výraznější.

Autor: Vladan Gallistl vladan.gallistl@hn.cz
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Potraviny v Česku podraží až o třetinu. Ruská agrese firmám zvyšuje náklady na produkci  
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Vladan Gallistl redaktor

Potraviny včetně zeleniny mohou zdražit o desítky procent. Autor &squf; Shutterstock

S větové ceny potravin vyskočily podle Organizace pro výživu a zemědělství už v únoru na rekordní úroveň. Ruská invaze na Ukrajinu
pak navíc vyvolala další růst cen zemědělských komodit, hnojiv a energií, což bude tlačit na další zdražování, které výrazně pocítí i český
spotřebitel. Musí se připravit na to, že u položek, jako je pečivo, zelenina či maso, si připlatí o desítky procent více než doteď.

„Ceny narostly začátkem ledna o vyšší jednotky procent. Nyní předpokládáme zvyšování na úrovni desítek procent,“ upozorňuje
Miroslav Koberna, ředitel pro programování a strategii Potravinářské komory ČR. V potravinářských kruzích se mluví o zvýšení cen
potravin až o třetinu.

Po letech nízkých cen stoupá i cena vepřového masa. „Před měsícem stálo kilo vepřového masa na německém trhu 1,23 eura, teď cena
stoupla na 1,88 eura,“ uvádí ředitel Svazu chovatelů prasat Jan Stibal s tím, že český trh kopíruje se zpožděním vývoj v Německu.

Stejná situace je i u zeleniny či pečiva. „Odhaduji nárůst u cen pěstitelů na úrovni dvaceti až třiceti procent, což je minimum,“ zdůrazňuje
Petr Hanka, předseda Zelinářské unie Čech a Moravy. Pokud navíc bude nižší úroda, může být zdražování ještě výraznější, což je
vzhledem k panujícímu suchu reálná hrozba. Pokračovat ve zdražování, se kterým začali kvůli pandemii na konci minulého roku, budou
rovněž pekaři. „Navýšení bude razantnější, než se očekávalo,“ uvedl již dříve Bohumil Hlavatý, výkonný ředitel Svazu pekařů a cukrářů.

Ještě výraznější cenový skok očekává u výrobců potravin skupina Agrofert, kterou expremiér Andrej Babiš vložil do svěřenských fondů.
„V tuto chvíli odhadujeme růst cen základních potravin v rozpětí třicet až padesát procent,“ říká mluvčí skupiny Pavel Heřmanský.

Za zdražováním je hlavně růst nákladů při výrobě, který odstartovala už pandemie. „Vstupní náklady se zvyšují o desítky až stovky
procent. Podražují pohonné hmoty, energie, minerální hnojiva, krmiva a vlivem inflace se zvyšují také mzdové náklady,“ uvádí prezident
Agrární komory ČR Jan Doležal a pokračuje: „Ukrajinsko-ruský konflikt tyto trendy ještě urychlil.“

Již v lednu tak meziročně podražila o více než deset procent celá řada výrobků, od chleba, mléka přes cukr až po máslo a rostlinné oleje.
A tento trend nekončí. „Ceny v podstatě upravujeme každý týden a ani nestíháme zdražovat, jak potřebujeme. Naši dodavatelé zdražují
podobným způsobem a nemáme v podstatě jinou možnost než navýšení akceptovat a přesunout zdražení na naše zákazníky,“ doplňuje
Bohumil Volf, šéf potravinářské firmy Bidfood, která prodává značky jako Nowaco či Prima. Navýšení cen jsou podle něj od počátku roku
dvojciferná.

Ruská invaze se ihned projevila skokovým navýšením cen pohonných hmot, což vyvolalo nákladový šok napříč Evropou. Například italští
rybáři kvůli tomu nevyjíždějí na moře. „Okolo osmdesáti procent rybářských lodí se zastavilo kvůli růstu nákladů na pohonné hmoty,“ řekl
začátkem března agentuře Bloomberg Carlo Lista, majitel obchodníka s rybami. Výsledek je jasný. „Rybí surovina zdražuje v desítkách
procent a je jí nedostatek,“ líčí Volf.

Kvůli ruské agresi rostou také obavy z nedostatku slunečnicového oleje, pšenice, kukuřice či hnojiv, což vyhnalo ceny těchto komodit
prudce nahoru. Pšenice vyskočila dokonce na čtrnáctiletý rekord, když jedna tuna stála přes 11 500 korun. Ukrajina a Rusko mají více
než čtvrtinový podíl na světových dodávkách této obiloviny.

Z obou zemí pochází i přes 75 procent světového vývozu slunečnicového oleje. Stoupají tak i ceny dalších rostlinných olejů, jako je
palmový či řepkový.

Na část potravin má ale válka opačný vliv. Polsko bylo donedávna obrovským vývozcem ovoce na ruský a běloruský trh, teď ale musí
produkci udat jinde. „Obchodní řetězce toho zneužívají. Nakupují levnější polská jablka nebo tlačí české dodavatele, aby prodávali za
polské ceny. Ovoce je jedinou komoditou, která se prodává za nižší ceny,“ upozorňuje Martin Ludvík, předseda Ovocnářské unie ČR.

Míra zdražování potravin se však bude odvíjet také od cenové politiky řetězců. „Pokud si nechají obchodní řetězce stejnou marži, tak se
zvýší rovněž ceny vepřového na pultech,“ uvádí Jan Stibal. Podle Petra Hanky si obchodníci většinou zdražení vstupů zakomponují do
cen.

Samotné řetězce se ke zdražování zatím nevyjadřují. „U všech našich výrobků reagujeme průběžně na aktuální situaci na trhu a té pak
přizpůsobujeme cenu,“ uvádí mluvčí Lidlu Tomáš Myler. Podle zdroje z velké obchodní sítě, který si nepřál být jmenován, ale řetězce
aktuální situaci intenzivně řeší. „Cenové tlaky cítíme v logistice, energiích, lidské práci,“ uvedl zdroj.

Zdražování potravin může pokračovat i napřesrok. U osiva či hnojiv byly totiž na letošní sezonu ceny ještě zafixovány. V roce 2023 se již
současné zdražování hnojiv do nákladů promítne. „Příští rok se dá očekávat podobné zdražení jako letos, ale za předpokladu, že počasí
bude přát,“ doplňuje Hanka.
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Inflační tlaky tak budou přetrvávat i v příštím roce, což ale není jediný problém. „Nejde jen o růst cen, ale na místě je reálná obava z
nedostatku některých zemědělských produktů, ať už jde o obilniny, nebo maso,“ zdůrazňuje Heřmanský. Řada zemí už proto zakázala
vývoz některých zemědělských komodit. V některých evropských státech pak vypuklo panické nakupování, kdy například z italských
prodejen mizely těstoviny.

#potraviny

#ruský útok na Ukrajinu 2022

#inflace

Autor: Vladan Gallistl
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[strojový přepis] … přidává i fakt vysokých cen za hnojiva. Samozřejmě čím více energií bude vstupovat do té finální potraviny přímo na
území Česka, to znamená zejména pečení, smažení apod#, tak tím větší můžeme čekat, že ten růst cen bude a situaci v zemědělství a
také dopad na ceny potravin teď probereme podrobněji s Miroslavem Kobernou, ředitelem pro programování a strategii…
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Téma: Válka na Ukrajině

Host: Jan Lipavský /Piráti/, ministr zahraničí (synchron)

Téma: Dopad ruské invaze Ukrajiny na ceny potravin

Moderuje: Michaela Nováková, redaktorka ČT

Hosté: Martin Pýcha, předseda, Zemědělský svaz ČR (živý vstup)

Miroslav Koberna, ředitel pro programování a strategii, Potravinářská komora ČR

Moderuje: Daniel Takáč
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komora České republiky, Dana Večeřová

Agrární komora České republiky, Zemědělský svaz České republiky a Potravinářská komora České republiky cítí znepokojení se
současnou kritickou situací v zemědělské prvovýrobě a liknavou až kontraproduktivní reakcí vlády České republiky, což může mít dopady
nejen na přežití zemědělců a zpracovatelů, ale také na faktickou a cenovou dostupnost potravin pro obyvatele. Svou pasivitou tak
přispívá k nejistotě všech spotřebitelů.

Současnou situaci prezident Agrární komoiy ČR Jan Doležal

shrnuje následovně: „Zemědělská prvovýroba čelí extrémně

složité situaci. V krizi se nenachází pouze dlouhodobě nerentabilní živočišná výroba, ale velký7 problém může čekat také výrobu
rostlinnou. Dramaticky a v řádech vyšších desítek až stovek procent roste cena zemědělských

vstupů, jako jsou energie, pohonné hmoty, krmiva či minerální hnojiva. Sohledem na další eskalaci konfliktu na Ukrajině může bez rychlé
reakce vlády dojít až k faktické nedostupnosti těchto základních prostředků.“ K tomuto stavu navíc dochází v době, kdy s ohledem na
bezpečnostní situaci z evropského a světového trhu komoditních trhů s pšenicí, kukuřicí, slunečnicí či sójou pro marketingový rok

2022/2023 vypadla Ukrajina, která je jeden z největších evropských i světových producentů.

Celá Evropa se momentálně

potýká s obrovským nárůstem poptávky po tenčících se skladových zásobách. I když je Česká republika, co se týče obilovin so-
běstačná, na otevřeném evropském trhu nemusí dosavadní soběstačnost v obilovinách v současné nepřehledné situaci nic znamenat.
Cena se tvoří na světových trzích a určuje ji globální poptávka a nabídka. To platí i o řepce a dalších rostlinných komoditách. Jejich ceny
však budou dále zvyšovat vysoké ceny pohonných hmot, energií a hnojív. Problémem může být i začínající sucho na začátku
vegetačního obdobiu nás i v EU.

Ohlášené ukončení přimíchávání biosložky do motorové nafty nelze v kontextu výše uvedeného

chápat jinak než jako pouhý politický marketing. „Zrušení přimíchávání biosložky do paliv je špatný krok, který se v cenách paliv nijak
neprojeví. A zřejmě se

neprojeví ani v osevních postupech zemědělců. Jednak se naprostá většina řepky využívá na výrobu potravin, jednak je už dávno v zemi.
Pokud se vypěstovaná řepka nezpracuje u nás na biosložku, velice snadno se vyveze na zahraniční trhy, kde je po ní velká poptávka.
Nad poznámkou k vyššímu pěstování obilí je nutné se pousmát Již nyní obiloviny tvoří kolem 60 % osevních postupů. Pokud by měly
nahradit řepku použitou na výrobu FAME (fatty acid methyl ester), narostl by tento podíl o dalších šest procent Je zvláštní, že vláda chce
pomoci řešit vysoké ceny paliv v důsledku prudkého růstu cen ropy a de facto zvyšuje závislost na tomto zdroji energie a zvyšuje
závislost na ruské ropě, “ upřesňuje Martin Pýcha, předseda Zemědělského svazu ČR.

Pokud vláda skutečně usiluje

o zvýšení potravinové bezpečnosti České republiky, mělo by dojít k okamžité revizi či anulaci Zelené dohody pro Evropu a k oddálení
implementace reformy Společné zemědělské politiky. Obě politiky totiž směřují k omezení zemědělské produkce a dalšímu snížení
faktické i cenové dostupnosti potravin pro obyvatele. Na což zemědělské profesní organizace již opakovaně

upozornily. Dlouhodobě by se měla zaměřit na snižování závislosti na dovozech strategických

surovin, takže vyšší podpora produkce potravin, vyšší podpora obnovitelných zdrojů, včetně těch ze zemědělství.

Prezidentka Potravinářské komory ČR Dana Večeřová v této věci říká: „Navrhovaná opatření příliš potravinářům a zpracovatelům
nepomohou. Z našeho pohledu by potravinářskému sektoru výrazně pomohlo zastropování cen plynu a energií, odpuštění

zelených bonusů, tedy plateb na

obnovitelné zdroje energie a v neposlední řadě také snížení spotřební daně na pohonné hmoty. Vzhledem k tomu, že náklady na
potravinářské výrobky se oproti loňskému roku zvedly až o 60 %. Tyto extrémně zvýšené náklady ale nelze promítnout do koncových cen
pro spotřebitele, protože by to znamenalo enormní zdražení potravin. Proto je potřeba rychle přijmout opatření k zastavení nárůstu cen
plynu, elektřiny i PHM, protože pro mnohé firmy je již tato situace neudržitelná a obávají se ukončení výroby.“

Autor: Agrární komora ČR Zemědělský svaz ČR Potravinářská komora ČR
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Pro bezpečnost potravin  
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Dlouhodobě zajistit vysokou úroveň bezpečnosti potravin a dostupnost zdravých potravin pro všechny spotřebitele je cílem Akčního plánu
realizace Strategie bezpečnosti potravin a výživy 2030, který minulý týden schválila vláda. Akční plán definuje 83 opatření, která mají do
roku 2030 přispět k posílení bezpečnosti potravin a oblasti výživy v České republice. Informoval o tom tiskový mluvčí Ministerstva
zemědělství Vojtěch Bílý.

Opatření se věnují například stravování ve školách, zdůrazňují výživu nastávajících a kojících matek nebo stravování v průběhu stárnutí.
„Správná výživa je

zásadní pro zdravotní stav obyvatel a velmi úzce se dotýká zemědělské produkce a výroby potravin. Je důležité, aby spotřebitelé měli
přístup ke zdravým a bezpečným potravinám,“ řekl

ministr zemědělství Zdeněk Nekula a zároveň poděkoval všem zemědělcům a potravinářům, že i v době pandemie se jim dařilo
poskytovat bezpečné a kvalitní potraviny. „Ujišťuji, že i za současného válečného konfliktu na

Ukrajině je pro mě bezpečnost potravin prioritou číslo jedna,“

zdůraznil. Akční plán podle něj stanovuje konkrétní opatření k naplnění Strategie bezpečnosti potravin a výživy 2030, kterou schválila
vláda v březnu 2021. Ta má dva základní strategické cíle. Prvním cílem je umožnění výroby a uvádění pouze bezpečných potravin na trh,
poskytování ověřených informací o bezpečnosti a kvalitě potravin, a tím posílení ochrany spotřebitelů, jejich zájmů a důvěiy v systém.
Plán proto definuje řadu preventivních opatření, která zajistí, aby potraviny na trhu nepředstavovaly zdravotní riziko, aby měl spotřebitel
při výběru potravin možnost volby a dostatek informací, aby docházelo k podpore zdraví populace, zdravotní osvětě a prevenci nemocí.
Druhým strategickým cílem je zaměření na správnou výživu podporující zdraví populace a vybraných rizikových skupin obyvatelstva.

Opatření Akčního plánu proto podporují vytvoření prostředí pro zdravou výživu, například při stravování ve školách, zdůrazňují výživu
nastávajících

a kojících matek, výživu v průběhu stárnutí a s tím související podporu zdravé výživy formou

vzdělávání a poradenství či dohledu, monitorování, hodnocení a podobně. „Zdravá strava funguje jako efektivní prevence řady vážných
onemocnění a zvyšuje nejen kvalitu života, ale i jeho délku. To nejmenší, co může stát pro občany v tomto směru udělat, je podpořit
dostupnost těchto potravin, ale také zvýšit informovanost o zdravé výživě a rizicích té nezdravé,“ doplnil ministr zdravotnictví Vlastimil
Válek. Opatření strategie navazují na priority předchozích strategických dokumentů a vycházejí z doporučení odborníků národ- ních i
mezinárodních organizací.

Akční plán vznikl v úzké spolupráci mezi ministershy zemědělství a zdravotnictví spolu s dalšími odborníky, kteří se na zajištění
bezpečnosti potravin a oblasti výživy v České republice podílejí. S ohledem na aktuální ekonomickou situaci byla opatření navržena tak,
aby nevytvářela další tlak na státní rozpočet, dodal resort.

Jak již dříve uvedla Potravinářská komora, Česká republika patří v bezpečnosti potravin mezi nej lepších pět států na světě, přičemž
celkově bylo hodnoceno 113 zemí. Německo přitom skončilo na 13. místě a například Slovensko až na čtyřicátém, Česká republika je v
první pětce zemí s nejlepším indexem, hned za Finskem, Irskem, Nizozemskem a Rakouskem, sdělila.

■

Autor: Zuzana Fialová
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S výrobou masa a uzenin pomáhají u Poličky ukrajinští uprchlíci. Nahradili zaměstnance, kteří odešli do války  
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Klára Vašíčková

Masokombinát Polička. Autor &squf; Michaela Danelová

V e společnosti Maso uzeniny Polička pracuje více než 600 lidí. Až třetinu zaměstnanců tvoří v období vyšší poptávky agenturní
pracovníci z Ukrajiny. Většina z nich vykonává pozice výroby masa a uzenin. Po ruské invazi se někteří z nich rozhodli vrátit zpět na
Ukrajinu, kde narukovali do armády. „Jejich rozhodnutí jsme plně respektovali. Aktuálně žádný provozní problém nevnímáme. Všechny
pozice dokážeme pokrýt i díky zaměstnávání rodinných příslušníků našich zaměstnanců i jejich přátel z Ukrajiny,“ říká generální ředitel
společnosti Josef Polánek.

Zatím vykonávají pomocné práce, ale vzhledem k tomu, že ve firmě již několik let pracují jejich krajané, jazyková bariéra ani zaškolení na
konkrétní pozici není problém. Veškeré pracovní pokyny má společnost zpracované i v ukrajinštině.

Zaměstnanci z Ukrajiny pracují ve firmě v průměru více než deset let. Služebně nejstarší dokonce přes dvacet. „I přesto, že firma čítá
stovky zaměstnanců a zní to možná až neuvěřitelně, ve firmě se vzájemně známe. Blízký vztah máme i s kolegy z Ukrajiny, kteří se k
nám již několik let vracejí. Na svých pozicích se velmi dobře zapracovali. Nyní jsme s nimi v každodenním kontaktu a pomáháme jim
například se zajištěním stravy nebo ubytování,“ dodává Polánek s tím, že na podporu také před firmou vyvěsili ukrajinskou vlajku.

Kromě toho, že se Polánka jako zaměstnavatele mnoha Ukrajinců válečný konflikt dotýká i osobně, pociťuje rovněž dopady na byznys.
Firma spadající pod společnost Maso uzeniny Písek zpracovává hovězí i vepřové maso a vyrábí uzeniny. Své výrobky dodává
obchodním řetězcům Lidl, Albert, Makro či Kaufland. Podle posledních zveřejněných výsledků z roku 2020 přesáhl obrat společnosti 2,7
miliardy korun a zisk meziročně vzrostl z 28 na 83 milionů korun.

Stejně jako mnoho dalších provozů se ale i podnik z Kamence u Poličky nyní potýká s dražšími energiemi, pohonnými hmotami i obaly.
Zároveň roste cena masa, na níž se odráží ekonomická situace a míra inflace v zemích, odkud se maso do Česka dováží. „Pro představu
od loňského listopadu ceny krav v Rakousku vzrostly o 27 procent a cena býků v Německu meziročně vzrostla o 32 procent. A
nezdražuje pouze dovozové maso, ale i maso na trhu v Česku. A tento trend bude nadále pokračovat i vlivem války na Ukrajině,“ míní
Polánek.

Mnohamilionové nárůsty nákladů není společnost schopna financovat, aniž by se to neprojevilo na konečné ceně masa a uzenin.
„Vyrovnání vstupních nákladů, které rostou o desítky až stovky procent, aniž by to spotřebitel pocítil, je pro většinu firem neudržitelné a
pro řadu z nich to bude bohužel i likvidační,“ říká ředitel. „Momentálně jednáme s obchodními partnery s cílem navýšit výkupní ceny
našich výrobků, konkrétní výši ale sdělit nemůžeme. Vzhledem k současné situaci na trhu by ale měla odrážet nárůst vstupních nákladů
o desítky procent, které musíme vyrovnat,“ dodává.

Na tíživou situaci potravinářských podniků upozornila také její oborová komora, že někteří členové hlásí nárůst cen plynu o 100 procent a
elektřiny o 300 procent. „Problémem je také to, že nikde nevidíme konec tohoto navyšování, není možné predikovat další vývoj, není
možné se mu přizpůsobit. Některé zejména malé a střední podniky mají finanční rezervy na dva až tři měsíce a v případě, že se na trhu s
energiemi a pohonnými hmotami nic nezmění, budou muset svoje provozy výrazně omezit, nebo dokonce uzavřít,“ poznamenal Miroslav
Koberna, ředitel pro programování a strategii Potravinářské komory.

#Válka na Ukrajině 2022

#potravinářský průmysl

#zaměstnavatel

#Ukrajina

Autor: Klára Vašíčková
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Na jaře už nezaseje… Experti na zemědělskou výrobu řekli, jak válka na Ukrajině ovlivní cenu masa. Objem obilí na
trhu dramaticky poklesne  
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Experti na zemědělskou výrobu řekli, jak válka na Ukrajině ovlivní cenu masa. Vepřové už zdražuje, záležet bude i na množství obilí

Řeznictví – ilustrační foto

[email protected]

Publikováno: 18. 3. 2022

Válka na Ukrajině zdraží maso na českých pultech. Může jít o jednotky i o desítky procent. Přesný odhad je složitý, protože nikdo neví,
jak dlouho válečný konflikt bude trvat. Do situace na globálních trzích navíc vstupují i faktory, jako je nárůst cen energií či problémy s
logistikou. Redakce ŽivotvČesku.cz zjišťovala, jaké zdražení masa a masných výrobků očekává Agrární komora ČR, Zemědělský svaz
ČR a Potravinářská komora ČR.

Válka na Ukrajině vypukla ve chvíli, kdy maso a masné výrobky podléhaly procesu postupného zdražování, protože začaly stoupat
náklady na logistiku, stoupá cena lidské práce a dramaticky stoupají ceny energií. To na českém trhu, i bez ohledu na válečný konflikt,
vedlo ke zdražování kolem pěti procent. Do cen potravin se promítaly i zvýšené náklady na obaly, v případě zemědělské výroby je nutné
počítat i s tím, že do nákladů se promítá a dál bude promítat stoupající cena hnojiv.

Česká republika přitom není soběstačná v produkci masa a je nutné ho dovážet. Drůbeží maso se do ČR vozí většinou z Polska, mezi
výrazné vývozce ale patří také Ukrajina, na což už trhy reagují. Hovězí a vepřové maso se pak vozí ze zemí EU. Jestliže před Vánoci byl
vepřového masa dostatek, tak u hovězího stoupala cena už od poloviny loňského roku, zejména z důvodů výpadků dodávek v souvislosti
s pandemií koronaviru.

Obrovský problém pro globální trh ale představuje fakt, že Ukrajina je výrazným vývozcem obilovin, zejména pšenice, ale i produktů ze
slunečnic, jako jsou semena a olej. Ukrajina tvoří 88 procent světového exportu slunečnicového oleje, 13 procent světového exportu
kukuřice a 12 procent světového exportu pšenice. Obiloviny dlouhodobě tvoří až 17 procent celkového ukrajinského vývozu.

Pšenice přitom není jen surovinou pro výrobu pečiva, ale i krmiv pro hospodářská zvířata. A Ukrajina je velkým dodavatelem krmiv do
Evropy, na jejích dodávkách jsou závislí hlavně zemědělci v Německu.

" Dodávky krmiv z Ukrajiny jsou v tuto chvíli nejisté a bude nutné najít jiné dodavatele, cena půjde jistě nahoru. Pokud dojde ke zdražení
krmiv, určitě dojde i k postupnému zvyšování cen vepřového a drůbežího masa. Ukrajina již nyní zakázala vývoz některých komodit jako,
žita, ječmene, pohanky, prosa, cukru, soli či masa do konce letošního roku a ty budou na trhu chybět. Je vidět, že do cen masa se
promítá velké množství faktorů, všechny negativní vlivy se sešly najednou. Situace začíná být kritická a doléhá zejména na malé a
střední podnikatele. Některé malé a střední podniky mají finanční rezervy na 2 až 3 měsíce a v případě, že se na trhu s energiemi a
pohonnými hmotami nic nezmění, budou muset svoje provozy výrazně omezit nebo dokonce uzavřít," uvedla pro ŽivotvČesku.cz mluvčí
Potravinářské komory ČR Helena Kavanová.

Válečný konflikt na Ukrajině přišel ve chvíli, kdy celou Evropu zachvátily inflační tlaky. Koronavirová krize způsobila omezování výroby a
k odstávkám docházelo i v závodech na zpracování masa. V pandemii se snížila výroba, ale zároveň se do ekonomiky »rvaly« nové a
nové peníze, další peníze se dávaly na dluh ze státního kanálu či prostřednictvím záporných úrokových sazeb v eurozóně a tisku nových
bankovek. To způsobilo inflaci, která se projevila i na trhu s masem.

" Přímý vliv válka na Ukrajině na cenu masa v ČR nemá, objem obchodu s masem mezi zeměmi není příliš velký. Ovšem zastavení
dodávek obilovin a olejnin se projevuje v rostoucí ceně krmiv. Dá se tedy s velkou pravděpodobností očekávat, že producenti masa a
masných výrobků budou muset promítnout rostoucí ceny krmiv, ale také energií a dalších nákladů, do realizačních cen. Růst cen již
zaznamenáváme u dosud velice levného vepřového masa, což částečně souvisí i s tím, že dlouho trvající nepříznivou situaci řada
chovatelů nebyla schopna zvládnout a zavřela své chovy. Navíc zemědělci v Ukrajině nemají možnost založit porosty jarních plodin. To
bude představovat další výpadek, který se již nepodaří nahradit, " představil temný scénář budoucího vývoje pro ŽivotvČesku.cz mluvčí
Zemědělského svazu ČR Vladimír Pícha.

K dalšímu výraznému nárůstu cen obilovin a následně masa by tak mělo dojít hlavně v roce 2023, až se naplno projeví výpadek za rok
2022. To vše za příznivého scénáře, že do léta by válka na Ukrajině skončila.

Analytici totiž připomínají, že ohrožena může být produkce obilovin i v Rusku, které patří mezi největší vývozce pšenice na světě. V roce
2019 součet vyvezené pšenice z Ruska a Ukrajiny představoval přibližně čtvrtinu světového objemu. Pokud by obě znepřátelené strany
nedošly do léta k mírovým dohodám, celý problém na trhu s obilovinami a následně masem by se dál prohluboval.
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" Čeští chovatelé hospodářských zvířat se dlouhodobě nacházejí v obtížné situaci. Vstupní náklady na krmiva, pohonné hmoty, energie či
mzdy stoupají o desítky až stovky procent, ale zemědělci mají omezené možnosti promítnout je do cen, za které prodávají své zboží. V
řadě rostlinných komodit, které jsou základem pro výrobu krmiv, je sice Česko soběstačné, ale jejich ceny vzhledem k situaci na Ukrajině
a provázanosti globálního trhu rostou a lze předpokládat další zdražování. Totéž platí také o energiích, pohonných hmotách a mzdových
nákladech. Chovatelé jsou tak často nuceni živočišnou výrobu dotovat z vlastních peněz. Na snižování výkupních cen tuzemského masa
a masných produktů současně tlačí levné a předotované dovozy potravin ze zahraničí. Z těchto důvodů je obtížné předvídat cenový vývoj
masa a uzenin na pultech domácích obchodů, " uvedl pro ŽivotvČesku.cz prezident Agrární komory ČR Jan Doležal s tím, že na
koncovou cenu masa na pultech dopadá celá řada dílčích faktorů.

Český spotřebitel by v roce 2022 tedy neměl čekat drastické zdražení masa. Obchodníci budou cenu navyšovat kontinuálně během
delšího časového období, aby pro zákazníky nenastal šokový moment. Výhled na rok 2023 je ale nejistý. Zdražení se bude odvíjet od
toho, zda Ukrajina povolí obiloviny vyvážet a jaké budou zásoby po sklizni.

Na největší otřes na trhu s obilovinami se musí připravit severní Afrika, Blízký východ a některé státy Asie. Největším odběratelem
pšenice z Ukrajiny je dlouhodobě Egypt, Indonésie a Filipíny. Pšenici z Ruska dováží nejvíce Egypt, Indonésie a Turecko. Kromě Ruska
se mezi největší vývozce pšenice řadí USA a Kanada.

Diskutujme slušně. Pravidla diskuze na portálu ŽivotvČesku.cz.

Autor: Josef Šťastna
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